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رونق اینترنتی جمعه سیاه به سبک ایرانی احداث مجتمع تولید منیزیم در منطقه ویژه اقتصادی  لامرد
دنیایاقتصاد: برگزاری جشنواره   های فروش ویژه در مناسبت   هایی مانند نوروز، شب یلدا و بازگشایی 
مدارس، مدت هاست که در بازارهای فیزیکی و مجازی کشور اجرا می شود. حالا اما چند سالی است 
که پای یک مناســبت تازه نیز به تقویم به خصوص برای فروشــگاه   داران اینترنتی باز شــده است تا با 
ارائه تخفیف   های ویژه، بازار فروش خــود را ولو برای چند روز داغ کنند. بلک   فرایدی یا جمعه ســیاه، 
مناسبتی اســت که صرفا در چند ســال اخیر پای آن به فرهنگ خرید ایرانیان باز شــده، اما توانسته 
است حســابی رونق را به بازارهای اینترنتی بیاورد و در این میان استارت آپ   هایی نیز که فعالیتشان 
به نوعی با فروش اینترنتی مرتبط است برنامه   های خاصی را به مناسبت این رویداد تدارک دیده اند. 
فارغ از آنکه این تخفیفات تا چه اندازه واقعی و منطقی هســتند، معمولا تاثیر قابل   توجهی بر فروش 

فروشگاه   ها می   گذارند.

با حضور موثقی نیا معاون وزیر و  رئیس هیات عامل سازمان ایمیدرو، عملیات اجرایی احداث مجتمع تولید 
شمش منیزیم در منطقه ویژه اقتصادی لامرد آغاز شد. به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی لامرد، 
محمدرضا موثقی نیا در صدر هیاتی متشکل از معاونان سازمان ایمیدرو برای بازدید از ظرفیت ها و دستاوردهای 
این کانون صنعتی و معدنی و همچنین حضور در آیین آغاز عملیات اجرایی احداث مجتمع تولید شمش منیزیم، 
در این منطقه حضور یافت. مجتمع تولید شمش منیزیم با حجم سرمایه گذاری ریالی افزون بر ۷ هزار میلیارد 
ریال و سرمایه گذاری ارزی افزون بر ۱۳ میلیون یورو، به صورت مستقیم برای ۲۰۰ نفر و به   صورت غیرمستقیم 
برای ۸۰۰ نفر ایجاد اشتغال خواهد کرد. این پروژه صنعتی در زمینی به مساحت ۱۲ هکتار، شمش منیزیم با 
خلوص ۸.99 به ظرفیت سالانه 5.۱۲ تن، فروسیلیسیم ۷5 درصد به ظرفیت سالانه 5.۱۲ تن، میکرو سیلیکا 

صفحه27به ظرفیت سالانه ۲ هزار تن و دولومیت کلسینه به ظرفیت ۷۰ هزار تن تولید خواهد کرد. 

یادداشت

خبر

پاندمی  »صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر«

در ســال   های اخیر موضوع »اســتفاده از ابزارهــای نوین جهت 
سرمایه گــذاری خطرپذیــر )Venture Capital( در شرکت های 
دانش   بنیان« هیزم تنور سخنوری بسیاری از صاحب نظران زیست بوم 
حوزه فناوری کشــور بوده اســت. اما در مقام عمــل خلأ جدی بین 
تئوری   های مطرح شده و اجرا وجود داشته است. خلأ مزبور در چند 
سال گذشته که طیف وسیعی از نوسانات اعم از اقتصادی، اجتماعی، 
سیاسی و... جزء لاینفک فضای کســب و کار ایران شده است نمود 
بیشتری نیز پیدا کرده است. یکی از ابزارهایی که بسیار مورد استقبال 
بازیگران این عرصه قرار گرفته اســت، صندوق های سرمایه گذاری 
خطرپذیر )Venture Capital Fund( است. البته اشتیاق برای 
راه   اندازی این صندوق ها پس از تصویب بند )ت( ماده )۱۱( قانون 
جهش تولید دانش   بنیان و به تبــع آن در نظر گرفتن اعتبار مالیاتی 
در تاســیس یا افزایش سرمایه صندوق ها و نهادهای سرمایه گذاری 
موضوع بندهــای )۲۰( و )۲۱( مــاده )۱( قانون بــازار اوراق بهادار 
بیشتر شبیه به عطشی بی   پایان شده است. ماراتن بخش خصوصی و 
نهادهای دولتی و شبه   دولتی جهت راه   اندازی صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیر فرصتی است که اگر به درستی از آن استفاده نشود می تواند 
با اثرات مخرب آتی خود تیر خلاصی بر پیکره نیمه   جان سرمایه گذاری 
در حوزه   های دانش   محور باشــد.  شــواهد شــخصی اینجانب طی 
چند ســال فعالیت در این عرصه گواه این اســت که در نگاه عموم و 
حتی متخصصان و مســوولان ذی ربط چند   پارگی و کج   فهمی   های 
پرتکــراری در این خصــوص وجــود دارد.  هدف من از نــگارش این 
متن کمک به افراد و نهادهایی اســت که مترصد مذاکره، انتخاب و 
چینش )Line Up(( شرکای محدود )Limited Partners( برای 
راه   اندازی یک صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر موفق هستند. هارم 
 Venture Capital Deal Terms در کتــاب )Harm De( دی
می   نویسد »من بعد از صحبت کردن با یکی از موسسان یک صندوق 
سرمایه گذاری خطرپذیر بین المللی متوجه شدم که او با چهارصد و 
پنجاه شریک محدود مکالمه داشته است تا بتواند به انتخاب پانزده 
گزینه نهایی برسد.« این نرخ موفقیت غیرمعمول نیست. این موضوع 
نشان می   دهد که انتخاب شرکای محدود شــاید در نگاه اول بسیار 
ساده و پیش   پا افتاده به نظر می   رسد، اما به وقت اجرا پیچیدگی   های 
آن دوچندان هویدا خواهد شــد. در وهله اول توصیه می کنم سراغ 
شرکای محدودی بروید که شخصا آنها را می   شناسید یا کسانی هستند 
که احتمال پذیرش آنها بالاســت. این کار پایه و بنیانی محکم برای 
جذب سرمایه شما بنا می   کند.  قبل از انتخاب نهایی شرکای محدود 

خود حتما پاسخی برای سوال   های زیر پیدا کنید:
* این شرکای محــدود با سرمایه گذاران خطرپذیــری که روی آنها 

سرمایه گذاری می   کنند، به چه میزان وارد تعامل می   شوند؟
* آیا آنها به تمام تعهدات مرتبط با درخواست سرمایه به   موقع عمل 

می   کنند؟ 
* وجود این شرکا به جز آورده نقدی چه ارزش افزوده دیگری ایجاد 

خواهد کرد؟
*آیا آنها فعالانه سرمایه گــذاری می   کنند یا به صورت منفعل صرفا 

ایجاد صندوق سرمایه گذاری هدف غایی آنها است؟
وینــتر میــد )Winter Mead( پــس از تجربــه یــک دهــه 
سرمایه گذاری در صندوق های سرمایه گذاری )ارزش تقریبی ۱6۰ 
 How To Raise A Venture میلیارد دلار( در کتاب خود با نــام
Capital Fund مختصات اصلــی شرکای محدود را این   گونه بیان 

می   کند: 
* تعهد به سرمایه گذاری در تجربیات گذشته

* توانایی پشتیبانی بلندمدت
*فهم ماهیت سرمایه گذاری خطرپذیر 

در بعضی کشــورها نهادهایی هســتند که باعث تســهیل فرآیند 
اعتبارسنجی سرمایه گذاران می   شــوند. مثلا در آمریکا کمیسیون 
 Securities and Exchange( بــورس و اوراق بهــادار آمریــکا
Commission( با ارائه گزارش   هایی نقشــی پررنگ در این زمینه 
دارد. همچنین پایگاه های داده آنلاینی وجود دارند که اطلاعات مورد 
نیاز شما برای پیدا کردن سرمایه گذاران بالقوه را مهیا می   کنند مانند 

.)Pitchbook( و پیچ بوک )Preqin( پرکین
ادامهدرصفحه29

ارتقای بیمه   نامه مسکونی نوین 
شرکت بیمه نوین در راستای تامین نیازهای مشتریان و به   روز رسانی 
محصولات بیمــه   ای، بیمه   نامه جامع مجتمع   های مســکونی خود را 
ارتقــا داد. به گزارش روابــط عمومی و تبلیغات بیمــه نوین؛ بیمه   نامه 
جامع مجتمع   های مسکونی این شرکت حاصل تجمیع چند بیمه   نامه 
بوده که با هدف پوشــش تمامی ریســک   های مربوط به مجتمع   ها و 
ساختمان   های مسکونی بزرگ طراحی شده است. در بازنگری جدید 
بیمه نوین پوشش   ها و ســقف تعهدات این بیمه   نامه با توجه به شرایط 
روز بازار به   روز رسانی شده است. بر اساس این گزارش؛ علاوه بر افزایش 
سقف تعهدات در طرح جدید بیمه   نامه جامع مجتمع   های مسکونی 
نوین، افزوده شدن پوشش »افزایش دیات در سال   های آتی« یکی دیگر 
از ویژگی   های جدید این بیمه   نامه است. این پوشش با توجه به افزایش 
هرساله نرخ دیات ارائه شده اســت. با توجه به آنکه در بسیاری از موارد 
رای دادگاه در سال   های پس از وقوع حادثه صورت می گیرد و بر طبق 
قانون، غرامت بر اساس قیمت دیه روز محاسبه می شود، این پوشش 
می تواند دغدغه بسیاری از مدیران ساختمان را در صورت افزایش نرخ 
دیه در سال   های آتی برطرف کند. همچنین در بازنگری جدید بیمه   نامه 
جامع مجتمع   های مسکونی پوشش »تعهدات آسانسور مطابق ظرفیت 
اعلام شده« نیز افزوده شده است. در این پوشش خسارت   های ایجاد شده 
بر اثر حوادث رخ داده در آسانســور برای اســتفاده   کنندگان بر حسب 
ظرفیت مجاز آن در مجتمع مســکونی محاسبه می شود. در بیمه   نامه 
جامع مجتمع   های مسکونی؛ ساختمان، تاسیسات و خودروی متعلق 
به ساکنان در مقابل خطرات آتش   سوزی، صاعقه، انفجار، توفان، سیل   ، 
زلزله، آتشفشان و ریزش سقف ناشی از سنگینی برف تحت پوشش قرار 
می   گیرند. همچنین با توجه به مسوولیت   های متعدد مدیر یا هیات مدیره 
ساختمان یا مجتمع   های مسکونی، این بیمه   نامه پوشش   هایی مانند 
مسوولیت هیات مدیره در قبال کارکنان، مسوولیت هیات مدیره در قبال 
استفاده   کنندگان از آسانسور و مسوولیت هیات مدیره در قبال ساکنان و 

اشخاص ثالث را ارائه می   د   هد.

آیازنگخطربرایبانکدیبهصدادرآمدهاست؟

کارت قرمز فرابورس به »دی«
دنیایاقتصاد:روز چهارشنبه هفته گذشته، شرکت فرابورس ایران 
خبر از حذف نماد بانک دی از بازار فرابورس و انتقال آن به بازار پایه 
داد. بــه گفته شرکت فرابورس، علــت حذف نماد این بانــک از بازار 
فرابورس عدم توانایی این بانک برای خروج از شمول ماده۱4۱ قانون 

تجارت، طی موعد مقرر توسط این شرکت بوده است. اما بررسی های 
»دنیای اقتصاد« نشان می  دهد که این بانک تلاش هایی برای خروج 
از زیان، مانند فروش اموال مازاد داشته که البته چندان موفقیت آمیز 

نبوده است.

بانک دی که از زیرمجموعه های بنیاد شــهید محسوب می شود، 
یکی از بانک های پر فراز و نشــیب ســازمان بورس بود که حواشــی 
پیرامــون آن طی ۱۱ســال حضــورش در بــازار فرابورس به شــدت 
ســهامداران و ذی نفعان این بانک را تحت تاثیر قــرار داده بود و در 

سال های اخیر، مشکلات این بانک به شدت افزایش داشت. بانک 
دی با سرمایه ۱.۳5هزار میلیارد تومانــی یکی از بانک های زیان ده 
بود و در صورت های مالی سال گذشته بیش از 5.6هزار میلیارد تومان 

صفحه28زیان شناسایی کرده بود .
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دبیرسندیکایصنعتآلومینیوم
درگفتوگوبا»دنیایاقتصاد«عنوانکرد

 آسیب زنجیره ارزش
 از کاهش عرضه آلومینیوم

دنیای اقتصاد – سید ســجاد موســوی:  عرضه ناکافی آلومینیــوم در بورس کالا 
موجب شده تا زنجیره ارزش این کالا با مشکلاتی جدی همراه شود که در نهایت 
مشــکلات متعددی را در حوزه تولید بــرای تامین بازار داخلــی و به ویژه صادرات 

ایجاد کرده است. 
صنعت آلومینیــوم از اهمیت و کاربرد فراوانی در صنایعی مانند ساخت   وســاز، 
حمل   ونقل هوایی، ریلی، کشتی   سازی، خودروسازی و… برخوردار است و افزایش 
تقاضای جهانی آلومینیوم طی یک ســال اخیر به واسطه جنگ اوکراین و روسیه 
منجر به رشد چشمگیر قیمت این فلز شده اســت. همچنین کارشناسان بر این 
باورند که با توجه به میزان آلودگی بسیار پایین فلز آلومینیوم در برابر انواع دیگر 
فلزات، در ســال های آتی جهت انتقال انــرژی از فلز آلومینیوم اســتفاده خواهد 
شــد و همین امر باعث افزایش عرضه و تقاضا در بازار جهانی آلومینیوم و افزایش 
تولید آلومینیوم در دنیا می شــود. در کشــور ایران اگر چه آلومینــا در بورس کالا 
عرضه می شــود اما مســائل مختلفی مانند کمبود عرضه بارها مورد انتقاد صنایع 

پایین دست قرار گرفته است. 
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دنیایاقتصاد: بعد از ســال ها خلأ حضــور برندهای خارجی 
در ایران به صورت رســمی اولین برند خارجــی تلفن همراه وارد 
کشور می   شود؛ در این راستا مراسم رونمایی از گوشی   های اوپو 
با حضور مدیران شرکــت دی جی سرویس،  مدیــران این برند،  
مدیران هلدینگ   هــای حوزه فنــاوری و علاقه منــدان و فعالان 
این حوزه ۷ آذرســال  جاری در ســالن همایش های بین المللی 

صدا وسیما برگزار شد.
در این مراسم بنیان گذار و مدیرعامل دی جی سرویس با اعلام 
اینکه در آینده نزدیک یک کارخانه تولید گوشــی بومی تاسیس 
خواهند کرد،  گفت: این شرکــت قصد دارد با انتقــال دانش از 

برند اوپو یک کارخانه تولید گوشــی بومی به معنــای واقعی در 
ایران راه   اندازی کند. مهدی رسایی گفت: در سال   های گذشته 
اوپو به   دنبال گســترش برند خود در ایران نبود امــا در نهایت با 
پیگیری   های متعدد در ســال گذشــته با مدیران ارشد این برند 
جلساتی برقرار شد که در این جلسات به نتیجه مثبتی رسیدیم. 
وی افزود: از سه ماه پیش قرارداد ما با این برند بسته شده و قرار 

است اوپو به    زودی وارد ایران شود. ما در آینده نزدیک می   خواهیم 
که با کمک این اپراتور،  اولین کارخانــه مجهز تلفن همراه را در 
ایران داشته باشیم. بر اساس این گزارش این برند در سال ۲۰۰4 
با دستگاه پخش موسیقی وارد بازار جهانی شد و در سال ۲۰۰۸ 
نیز به تولید گوشی   های فیچر فون پرداخت و در نهایت در سال 
۲۰۱۱ از سری گوشی   های هوشــمند خود رونمایی کرد. سهم 

بازار برند اوپو در چین سهم بالایی است و ۱۷.6 درصد بازار را در 
اختیار دارد که این آمار از گوشی   های شیائومی هم بالاتر است. 
ســهم جهانی برند اوپو در بین گوشــی   های اندرویدی نیز سهم 
قابل توجهی اســت و این برند در بین جایگاه دوم و سوم در بازار 
جهانی حضور دارد و رقابت تنگاتنگی با شیائومی دارد. اوپو در 
انتهای سال ۲۰۲۳ قصد دارد وارد بازار ایران شود و هم   اکنون نیز 
در کشورهای شرق آسیا و شمال آفریقا بیشترین فروش را دارد. به 
گفته مدیران دیجی   سرویس گوشی   های اوپو احتمالا تا آخر این 
ماه در بازار ایران با گارانتــی و خدمات پس از فروش این شرکت 

عرضه خواهند شد.

»اوپو«در راه ایران

علی امرایی، مدیرعامل فولاد ســنگان در حاشیه نمایشگاه 
متافوی تهران اظهار کرد؛ با توجه به چالش کمبود انرژی  برق 
این شرکت مگاپروژه احداث نیروگاه برق بادی به ظرفیت ۲۰۰ 
مگاوات را در دســتور کار دارد. وی گفت: با بهره برداری از این 
نیروگاه ۲۰۰ مگاواتی که بزرگ ترین در نوع خود است نیاز فولاد 
سنگان به انرژی  برق برطرف خواهد شد. وی با اشاره به اینکه 
انرژی  برق یکی از حیاتی ترین ملزومات و نیازهای رشد و توسعه 
صنعتی اســت، بیان کرد: این نیروگاه با همکاری شرکت های 
متشــکل از مجموعه فولاد مبارکه، به عنوان یک پروژه مهم در 
دست اجرا قرار گرفته است. وی ادامه داد: در سال های گذشته 
بخشی از پتانسیل صنعت کشور به دلیل کمبود برق و اجرای 
طرح ســهمیه   بندی آن مغفول مانــد و عدم   النفع قابل توجهی 
متوجه شرکت ها شد، اما در سال جاری با تدابیر اتخاذ شده این 

قطعی   ها به میزان خوبی مدیریت شده است. 
امرایی افزود، نگرانی جدی صنایــع در چند ماه باقی مانده 
تا پایان ســال، چالش کمبود گاز اســت که امیدواریم تدابیر 
مناسب در این خصوص نیز اندیشیده شود تا شاهد رشد هر چه 
بیشتر تولید در صنایع کشور باشیم. مدیرعامل فولاد سنگان 
اظهار کرد: برای صنعت کشــور گاز، همواره یک مزیت نسبی 
بوده اســت و باید این مزیت را برای حفظ تــوان تولید و رقابت 

حفظ کنیم. 
وی اضافه کرد، حل مشــکل کمبــود گاز نیازمند نگاه کلان 
به توسعه صنعت اســت و وقتی توانایی رفع چالش   هایی مثل 
برق و گاز در کشــور وجود دارد باید همــه ارگان   ها و نهادهای 
ذی نفع با اتخاذ اســتراتژی و سرمایه گذاری مناسب نسبت به 

حل آن اقدام کنند.

آیین افتتاح مدرســه شش کلاســه بانک ســامان بــا حضور 
مدیران ارشد این بانک، نماینده مردم بجنورد در مجلس شورای 
اســلامی، مدیرکل آموزش و پرورش اســتان، مسوولان محلی 

خراسان شمالی و اهالی روستای بچه دره برگزار شد.
به گزارش ســامان رســانه، علیرضا معرفت مدیرعامل بانک 
سامان در این مراسم طی سخنانی با ابراز خرسندی از افتتاح 
مدرسه سامان در روســتای بچه دره، به پیشتاز بودن این بانک 
در پیشبرد امور عام   المنفعه اشاره کرد و ادامه داد: بانک سامان 
توســعه فضاهای آموزشــی در مناطق کم برخوردار را سرلوحه 
اقدامات خود قرار داده و بر همین اساس تاکنون 9 مدرسه در 
مناطق محروم کشور توسط بانک ســامان احداث شده و چند 

مدرسه دیگر نیز در اقصی نقاط کشور در حال احداث است.
وی ســپس ادامه داد: احداث مدرسه »ســامان« در روستای 

مرزی بچه دره استان خراسان شــمالی نیز با هدف ارج نهادن 
به سرمایه   های ملی این منطقه صــورت گرفته و امیدوارم که در 

آینده شاهد موفقیت تک تک دانش   آموزان این منطقه باشیم.
 این مدرسه شش کلاسه مشتمل بر 4۷۷ مترمربع ساختمان 
آموزشی و ۱۰۰۰ مترمربع محوطه، با سرمایه گذاری کامل بانک 
سامان احداث شده است. با ســاخت این مدرسه شش کلاسه 
در روستای بچه دره خراسان شــمالی، بانک سامان تاکنون 9 
مدرسه با بالاترین استانداردهای ســاختمانی و تجهیزات، در 
سراسر ایران ساخته و هزاران دانش   آموز را در سراسر کشور راهی 
فضاهای آموزشی کرده است. این در حالی است که چند مدرسه 
دیگر نیز با سرمایه گذاری بانک سامان در اقصی نقاط کشور در 
دســت احداث اســت که به زودی به دانش   آموزان و فرهنگیان 

کشور اهدا خواهد شد.

نهمین مدرسه بانک سامان پروژه تامین انرژی  در فولاد سنگان 

آیین رونمایی و انعقاد قــرارداد فناورانه هلدینگ 
صنایــع عمومی   تامیــن ) شســتا( و شرکت هــای 
دانش بنیان، با حضور روح   الله دهقانی فیروزآبادی 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهــوری و رئیس بنیــاد ملی نخبــگان   ، علیرضا 
عسگریان معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی، احمــد خانی معاون بازرگانی 
وزارت جهاد کشــاورزی، عارف نوروزی مدیرعامل 
شرکت سرمایه گــذاری تامین اجتماعی )شســتا( 
و محســن محمدی مدیرعامل هلدینــگ صنایع 
عمومی   تامین، در ســالن همایش   هــای کتابخانه 

ملی برگزار شد.

لزومافزایشبهرهوریبربسترفناوری �
روح   الله دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری و رئیس 
بنیاد ملی نخبگان دراین مراســم بــا بیان اینکه ما 
باید جریان شرکت هــای دانش   بنیان کشــور را به 
متقاضیان، صاحبان تجهیزات و سرمایه وصل کنیم 
و این بزرگ ترین خدمت به مجموعه   های دانش بنیان 

خواهد بــود گفــت: اگــر نخبــگان و شرکت های 
دانش   بنیان احساس تاثیر   گذاری در جامعه داشته 
باشند، قطعا این امر زمینه توسعه این حوزه را فراهم 
خواهد کرد. به گفته وی امروزه بحث تغییر استراتژی 
و توجه به حوزه علم و فناوری از یک کار توصیه شده 
به یک الزام و ضرورت تبدیل شده و باید به آن توجه 
ویژه ای شــود. وی بــا تاکید براینکه اگــر درشرایط 
فعلی نتوانیم رشد و رقابت کنیم، محکوم به شکست 
خواهیم بود، اما راهکار چیست و چه باید کرد؟ گفت: 
دراین شرایط دو راه بیشتر نداریم؛ یا سرمایه گذاری 
را افزایش دهیم یا بهــره   وری را بالا ببریم که به نظر 
می   رسد در وضعیت فعلی تنها راه، افزایش بهره   وری 
باشــد. دهقانی یکی از راه   های افزایش بهره   وری را 
ایجاد ارزش افزوده بر بستر توســعه فناوری عنوان 
کرد و افزود: رشد و توسعه از مسیر افزایش بهره   وری 
بربستر فناوری دیگر یک توصیه نیست و یک ضرورت 

است که باید به آن توجه شود.

تلاشبرایایجادارزشافزوده �
محســن محمدی، مدیرعامل شرکــت صنایع 

عمومی    تامین، نیز با اشــاره به شعار سال گذشته 
که با عنوان »تولید، دانش بنیان و اشتغال   آفرین« 
نام گذاری شــد، عنوان کــرد: در زمینه تحقق این 
شــعار نیز تــلاش کردیم بــا تشــکیل کمیته   ها و 
نشســت   های متعدد، طرح   های نوآورانه   ای را ارائه 
دهیم تا بتوانیم ضمن ایجاد ارزش افزوده، در حوزه 
فعالیتمان پیشرو باشــیم. در گام نخســت هم با 
شناسایی نیازهای فناورانه که با برگزاری ۸ رویداد 
انجام شد، از ۱۲۲ طرحی که ارسال شد ۲۲طرح را 
که قابلیت اجرایی داشت ارزیابی و قطعی کردیم. 
محمدی با تاکید براینکه برای اجرای این طرح   ها 
نیاز به ۸۰۰۰میلیارد ریــال سرمایه گذاری داریم 
که طی 5 ســال باید انجام گیرد افزود: براســاس 
محاسبات صورت گرفته ازاین میزان سرمایه گذاری 
که طی این سال ها قرار است انجام شود، بیش از 
۲۰ هزارمیلیارد ریال برای مجموعه   های هلدینگ 
ارزش افزوده ایجاد خواهد شــد که اتفاق بســیار 
خــوب و مبارکی اســت، چــون هم به ســودآوری 
شرکت ها کمــک خواهد کــرد هم باعــث خواهد 
شــد تا نیروهای نخبه و جوان کــه  در شرکت های 

دانش   بنیــان فعالیت می   کنند بتوانند با ریســک 
کمتری در صنعت حضور پیدا کنند.

مدیرعامــل شرکت صنایــع عمومــی    تامین به 
تعدادی ازایــن طرح   ها که باعــث پایش خوراک و 
ســلامت دام در دامپروری   ها می شود اشاره کرد و 
گفت: طرح قلاده هوشمند که به صورت آزمایشی 
در دامپروری فــکا اجرایــی و نتایــج اولیه خوبی 
حاصل شد. طرح دامداری هوشمند که از طریق 
نصب دوربین   های پردازش تصویر با هدف رشــد 
بهــره   وری در دامداری   ها بــه اجرا درآمــد. تامین 
فناورانه علوفه و نهاده کشــت قــراردادی که این 
روش در شرکت ملاردشــیر عملیاتی و مقرر شده 
تا در ســایر شرکت های زیرمجموعه نیز عملیاتی 
شود. وی هوشمندسازی خطوط لوازم خانگی را از 
دیگر طرح   هایی عنوان کرد که با کمک شرکت های 

دانش بنیان به انجام رسیده است. 

حفظجایگاهرقابتیباایدههایخلاقانه �
علیرضا عسگریان معاون رفاه و امور اقتصادی 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی نیــز دراین 

همایش بــا اعلام اینکــه اگــر از فناوری   های نو و 
ایده   های خلاقانه بهره نبریم، بــه تدریج جایگاه 
رقابتی   مــان را در بازارهــای داخلــی و خارجــی 
از دســت خواهیــم داد، گفــت: قطعا بــا کمک 
فناوری   های جدید می توانیم بازارمان را توســعه 
دهیم و ارزش افزوده بیشتری را ایجاد کنیم.  وی 
با بیــان اینکه راهــی جــز ورود دانش   بنیان   ها به 
حوزه   های مختلف نداریم گفت: ما باید مسائلی را 
که در مسیر رشد و توسعه وجود دارد مطرح کنیم تا 
برای آن راهکار ارائه شود. بخشی از این راه   حل   ها 
از سمت سیاستگذار ممکن خواهد بود و بخشی 
دیگر می تواند از طریق شرکت های دانش   بنیان 
ارائه شود که این امر باعث افزایش گرایش صنعت 
به رفتارهای خلاقانه خواهد شــد. بــه گفته وی، 
بــرای اینکه طرح   هــا و تفاهم   نامه   هــا از میزهای 
ما جدا شــوند و وارد حوزه    عملیاتی شــود    و برای 
اینکه بتوانیم در فضای رقابتی حرفی برای گفتن 
داشته باشیم، باید استفاده از طرح   های نوآورانه و 
خلاقانه را جدی بگیریم و ماهیت دانش   بنیان   ها 

را در تمامی    بخش   ها بپذیریم. 

800 میلیارد تومان قرارداد فناورانه صنایع عمومی   تامین
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سال بیست و یکم  شماره 5888

مک دونالد هفته گذشته اعلام کرد که قراردادی برای افزایش سهم خود در تجارت 
چین حدود50 درصد منعقد کرده و نسبت به چشم انداز رشد خود در دومین اقتصاد 
بزرگ جهان ابراز اطمینان کرده اســت. از ســال 2017، تعداد فروشــگاه های مک 
دونالد در چین دو برابر شده و به 5500 فروشــگاه رسیده و این کشور به دومین بازار 
بزرگ آن تبدیل شده اســت. این شرکت قصد دارد تا ســال 2028 بیش از 10 هزار 

فروشگاه در چین داشته باشد.
مک دونالدز در بیانیه ای اعلام کرد که این تجارت در چین از سپتامبر 2019 بیش 
از 30 درصد رشد فروش داشته است. این در حالی اســت که این حرکت به شدت با 
روند غالب شرکت های چند ملیتی که به دلیل چالش های ژئوپلیتیکی و اقتصادی، 
سرمایه گذاری های خود را در چین عقب می اندازند یا حتی از بازار خارج می شــوند، 
در تضاد است. قرارداد خرید 28 درصد سهام شرکت سرمایه گذاری کارلایل در تجارت 
زنجیره ای برگر چین که شامل فروشــگاه هایی در هنگ کنگ و ماکائو نیز می شود، 

باعث افزایش سهام شرکت مک دونالد به 48 درصد خواهد شد. 
گروه کارلایل شرکت خدمات مالی آمریکایی اســت، که در زمینه مبادلات ســهام 
اختصاصی، سرمایه گذاری خطرپذیر و مدیریت سرمایه گذاری در املاک و مستغلات، 
مدیریت صندوق های سرمایه گذاری و نیز سرمایه گذاری در حوزه های صنایع دفاعی، 
هوافضا، مخابرات، خودروسازی، حمل ونقل، رســانه های گروهی، تولید انرژی های 
پایدار و تولید برق فعالیت می کند. همچنین کنسرسیومی به رهبری شرکت خوشه ای 

دولتی چین، CITIC، مالکیت کنترلی با 52 درصد سهام را در اختیار دارد.
کریس کمپچینســکی، مدیرعامــل مک دونالد روز دوشــنبه در بیانیــه ای اظهار 
داشــت: ما معتقدیــم با توجه بــه فرصــت فوق العاده برای جــذب افزایــش تقاضا و 
بهره مندی بیشتر از پتانسیل بلندمدت بازار چین با سریع ترین رشد، در حال حاضر 

فاش زمان بهــتری برای ساده ســازی ســاختارمان وجود نــدارد. شرایط  مالــی 
نشــده اســت، اما دو شــخص مطلع از مفاد ایــن معامله 
مدعی شــدند که ارزش این معامله حدود 6 میلیارد دلار 

است. 
این بســیار بیشــتر از ارزش گذاری آن در سال 2017 

اســت، زمانی که مک دونالــد موافقت کــرد 80 درصد از 
کسب و کار خود در چین را به CITIC ، بازوی سرمایه گذاری  

CITIC Capital  که اکنون به عنوان شرکت تراســتر کپیتال 
شناخته می شود و همچنین کارلایل تا 2/1 

میلیارد دلار بفروشــد. در آن زمان، شرکت 

آمریکایی می خواست بدون استفاده از سرمایه اش، توسعه سریع خود را در این کشور 
دنبال کند. با این حال، منابع مختلف قبلا گفته اند که ارزش آن کمتر از ارزشی بالغ 
بر 10 میلیارد دلار اســت که کارلایل و تراســتار در مقطعی به دنبــال آن بودند. این 
منابع مجاز به صحبت با رسانه ها در مورد این معامله نبودند و از معرفی آنها خودداری 
کردند. مک دونالد نیز از اظهار نظر در مورد رقم ارزش گذاری خودداریکرد. کارلایل 

نیز از اظهار نظر در این خصوص امتناع کرد. 
اما فروش مک دونالــد در چین از زمــان شروع همه گیری کووید با مشــکل جدی 
مواجه شده است. طبق برآورد Factset، این کشــور حدود 4 درصد از کل درآمد این 
غول رســتوران های زنجیره ای را به خود اختصاص می دهد که 3/8 درصد نسبت به 
سال قبل کاهش یافته است. کمپچینسکی در آخرین بیانیه خود در رابطه با گزارش 
درآمدی مک دونالد خاطرنشان کرد که بازار چین با »آهسته شدن شرایط اقتصاد کلان 
و احساسات پایین مصرف کننده از لحاظ تاریخی« دست و پنجه نرم می کند، اگرچه 
این شرکت زنجیره ای کماکان با تبلیغ همبرگرهای محبوب خود مشــتریان بسیاری 

را در چین جذب می کند.
این شرکــت در بیانیه ای اعلام کرد کــه تجارت چینی آن همچنین از ســپتامبر 
2019 بیش از 30 درصد رشد فروش داشــته است. جیم ساندرسون، تحلیلگر در 
Northcoast Research، می گوید: داشتن یک موقعیت سرمایه گذاری قوی تر 
باید به آنها )مک دونالد( انگیزه بهتری بدهد تا مطمئن شــوند که رشدی که از آن 
بازار انتظار دارند اتفاق می افتد. به گفته منابع معتبر، برخلاف مک دونالد، تایسون 
فودز، تولیدکننده گوشت و غذاهای فرآوری شــده آمریکایی نیز قصد دارد تجارت 
مرغ خود را در چین بفروشد. تایسون فودز شرکت آمریکایی چندملیتی مستقر در 
اسپرینگدیل، آرکانزاس است، که در حوزه کشــاورزی، دامداری و صنایع غذایی 

فعالیت می کند.
همچنین سازنده کالاهای مصرفی بریتانیایی Reckitt Benckiser در سال 2021 تجارت 
شیر خشک و تغذیه کودک خود در چین را به شرکت سرمایه گذاری پریماورا کپیتال فروخت. 
رکیت بنکیزر یا رکیت شرکت کالاهــای لوکس بریتانیایی 
و چندملیتی اســت، که در زمینــه تولیــد و عرضه عمده 
محصولات بهداشتی و سلامتی فعالیت می کند. شرکت 
رکیت بنکیزر در سال 1814 راه اندازی شد و در حال حاضر 
دارای عملیات در 60 کشور بوده و محصولاتش را در 

200 کشور جهان عرضه می نماید.
www.cnn.com  :منبع

دنیای اقتصاد، سعیده نبی زاده: با شــیوع کرونــا و نگرانی های 
ناشی از اســتفاده از غذاهای آماده و رســتورانی میل به مصرف 
محصولات کنسروی در کشــور افزایش یافت و این موضوع باعث 
شــد تا تولیدکنندگان این حوزه با رشــد تولید و ارائه محصولات 
متنوع سهم مناسبی از بازار صنعت غذا را از آن خود کنند، اما با 
روی کار آمدن دولت سیزدهم و آزادسازی قیمت ها در صنعت غذا 
ناگهان هزینه های تولید به شدت رشد کرد و عدم تناسب قیمت 
و هزینه ها و پایین آمدن قدرت خرید خانــوار میزان مصرف را بار 
دیگر کاهش داد.  فعالان صنعت می گویند رشد شدید هزینه های 
تولید از مواد اولیه گرفته تا بسته بندی و حمل و نقل باعث شده تا 
بخش مهمی از جامعه اعم از دانشجویان، کارگران و ... از خرید 
این محصولات دســت بکشــند یا مصرف را کاهش دهند. با این 
حال افزایش شدید قیمت گوشت و مرغ و ... باعث شده تا برخی 
دهک های درآمدی به ســمت کنسرو روی بیاورند اما در مجموع 

مصرف این محصول با 25 درصد کاهش روبه رو شده است. 

رشد قیمت مواد اولیه تولید کنسرو �
دبیر ســندیکای صنایع کنسرو ایران در گفت وگــو با برنامه 
ایران فود با بیان اینکه هیچ تولیدکننده ای به خصوص فعالان 
صنایع کنسرو علاقه ای به افزایش قیمت محصولات خود ندارند، 

گفت: این موضوع باعث کاهش سهم بازار این صنایع می شود؛ 
کما اینکه در حال حاضر سهم فروش برخی کنسروهای گوشتی 
در بازار کاهش یافته و این در حالی اســت کــه تولیدکنندگان 
حاضرند محصول خود را با ســود بســیار پایین تــر از نرخ های 

مصوب به فروش برسانند. 
به گفته محمد میررضــوی کاهش سرمایه در گــردش تولید 
به خصوص در حوزه کنسرو که در نتیجه رشــد شــدید روغن و 
6 برابر شــدن قیمت این محصول رخ داده باعث رشــد شدید 
هزینه هــای تولید شــده و افزایــش قیمت ها را در پی داشــته 
است. تولید محصولاتی مانند انواع ســس ها که بخش مهمی 
از این محصول را روغن تشــکیل می دهد نیازمنــد سرمایه در 
گردش بالاست که متاسفانه بانک ها نیز تسهیلات مورد نیاز را 
در اختیار تولیدکنندگان قــرار نمی دهند و در نتیجه همزمانی 
افزایش هزینه های تولید و کمبود منابع مالی و تسهیلات باعث 
بروز مشکلات فراوانی برای تولیدکنندگان در این صنعت شده 

است. 
به گفتــه وی صنعت کنــسرو ماهی در کشــور یــک صنعت 
استراتژیک محسوب می شود که برای قشر متوسط رو به پایین 
جامعه مورد استفاده قرار می گیرد و سرشار از امگا 3 و پروتئین 
است که متاسفانه هرچند همچنان در مقایسه با سایر غذاهای 

آماده قیمت مناســبی دارد، 
اما بخش زیادی از جامعــه از آن محروم 

شده اند.  وی با بیان اینکه افزایش قیمت تن ماهی به چند آیتم 
بســته بندی، درب ایزی اوپن، روغن، قیمت ماهی، دستمزد و 
... بســتگی دارد افزود: قیمت ماهی از 48 هزار تومان در یک 
سال گذشته به 158 هزار تومان رسیده که برای هر قوطی تن 
ماهی باید یک سوم کیلوگرم ماهی تن استفاده شود و به عبارتی 
هر قوطی تن ماهی نزدیک به 60 هزار تومان ماده اصلی را در بر 
می گیرد و این در حالی است که سایر هزینه ها نیز وجود دارند 

که باید در قیمت تمام شده محاسبه شود. 
وی ادامه داد: ماهی که کارخانجات تهیه می کنند از جامعه 
صیادان تهیه می شود و بیشــتر صید ماهی از اقیانوس صورت 
می گیرد و رشد هزینه های صیادی و مشکلات واردات ماهی به 
داخل کشور باعث شده تا قیمت این محصول افزایش یابد. در 
حال حاضر قیمت ماهی وارداتی در حدود 2.1 دلار است و در 
عین حال هزینه های مرتبط با ترخیص ماهی از گمرک طولانی 
است و این موضوعات باعث شده تا قیمت ماهی داخل نیز بالا  
برود و این در حالی است که اگر واردات تسهیل شود قیمت های 
داخلی نیز شکســته خواهد شــد، چراکه نیمی از ماهی مورد 

استفاده در صنعت وارداتی است. 

قیمت رب گوجه در ثبات �
به گفته میررضوی در یک ســال گذشــته 
قیمت گوجه فرنگی با افزایش زیادی روبه رو نبوده که دلیل آن 
نیز تصمیمات ستاد تنظیم بازار بوده و خوشبختانه گوجه فرنگی 
در ســال قبل به اندازه کافی کشت شده و در یک سال گذشته 
قیمت رب گوجه حدود 10هزار تومان رشد کرده و البته تعیین 
قیمت با شرط آنالیز قیمــت ها به خــود تولیدکنندگان محول 
شــده و افزایش قیمت این محصول از 55 هزار تومــان تنها با 
شرط ارائه مستندات امکان پذیر است. به گفته دبیر سندیکای 
صنایع کنسرو ایران واحدهای برنــد و واحدهایی که به تازگی 
به تولید ورود کرده اند قیمت های یکســانی را در اختیار دارند 
و این عیب بزرگی برای قیمت گذاری دستوری یا تعیین سقف 
قیمتی است. البته قیمت فعلی نسبت به قیمت گوجه موجود 
در بازار قیمتی منطقی اســت زیرا از هر 6 کیلوگرم گوجه، یک 

کیلو رب تولید می شود. 

قیمت ها کاهش نمی یابد �
وی در پاسخ به سوالی در ارتباط با تلاش دولت برای کاهش 
قیمت ها گفت: کاهش قیمــت محصولات کنسروی آن طور که 
دولت می گوید بعید است که دلیل آن به مواد اولیه و محصولات 

بسته بندی و دســتمزد کارگر برمی گردد و در دو سال گذشته 
همه این هزینه ها به شــدت افزایش یافته اســت. بیشتر مواد 
اولیه مورد اســتفاده در این صنعت وارداتی است و واردات این 
محصولات به قیمت ارز بستگی مستقیم دارد. رشد قیمت ورق، 
سلفون و سایر مواد اولیه بسته بندی تحت تاثیر مستقیم قیمت 
ارز بوده و از سوی دیگر کاهش قدرت خرید خانوار ضعیف باعث 
کاهش مــصرف این محصولات می شــود. افزایــش قیمت تن 
ماهی باعث شــده تا مردم بیشتر به سمت اســتفاده از خوراک 

لوبیا بروند.
وی در پایان با بیان اینکه تنها راهــکار، ثبات قیمت ارز برای 
دوره های آتی است افزود: اگر قیمت ارز برای 6 ماه آینده برای 
تولیدکننده قابل پیش بینی باشــد، شاهد تصمیمات مناسبی 
برای تولید خواهیم بــود؛ درحالی که از همین حالا دولت برای 
برخی هزینه ها از جمله دســتمزد برنامه ریزی کــرده و بر این 
اســاس باید گفت دولت برای کاهش قیمت هــا موفق نخواهد 

بود. 
وی افــزود: در مصرف محصــولات کنسروی شــاهد کاهش 
حدودا 25 درصــد و بیش از آن هســتیم و البتــه در دوره کرونا 
مصرف کنسرو با افزایش روبه رو شــده بود، ولی اکنون و با رشد 

قیمت کنسرو شاهد کاهش مصرف این محصول هستیم. 

مک دونالدز در حال سرمایه گذاری بیشتر در چین 

در گفت وگوی ایران فود با دبیر سندیکای صنایع کنسرو ایران بررسی شد 

کاهش 25 درصدی 
مصرف محصولات

 کنسروی
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کسب وکارهای آنلاین از مدت   ها پیش برای بهره   برداری از این مناسبت آماده شدند

رونق اینترنتی »جمعه سیاه« به سبک ایرانی
دنیای اقتصاد: برگزاری جشنواره   های فروش 
ویژه در مناســبت   هایی مانند نوروز، شب یلدا و 
بازگشایی مدارس، مدت هاست که در بازارهای 
فیزیکی و مجازی کشــور اجرا می شــود. حالا 
اما چند سالی اســت که پای یک مناسبت تازه 
نیز به تقویــم به خصوص برای فروشــگاه   داران 
اینترنتی باز شده اســت تا با ارائه تخفیف   های 
ویژه، بازار فروش خود را ولــو برای چند روز داغ 
کنند. بلک   فرایدی یا جمعه ســیاه، مناســبتی 
اســت که صرفا در چند ســال اخیر پای آن به 
فرهنگ خرید ایرانیان باز شــده، اما توانســته 
اســت حســابی رونق را به بازارهــای اینترنتی 
بیاورد و در این میان اســتارت آپ   هایی نیز که 
فعالیتشــان به نوعی با فروش اینترنتی مرتبط 
اســت برنامه   های خاصــی را به مناســبت این 
رویــداد تــدارک دیده اند. فــارغ از آنکــه این 
تخفیفات تا چه اندازه واقعی و منطقی هستند، 
معمولا تاثیر قابل   توجهی بر فروش فروشگاه   ها 
می   گذارند، به طوری که آمارهای ارائه شــده از 
سوی یک پلتفرم که به صورت مستقیم مشغول 
سرویس   دهی به فروشــگاه   های اینستاگرامی 
اســت، نشــان می دهد که این کســب وکارها 
هم در سایه جمعه ســیاه شــاهد رونق گرفتن 
بیشــتر فروش بوده   اند؛ تا جایی کــه در مدت 
سه  روز جشــنواره    تخفیفی که به این مناسبت 
برگزار شــده اســت، میانگین تعداد ســفارش 
ثبت شده در فروشگاه   های اینستاگرامی بیش 
از 119 درصد رشد کرده و میانگین مبلغ فروش 
این کسب وکارها نیز بیش از 38 درصد افزایش 

یافته است.

جابه جایی رکوردهای فروش �
جمعه ســیاه که در واقع اولین جمعه پس از 
عید شــکرگزاری است، امســال نیز به رسم هر 
سال برگزار شد و در نقاط مختلف دنیا، آمارها 
خیره   کننده   ای به جا گذاشــت؛ بــه طوری که 
طبــق یکــی از جدیدترین گزارش هــا، فروش 
آنلاین بلک فرایدی امســال در آمریــکا با ثبت 
عدد 9.8میلیارد دلار رکورد زده و این عدد برای 
فــروش جهانی در ایــن روز، چیــزی در حدود 
70.9میلیارد دلار برآورد شــده اســت. آن طور 
که در این گزارش آمده، هزینه   کرد آمریکایی   ها 
در این روز، نســبت به جمعه ســیاه سال پیش 
7.5 درصد رشــد داشــته و باعث شــده است 
کارشناســان عملکرد فروش این رویــداد را در 
بازارهای غربی، فراتر از حد انتظار برآورد کنند.

شور و شوق جشنواره   های تخفیفی این روز در 
ایران، با تخفیف   هــای بازارهای مطرح جهانی 
قابل    مقایسه نیست، اما بازیگران فروش آنلاین 
کالا در کشــورمان تلاش کردند به ســهم خود 
این رویــداد را پرشــور برگزار کننــد. در همین 
راستا، دیجی   کالا که بزرگ ترین خرده   فروشی 
آنلاین کشــور به حســاب می   آید، این رویداد 
را بزرگ تریــن حراج ســال خــود معرفــی و از 
کاربران دعوت کــرد تا از یکم تــا هفتم آذرماه، 
بــرای بهره   منــدی از تخفیفاتی کــه گاهی تا 
ســقف 99 درصد نیز افزایش داده شده   اند، به 
این فروشگاه مراجعه کنند. هنوز برای قضاوت 
درباره عملکرد فروشگاه   ها در این مناسبت زود 
اســت و اظهارنظر جدی   تر باید به زمان انتشار 
آمارهای تحلیلی از سوی این شرکت ها موکول 
شود، اما همین حالا نیز می   توان به بهبود نسبی 
فروش و استقبال مشــتریان از این فروشگاه   ها 

پی برد.
آن طور که تــا اینجا در آمارهای ارائه شــده از 
ســوی دیجی   کالا مشهود اســت، این بازارگاه 
اینترنتی تنهــا در ســه روز ابتدایی جشــنواره 

بلک فرایــدی خــود، به طــور میانگیــن روزانه 
12میلیــون بازدیدکننــده داشــته اســت. به 
بیان دیگــر در هــر ســاعت 500 هــزار کاربر 
از این فروشــگاه بازدیــد کرده   اند کــه معادل 
8 هــزار و 300بازدیدکننده در دقیقه اســت. 
بیشــتر بازدیدها نیز در فاصله زمانی 11صبح 
تا 11شــب اتفــاق افتــاده اســت. دیجی   کالا 
اعلام کرده اســت کــه اســتقبال تهرانی   ها از 
این جشــنواره، با اختلاف نســبت به کاربران 
دیگر شهرها چشــمگیر   تر بوده و گویا کاربران 

دیجی   کالا بیــش از هر کالای 
دیگــری بــه دنبــال خریــد 
محصــولات دیجیتال بوده   اند؛ 
به طوری که پر   جست   وجوترین 
عبــارت ســایت در روزهــای 
بلک فرایدی، گوشــی، ساعت 
هوشــمند و ایرپاد بوده است. 
هندزفری، ســاعت، هدفون و 
اسپیکر نیز رتبه   های بعدی را به 
خود اختصاص داده   اند. انواع 
تلفن همــراه بیشــترین ارزش 
ریالی فروش در ایــن پلتفرم را 
به خــود اختصــاص داده   اند و 
نام برندهای اپل، سامسونگ و 
شیائومی در لیست پرفروش ها 
به چشــم می   خورد، امــا نباید 
از اســتقبال کاربــران از خرید 
کالاهــای تندمــرف و مــواد 
غذایی به خصــوص ماکارونی 
دیجــی   کالا  در  پوشــک  و 

چشم   پوشی کرد.
اســنپ نیز که تصمیم گرفته 
بود از این مناسبت برای تبلیغ 
بیشــتر یکــی از سرویس   های 
نســبتا جدیدتــر خــود بــا نام 
»اسنپ   شــاپ« اســتفاده کند، 
به تاسی از دیگر فروشگاه   های 
به خصــوص  اینترنتــی، 
دیجی   کالا، تلاش کرد گروه   های 
مختلف کالایی را با تخفیف   های 
قابل   توجه در اختیــار کاربران 

بگذارد. آن طور که در تبلیغات این پلتفرم آمده 
بود، اســنپ با بهبود سیســتم لجستیکی خود 
امکانی فراهم کرد تا کاربران اسنپ بتوانند انواع 
و اقسام کالاهای مختلف را با قیمت های بسیار 
ارزان و باصرفــه، خریداری کــرده و در بیش از 
180شهر و شهرستان در کشور، سفارش های 
خــود را در زمانی کوتاه با ارســال فوری تحویل 
بگیرند. در کنار این فروشگاه   های شناخته شده 
و پلتفرمــی، اینســتاگرام هم که چند ســالی 
است به بســتری برای فعالیت کسب وکارهای 
اینترنتــی کوچک تر و حتــی خانگــی تبدیل 
شــده، شــاهد رونق فروش بلک   فرایــدی بود. 

آن طور که در آمارهای ارائه شــده از سوی پادرو 
)استارت آپ فعال در ارائه خدمات زیرساختی 
و لجستیکی به کسب وکارهای اینستاگرامی( 
آمده است، برخی فروشــگاه   های فعال در این 
شبکه اجتماعی توانستند در سایه بلک فرایدی، 
تعداد ســفارش های خود را تا  هزار سفارش در 
روز افزایش دهند و رشــد 262درصدی در این 

تعداد را به ثبت برسانند.
با این حال آن طور که آمارهای پادرو نشــان 
می دهــد، گویا متوســط رشــد مبلــغ فروش 
فروشندگان اینســتاگرامی در 
بلک   فرایدی بیش از 38 درصد 
بوده، اما تعداد ســفارش   های 
ثبت شــده تنهــا در یــک بــازه 
سه روزه، به طور میانگین حدود 
119 درصد افزایش یافته است. 
پشــوتن پورپزشک، مدیرعامل 
بــازده  تشریــح  در  پــادرو، 
عملکردی بلک   فرایــدی برای 
فروشــگاه   های اینســتاگرامی 
می   گویــد: »در مــدت ایــن 
جشنواره تخفیفی شاهد بودیم 
فروشــگاه   هایی که در روزهای 
عادی بین 15 تا 20ســفارش 
داشتند، در زمان بلک   فرایدی 
توانســتند تعداد سفارش خود 
را به بیش از 300ســفارش در 
روز برسانند. جالب اینجاست 
که در این فروشــگاه   ها، خبری 
از جوایــز گران قیمــت و حتی 
ارسال رایگان نیست و صرفا با 
استفاده از زیرساخت مناسب و 
تکنیک فروش، موفق شده   اند 
تعــداد ســفارش   ها را بــه 10 
تا20برابر تعداد ســفارش   های    

روزهای عادی   شان برسانند.«

آماده   باش زیرساختی برای  �
استقبال چشمگیر

مجاب کردن کاربران به خرید 
بــا ارائــه تخفیف   هــای جذاب 
بخش مهمی از جشــنواره بلک   فرایــدی بوده 
است، اما کسب وکارها در این مدت از اهمیت 
آمادگی زیرساختی و لجستیکی برای پاسخ به 
این تقاضای مقطعی و غیرمعمول غافل نبودند. 
آن طور که مدیران دیجی   کالا در مصاحبه   های 
مختلف اظهار کرده   اند، این بازارگاه برای پاسخ 
به درخواست   های به ثبت رســیده که قرار بود 
ظرف یک  هفته، چند برابر حالت عادی شــود، 
برنامه خاصی تــدارک دیده اســت؛ به طوری 
که با تمهیــدات تــدارک دیده شــده، ظرفیت 
پردازش و سرعت ارســال کالا در این بازه، تا دو 
برابر افزایــش یابد، تا جایی کــه حتی کاربران 

اســتان   های تهران، البرز و اصفهان می   توانند 
بــدون دغدغه از شرایــط حراجــی، از ظرفیت 
ارســال سریع کالاها اســتفاده کــرده و در روز 
ثبت سفارش یا روز بعد از ثبت سفارش، کالاهای 
خود را دریافت کنند. طبــق اعلام دیجی   کالا، 
این شرکت با استخدام حدود  هزار نیروی جدید 
تلاش کرده است در بخش   های مختلف سازمان 
خود مثــل »مرکز تمــاس«، »لجســتیک« و... 
سرعت خدمت   رسانی را تا دوبرابر افزایش دهد.

شرکت پادرو نیز که مسوولیت سرویس   دهی 
بــه فروشــگاه   های اینســتاگرامی را بــر عهده 
داشــته اســت، برنامه   هایی بــرای بازاریابی و 
ارائه خدمات الکترونیکی و لجســتیکی به این 
کســب وکارهای کوچک ترتیب داد. مدیرعامل 
پادرو با اشــاره به اینکه بلک   فرایدی، جشنواره 
فروش یلدا یا نوروز، همگی فرصت   های خوبی 
برای فروشندگان هستند تا بتوانند با استفاده 
از تنــوع کالا و ارائه تخفیف،     مشــتریان خود را 
افزایش و دامنه کسب وکارشان را توسعه دهند، 
می   گوید: »این تکنیــک در تجارت الکترونیک 
باعث موفقیــت و افزایش فــروش بلندمدت در 
بســیاری از فروشــگاه   های بزرگ اینترنتی در 
بیشــتر کشــورهای جهان و حتی ایران شــده 
اســت و ما در پــادرو معتقدیم ایــن روش برای 
کســب وکارهای فعال در شبکه   های اجتماعی 
هم موفقیت به همراه خواهد داشت.« این فعال 
استارت آپی تاکید می کند: »فروشگاه    آنلاین و 
مناسب   سازی شده، اتصال به صفحه اینستاگرام 
فروشگاه، تبلیغات هوشمند، مدیریت مشتریان، 
درگاه امن پرداخت، ارسال سفارش   ها با امکان 
رهگیری و مدیریت کمپیــن تبلیغاتی از جمله 
امکاناتی اســت کــه در اختیار فروشــگاه   های 
اینستاگرامی قرار می   دهیم تا بتوانند با تمرکز بر 
کار خود، فروش بیشتر و حجم سفارش بالاتر را 
به راحتی مدیریت کرده و در بازه زمانی مشخص 

درآمد بیشتری کسب کنند.«
پــادرو کــه همــکاری بــا کســب وکارهای 
اینستاگرامی را در قالب بخشی از یک کمپین 
بزرگ تر با عنوان »کمپیــن چله« پیش می   برد، 
وظیفــه بازاریابــی بــرای فــروش بیشــتر این 
کســب وکارهای کوچک را نیز عهده   دار شــده 
است. آن طور که پادرو از اطلاعات منتشرشده 
تاکید کــرده اســت: »یکی از اهــداف کمپین 
چله استفاده از پتانســیل   های موجود در بازار 
تجارت اجتماعی برای رشــد کســب وکارهای 
کوچک و متوسط و کمک به پایداری آنهاست. 
به همین دلیــل علاوه بــر ارائه امکانــات ویژه    
بازاریابــی و هدایــت خریداران به ســمت این 
فروشگاه   ها، سعی کرده با روش های مختلف، 
مثل اعطای جوایز جذاب، علاوه بر جلب رضایت 
مشــتریان علاقه مند به خرید از فروشگاه   های 
اینســتاگرامی که طرفــدار خریدهای آســان 
و راحــت هســتند، هیجــان کمپیــن را برای 

مخاطبان دوچندان کند.«
این آمارها حاکی از آن است که تا امروز بیش 
از 2هزار فروشگاه اینستاگرامی به این کمپین 
پیوســته   اند و تنــوع کالا در دســته   بندی   های 
مختلف را بــرای کاربران فضــای آنلاین فراهم 
کرده   انــد. بلک   فرایــدی و عملکــرد پــادرو و 
دیجی   کالا که هــر یک به نوعی بســتری برای 
یکپارچه   ســازی کســب وکارهای اینترنتــی 
برای فروش در دو بســتر شبکه   های اجتماعی 
و وب ســایت فروشــگاهی هســتند، شاخص 
خوبی بــرای ســنجش تاثیــرات قابل   توجهی 
هســتند که یک مناســبت می   تواند بــر بهبود 
رشد شاخص   های صنعت تجارت الکترونیک و 

تجارت اجتماعی کشور داشته باشد. 

پنجرهخبر

رقابت چای با قهوه در »دیوار«
دنیای اقتصاد: ســابقه مرف چــای در ایــران به عنوان یک 
نوشــیدنی ســطح بالا به قرن هفدهــم میلادی می رســد. این 
نوشیدنی طی ســال ها چنان محبوبیتی به     دست آورد که حالا 
ایرانی     ها رتبــه چهارم چای     نوش     تریــن      مردم دنیــا را در اختیار 
دارند، اما گویا پایه     های تخت سلطنت این نوشیدنی در ایران در 
حال لرزیدن است و قهوه با سرعتی زیاد در حال گرفتن جایگاه 

چای است. 
این را هم کافه     ها و فروشگاه     های پرشــمار ارائه انواع قهوه در 
کوچه و خیابان های شهر و حتی روســتاها نشان می دهد و هم 
آمارهــای پلتفرم دیــوار؛ چراکه از 13 میلیون بار جســت وجوی 
مرتبط با قهــوه و چای در ســایت و اپلیکیشــن دیــوار در نیمه 
نخست امسال، سهم جســت وجو     های مرتبط با قهوه ۴2 درصد 
و جســت وجوهای مرتبط با چای 58 درصد بوده اســت. در این 
آمار اگرچه هنوز چای رتبه اول را دارد، امــا فاصله قهوه با آن به 
شکل معناداری کم شده است؛ این در حالی است که تا همین 
چند سال پیش تصور اینکه قهوه بتواند به عنوان یک نوشیدنی 
پابه     پای چــای، در مهمانی     ها و دورهمی     هــای ایرانی     ها حضور 

داشته باشد، عجیب بود.
 دیوار به بهانه روز جهانی اسپرســو نگاهی به روند رقابتی این 
دو نوشیدنی محبوب پرداخته اســت. کاربران در جست وجوی 
انواع دستگاه های قهوه     ســاز، شامل قهوه     ســاز و اسپرسوساز، 
از نــام عمومــی قهوه     ســاز اســتفاده می کننــد، بااین حــال 
خروجی جست وجوها نشــان می دهد کاربران بیشتر به دنبال 
دستگاه هایی هستند که اسپرســو فرآوری می کنند و استقبال 
از دستگاه های طبخ قهوه به شیوه     های دیگر بسیار کم     تر است. 
کاربران دیوار در نیمه نخست امســال، در مجموع ۴ میلیون بار 
کلمات قهوه     ســاز و اسپرسوســاز را جســت وجو کرده اند که در 
میان آنها قهوه     ساز 1.3 برابر اسپرسوساز جست وجو شده است. 
البته این کلمات هم به تنهایی جست وجو شده اند و هم در کنار 
عبارات دیگر. بــا این همه از عباراتی که در کنــار هریک از این 
کلمات جست وجو شده است، چنین برمی     آید که منظور کاربران 
از قهوه     ســاز در بســیاری از این جســت وجوها، »اسپرسوساز« 
بوده اســت. در نیمه نخســت امســال کاربران دیــوار ۴2برند 

قهوه     ساز را در این پلتفرم جست وجو کرده     اند.
 درمیان ایــن برندها، »نــوا )NOVA( « – که عمدتا اســتفاده 
خانگی دارد- بیشــترین ســهم را به خودش اختصــاص داده و 
پس از آن برندهای دلونگی و مباشــی قرار دارند. این ســه برند 
در مجموع 8۴ درصد جســت وجو     ها را به خودشــان اختصاص 
داده اند. در نیمه نخست امسال در کل دسته     ها و زیردسته     های 
دیوار بیــش از 13 میلیون بــار کلــمات مرتبط با چــای و قهوه 
جست وجو شده است. سهم جست وجوی تمامی کلمات مرتبط 
با چای 58 درصد و کلمات مرتبط با قهوه ۴2 درصد بوده است. 
این ســهم     ها نشــان می دهند که ظاهرا چای در میان ایرانیان 
محبوب     تر از قهوه اســت اما در عین حال این را هم می گوید که 
دست     کم در میان کاربران دیوار، فاصله چندان زیادی بین     شان 

نیست.
 ایــن داده ها بــه تنهایــی نمی توانــد بگوید که نســبت بین 
محبوبیت یا تقاضای قهوه و چای درمیــان کل ایرانی     ها چطور 
است یا از چه زمانی چنین نســبتی برقرار شده و از گذشته تا به 
امروز چه روندی داشته است، به همین دلیل هم نمی تواند آینده 
را پیش بینی کند. مسلما برای رسیدن به تصویری از آینده لازم 
است پژوهش های مســتقلی انجام شــود، با این حال اگر این 
تقاضــای قابل توجه برای قهــوه و ملزوماتــش را در دل تغییری 
ببینیم که در ســبک زندگی جامعه، به     خصوص در ســال های 
اخیر، در حال وقوع اســت، شاید این داده ها نشــانه دیگری از 
پوست انداختن جامعه ایرانی باشد. شاید واقعا قرار است قهوه 
دوباره محبوب     ترین نوشیدنی گرم ایرانیان شود. به نظر می رسد 

چای آهسته     آهسته میدان را به قهوه      واگذار می کند.

با اضافه شدن سرویس جدید میسر می شود
 خرید و فروش گوشی های کارکرده 

در دیجی     کالا

مارتک: به نظر می رسد بزرگ ترین بازارگاه اینترنتی ایران قصد 
دارد با ارائه سرویس های جدید به یک ســوپر اپلیکیشن تبدیل 
شود. اوایل هفته جاری مدیرعامل دیجی     کالا طی یک مصاحبه 
از راه اندازی سرویس جدید این پلتفرم خبر داد. به گفته مسعود 
طباطبایی قرار است در این سرویس جدید، کالاهای دست     دوم 
خرید و فروش شوند. البته آنطور که پیداست شروع فعالیت این 

سرویس با گوشی های کارکرده خواهد بود.
 اوایل هفته مســعود طباطبایی طی مصاحبــه     ای همزمان با 
بر   گزاری کمپین بلک     فرایدی دیجــی     کالا از راه اندازی سرویس 
جدیدی به نــام used )کارکرده( خــبر داد. او در این باره گفت: 
»روی یکی از ســاب دامین     های دیجــی          کالا سرویس جدیدی 
به نام used را فعال کرده     ایم. در این سرویس قرار است کالاهای 
دست     دوم عرضه شوند. در حال حاضر شروع فعالیت این سرویس 
با موبایل     های دست     دوم است. از آنجا که بازار کالاهای دست     دوم 
بازاری جدی در کشــور اســت، ما در حال بررسی این سرویس 

جدید هستیم.
 البته در سه ســال آینده شاهد بررســی این دست آزمایش     ها 
برای ارائه سرویس های جدید در دیجی          کالا خواهیم بود.« البته 
این سرویس جدید هنوز در مرحله آزمایش بوده و به طور عمومی 
و رســمی راه اندازی نشده اســت. با این همــه گمانه     زنی     هایی 
درباره نحوه فعالیت سرویس خرید و فروش کالاهای دست     دوم 
در دیجی     کالا وجود دارد که بر اساس آنها، کاربران برای فروش 
گوشــی همراه کارکرده خود ابتدا باید درخواست     شــان را ثبت 
کنند، سپس پیک دیجی     کالا تلفن همراه کاربر را تحویل گرفته و 
پس از بررسی کارشناسان تیم دیجی     کالا، مبلغ به حساب کاربر 
واریز خواهد شد. همچنین در این سرویس کاربران امکان خرید 

گوشی های کارکرده را هم خواهند داشت.

دنیای اقتصاد: تاکسی اینترنتی تپسی که پس از انتشار خبر نشت 
حجم زیــادی از داده   های کاربرانش، مورد انتقــاد جدی قرار گرفته 
بود، حالا در اطلاعیه   ای از افزایش سقف جایزه کشف باگ پلتفرمش 
از 30 به 120میلیون تومان خبر داده اســت. با این حال گویا حتی 
افزایش چهاربرابری مبلغ باگ بانتی این شرکت نیز نتوانســته نظر 
شــکارچیان یا به اصطلاح باگ   هانترها را به خود جلب کند. آن طور 
که کارشناســان امنیت طی روزهای اخیر در شبکه   های اجتماعی 
می   گویند، حتی با افزایش سقف جایزه کشف آسیب   پذیری نیز میلی 
به همکاری با شرکت های مالک ایــن پلتفرم   ها ندارند. اما دلیل این 
بی   میلی چیست و آیا با وضع موجود، به زودی باید منتظر دور تازه   ای 
از نشت اطلاعات کاربران پلتفرم   های داخلی باشیم؟ چند روز پیش 
حساب لینکدین تپسی با انتشار پستی، از متخصصان امنیت دعوت 
کرد تا این شرکت را در کشف آسیب   پذیری   های امنیتی یاری کرده و 
در ازای این همکاری در معرفی باگ   ها، جایزه دریافت کنند. در این 
پست آمده بود: »باگ رو پیدا کن و 120میلیون جایزه بگیر.« در ادامه 
نیز تاکید شــده بود که »این دعوت   نامه ویژه متخصصان تست نفوذ 
است« و تیم امنیت تپسی این برنامه را ترتیب داده است تا متخصصان 
باگ   های امنیتی اپلیکیشن   ها و سامانه   های تپسی را کشف کنند و 
تا 120میلیون تومان جایزه بگیرند. این دعوت   نامه در حالی منتشر 
شده است که اوایل شهریورماه امسال خبر رسید که سامانه   های تپسی 
هک شده   اند و اطلاعات مهمی از میلیون   ها کاربر مسافر و راننده این 
تاکسی اینترنتی از سوی هکرها به سرقت رفته   اند. به فاصله کوتاهی 
از این ماجرا، اسنپ، رقیب قدرتمند این تاکسی اینترنتی با استفاده از 
فرصت پیش آمده، تلاش کرد دغدغه   مندی خود در مساله امنیت را به 
رخ بکشد و مبلغ باگ بانتی خود را به 150میلیون تومان افزایش داد. 
اگرچه حالا و با رسیدن سقف پاداش کشف باگ در سامانه   های تپسی 

به 120میلیون تومان، ظاهر ماجرا اندکی جذاب   تر شده، اما گویا در 
این میان مشکلاتی وجود دارد که متخصصان امنیت را به مشارکت 

در چنین طرح   هایی بی   میل می کند. 

کف پاداش   ها چقدر است؟ �
 بی   میلی متخصصان امنیت به مشارکت در طرح   های کشف باگ 
پلتفرم   های داخلی، مســاله ای مختص تپســی نیســت. آن طور که 
کارشناسان این حوزه اظهار می کنند، گویا تاکید این اطلاعیه   ها بر 
کلمه »تا« یک  مبلغ مشخص و تعیین نشــدن کف برای مبلغ جایزه، 
مســیری ایجاد کرده تا شرکت ها بتوانند از زیر بــار اعطای جایزه در 
ازای معرفی آسیب   پذیری شانه خالی کنند. یاشــار شاهین   زاده، از 
متخصصان امنیت شبکه، در گفت وگو با مارتک به تشریح این ماجرا 
پرداخته و می   گوید: »عرف تمام پاداش   هایی کــه در تمام دنیا برای 
کشف باگ پلتفرم   ها تعریف می شود به این صورت است که حتما بازه 
قیمتی تعریف می شود و به این ترتیب، کف پاداشی که ممکن است 
در ازای معرفی آسیب   پذیری به شــما اعطا شود از همان ابتدا معلوم 
است. اما اکنون تمامی پلتفرم   های ایرانی با اعلام مبلغ تا سقف یک 
عدد، این سیگنال را به متخصصان امنیت می دهند که ممکن است 
در ازای معرفی یک باگ، هیچ مبلغی به شما اعطا نشود؛ زیرا در آگهی 
کفی برای پاداش تعیین نشــده و این کف صفر تلقی می شود.« این 
متخصص امنیت شبکه در ادامه می   گوید: »مساله دیگری که باعث 
بی   میلی کارشناسان به مشــارکت در این طرح   ها می شود آن است 
که دریافت آن جایزه   ای که برای آسیب   پذیری vital )در مورد تپسی 
جایزه 120میلیون تومانی و در مورد اسنپ 150میلیون تومانی( در 
نظر گرفته شده، عملا غیرممکن است؛ زیرا براساس قوانین ایران و 
برخی بخش   های دنیا، هکر اجازه ندارد تا آن سطح در سیستم های 

شرکت ها پیشروی کند و بــه آن باگ حداکثری و حیاتی برســد. به 
عبارتی سقف حساسیت جهانی تعریف شــده که هکرها می   توانند 
آن را کشــف و مداخله    کنند، ســطح critical اســت.« شاهین   زاده 
تشریح می کند: »میزان حساســیت باگ   های کشف شده براساس 
استاندارد CBSS محاسبه می شــود که عددی بین یک تا 10 است 
و در وب سایت   های محاسبه   گر این استاندارد قابل تعیین است. اگر 
عدد آســیب   پذیری »یک« تعیین شود، اساســا کف جایزه به آن هکر 
کلاه سفید تعلیق می گیرد و سقف پاداش   ها نیز مختص متخصصانی 
است که آسیب   پذیری جدی با سطح حساسیت 10 را گزارش کنند که 
معادل همان سطحی است که شرکت ها با عنوان critical یا بحرانی 
 critical از آن یاد می کنند.« وی می   گوید: »این ســطح بحرانــی یا
دقیقا سطح پیش از آسیب   پذیری حیاتی به حساب می   آید که سقف 
جایزه به آن تعلق دارد. به این ترتیب آن جایزه 120میلیون تومانی که 
مختص معرفی آســیب   پذیری   های حیاتی است، صرفا سرابی است 
که هیچ امکانی برای سنجش چند و چون آن وجود ندارد.« در مساله 
هک تپسی نیز ماجرای مشابهی رخ داده بود. آن طور که کارشناسان 
امنیت اظهار کرده   اند، هکر با یافتن یوزر و پسورد، امکان دسترسی 
به سرورهای اصلی را به دســت آورده بــود، اما با معرفــی آن، جایزه 
قابل   توجهی نصیبش نمی   شد؛ زیرا عملا آن آسیب   پذیری که امکان 
ورود او را فراهم کرده بود، در رده آســیب   پذیری جدی دســته   بندی 
نمی   شد. گذشته از آن که با کشف باگ یک پلتفرم داخلی، تضمینی 
نیست که جایزه   ای به هکر اعطا شود. اظهارات هکرهای کلاه سفید 
در شبکه   های اجتماعی حاکی از آن است که گویا این متخصصان، 
مصونیت قانونی چندانی ندارند و کشف و گزارش یک باگ، ممکن 
است برای آنها دردسرهای قانونی ایجاد کند و پای آنها را به پرونده   های 

امنیتی باز کند.

دلیل بی میلی متخصصان به مشارکت در کشف باگ پلتفرم های داخلی چیست؟

 بررسی   ها از فعالیت 
فروشگاه   های 

اینستاگرامی در 
بلک   فرایدی نشان 

می دهد که متوسط رشد 
ریالی فروش آنها در این 

حراج 38 درصد بوده 
است. بزرگ ترین سبد 
خرید اینستاگرامی در 

این جشنواره فروش نیز 
36میلیون تومان گزارش 

شده است

 بزرگ ترین بازارگاه 
اینترنتی کشور اعلام 
کرده است که تنها 
در سه  روز ابتدایی 

جشنواره بلک فرایدی، 
به طور میانگین 

روزانه 12میلیون 
بازدیدکننده داشته 

است. به بیان دیگر در 
هر ساعت 500 هزار 

کاربر از این فروشگاه 
بازدید کرده   اند 

که معادل 8 هزار و 
300بازدیدکننده در 

دقیقه است

 50 قابلیت جدید
به بزرگ ترین  پلتفرم اجاره اقامتگاه اضافه می شود

عزم »ایر بی   ان   بی« برای بهبود تجربه اقامت
دنیای اقتصاد: علاقه مسافران به اقامت در مکان   های خاص 
و مدیریــت بهتر هزینه   هــای ســفر، ایربی   ان بی را بــه یکی از 
گزینه   های اصلی برای اقامت در ســفرها تبدیل کرده اســت. 
با این حال گاهــی تجربه مســافران در مواجهه بــا خانه   های 
آگهی شده در این پلتفرم با آنچه ادعا شده متفاوت است و همین 
امر نارضایتی   های زیادی را برانگیخته است. در همین راستا، 
بزرگ ترین پلتفرم اجاره اقامتگاه تلاش کرده اســت با تحلیل 
دقیق شــکایات، امکانات جدیدی را به کسب وکار خود اضافه 
کند تا بتواند تجربه میزبان و مهمان را در اســتفاده از سرویس 

این شرکت بهبود ببخشد.
در واقع بیش از 7میلیون اقامتگاه در سرویس ایربی   ان   بی، 
امکانــات و ویژگی   های خاص دارنــد، اما برخی از مســافران 
معتقدند که گاهی اوقات مکان مورد نظر با آنچه در وب سایت 
توصیف شــده، تفاوت دارد. برایان چســکی، هم بنیان گذار و 
مدیرعامل شرکت ایربی   ان   بی، در این مورد می   گوید: »برخی از 
مردم معتقدند وقتی وارد یکی از اقامتگاه   ها می   شــوند، لحظه 
رویارویی با حقیقت فرامی رسد و به محض ورود می   فهمند که 
این مکان با آنچه در وب سایت توصیف شده بود، مطابقت دارد یا 
خیر. متاسفانه بسیاری از اوقات این اتفاق می   افتد که امکانات 

یک اقامتگاه با آنچه در وب سایت ارائه شده، تفاوت دارد.«
ایربی   ان   بی تمرکز بیشــتری روی شــکایت   های مشتریانش 
داشته اســت تا بتواند بفهمد چرا برخی خانه   های این شرکت 
را بــا اقامتگاه   های دیگــر مانند هتل   ها مقایســه می کنند. به 
دنبال این بررســی   ها، حالا 50قابلیت جدیــد به این سرویس 
اضافه شده است؛ از قبیل نمایش قیمت تمام   شده دوره اقامت 
با احتســاب تمام هزینه   ها، معرفی تمام فعالیت   های مرتبط با 

اقامتگاه و معرفی کامل میزبان خانه   ها.
درحال حاضر و قبل از شروع فصل مســافرت   های ســال نو 
میلادی، ایربی   ان   بی از میزبانان درخواســت کرده اســت تا با 
مســافران ارتباط بیشــتری بگیرند و امکانــات اقامتگاه خود 
را واضح   تــر و بهــتر توضیح دهنــد. ابزارهای جدیــدی به این 
سرویس اضافه شــده اســت، مانند سیســتم جدید ارزیابی و 
ثبت بازخورد که برای بســیاری از میزبانان مقوله بسیار مهم و 
محبوبی به شمار می رود. همچنین ارائه توضیحات کامل   تر از 
ویژگی   های اقامتگاه، از دیگر قابلیت   های جدید اضافه شده به 

این سرویس است.
ایربی   ان   بی عــلاوه بــر اینکه تــلاش می کنــد ویژگی   های 
برتربودن اقامتگاه   های خود را به مردم معرفی کند، از میزبانان 
هم خواسته تا در معرفی اقامتگاه خود نقش پررنگ   تری داشته 
باشــند. این شرکت تــلاش دارد با تکیــه بر تکنولــوژی خود و 
همین طور همکاری میزبانان، از نظرات کاربران روی سایت و 
شبکه   های اجتماعی بهره بیشتری ببرد و کیفیت سفر مشتریان 

خود را بهبود بخشد و میزان نارضایتی آنها را کمتر کند.
هیروکی آسای، مدیر مارکتینگ جهانی شرکت ایربی   ان   بی، 
می   گوید: »ما تمام دوره اقامت مشــتری   های خــود را زیر نظر 
داشته، مشکلات را شناسایی کرده و در مواقع لزوم راه   حل نیز 
ارائه می   دهیم.« این رویکرد نشان از تعهد ایربی   ان   بی به ارتقای 

کیفیت تجربه مهمانان و میزبانان دارد.
ایربی   ان   بی تا امــروز اطلاعات بیش از 500میلیون ســفر و 
نظرات بیش از 355میلیون مهمان را در اختیار داشته است. 
این در حالی است که این شرکت همیشه مهمانانش را تشویق 
می کند توضیح دهند که چرا گاهی اقامــت در هتل را ترجیح 
می دهند. این اســتراتژی بــه ایربی   ان   بی امــکان می دهد تا 
با نظارت بیشــتر، کیفیت سرویس   هــای خود را ارتقــا داده و 

مشکلات را اصلاح کند.
ایربی   ان   بی همچنین ابزار جدیدی را معرفی کرده است که 
Listing Tab  نام دارد. این ابزار جدید، مخصوص ورود اطلاعات 
اقامتگاه   هاســت که در دســترس میزبان   ها قــرار گرفته و آنها 
می   توانند از این طریق، اطلاعات بیشــتری در مورد امکانات، 
تعداد تختخواب   ها و دســتورات لازم هنگام ورود و آگهی   های 
خود را اضافه کننــد. به علاوه در وب ســایت ایربی   ان   بی، یک 
موتور هوش مصنوعی به سیســتم تــور- تصویر هــر اقامتگاه 
اضافه شــده اســت و تصاویر با نظم و مدیریت بهتری نمایش 

داده می   شوند.
ایربی   ان   بی قرار است به زودی برای تمام اقامتگاه   های موجود 
در کشــورهای آمریکا و کانادا، قفل   های هوشــمند مخصوص 
در ورودی را هم عرضه کند. این قفل   های هوشــمند به اکانت 
کاربران ایربی   ان   بی متصل شــده و به مســافران این امکان را 
می دهد تــا راحت   تر اتاق مدنظــر خود را رزرو کــرده و پذیرش 
ساده   تری را تجربه کنند. به این ترتیب هنگام رزرو اتاق   ها، کد 
مخصوص مرتبط با قفل هوشمند از طریق برنامه ایر   بی   ان   بی 
به مسافران ارائه می شود که دسترســی آنها به اتاق را راحت   تر 
می کند. مثــلا اگر زودتر از ســاعت مقــرر به محــل اقامتگاه 
می   رسند، بتوانند پذیرش زودتر از موعد داشــته باشند یا اگر 
وســیله   ای را داخل اتاق جا گذاشته باشــند، می   توانند بعد از 
خــروج از اقامتگاه طی مــدت زمان معین، برای برداشــتن آن 
وسیله به اتاق مراجعه کنند. ایربی   ان   بی همچنین پشتیبانی 
خود از میزبانان را بیشــتر کرده اســت تا بتوانند با شــفافیت 
بیشــتری هزینه اقامت اتاق   های خــود را وارد کنند. میزبانان 
می   توانند قیمت اقامت اتاق   های خود را با دیگر اقامتگاه   های 
مشــابه، مقایســه کرده و از این طریق با نگاه واقع   گرایانه   تری 
قیمت های خود را اعلام کنند و در نتیجــه تعداد رزرو بالاتری 
داشته باشند. هیروکی آســای، میزبانان را به یک نجار تشبیه 
می کند. زمانی که یک نجار می   خواهد کتابخانه   ای بسازد، تا 
حد زیادی باید بــه جزئیات توجه کند؛ مثلا اســتفاده از چوب 
مرغوب حتی در نقاطی که کمتر در معــرض دید قرار دارند. از 
نظر ایربی   ان   بی، میزبانان نقش بســیار پررنگــی در بالا بردن 
کیفیت ســفر مســافران ایفا می کنند و به همیــن دلیل باید 
پشتیبانی بیشتری از میزبانان صورت گیرد. از دید این شرکت، 
هم میزبانــان و هم مســافران ایربی   ان   بی، باید بــه ابزارهایی 
پیشرفته، قدرتمند و با کارکرد آســان دسترسی داشته باشند 
و به همین دلیل منابع متنوعی در دســترس هر دو طرف قرار 
می دهد. در به   روزرســانی   های جدید سرویــس ایر   بی   ان   بی، 
مسافران این امکان را دارند تا نظرات دیگر کاربران را براساس 
تاریخ یا امتیاز بالا، دســته   بندی کننــد. همچنین جدولی در 
اختیار کاربران قرار می گیرد که نشــان می دهــد هر اقامتگاه 
براســاس چه معیارهایی، رتبه   بندی   های یک تــا پنج دریافت 
می کند و همین قابلیت به مســافران امکان می دهد تا تصویر 

شفاف   تری از کیفیت نظرات دیگران در اختیار داشته باشند.
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آیا زنگ خطر برای بانک دی  به صدا درآمده است؟

کارت قرمز فرابورس به »دی«

در هشتمین گفت   وگوی رو در روی مدیران عامل چند شرکت    دانش   بنیان با محمد صادق خیاطیان صورت گرفت 
بررسی مشکلات 5 شرکت دانش   بنیان توسط رئیس صندوق نوآوری

دنیای اقتصاد: روز چهارشنبه هفته گذشته، 
شرکت فرابورس ایران خبر از حذف نماد بانک  
دی از بازار فرابورس و انتقال آن به بازار پایه داد. 
به گفته شرکت فرابورس، علت حذف نماد این 
بانک از بازار فرابورس عــدم توانایی این بانک 
برای خروج از شمول ماده141 قانون تجارت، 
طی موعد مقرر توسط این شرکت بوده است. 
اما بررسی های »دنیای اقتصاد« نشان می  دهد 
که این بانک تلاش هایی بــرای خروج از زیان، 
مانند فروش اموال مازاد داشته که البته چندان 

موفقیت آمیز نبوده است.
بانک دی که از زیرمجموعه های بنیاد شهید 
محسوب می شود، یکی از بانک های پر فراز و 
نشیب سازمان بورس بود که حواشی پیرامون 
آن طی 11ســال حضورش در بــازار فرابورس 
به شــدت ســهامداران و ذی نفعان این بانک 
را تحت تاثیــر قــرار داده بود و در ســال های 
اخیر، مشــکلات این بانک به شــدت افزایش 
داشت. بانک دی با سرمایه 1.35هزار میلیارد 
تومانی یکــی از بانک هــای زیان ده بــود و در 
صورت های مالی سال گذشته بیش از 5.6هزار 
میلیارد تومان زیان شناسایی کرده بود و طی 
ســال های اخیر قادر به خروج از زیان انباشته 
نشــد که آخرین رقــم آن بیــش از 18.5هزار 
میلیارد تومــان در پایان ســال1401 بود. به 
گفته معاون ناشران فرابورس ایران، بانک دی 
بر اســاس صورت های مالی1400 در 5سال 
گذشــته، 4ســال آن مشــمول ماده141 بود 
و هیات پذیرش یک ســال به بانــک دی برای 
خروج از شــمولیت این ماده فرصــت داد؛ اما 
در صورت های مالی سال1401 نیز کماکان 

»دی« مشمول ماده141 قانون تجارت بود.

ضعف در مدیریت راهبردی  �
طی سال های 1396 تا سال1401، بانک 
دی تنهــا یک ســال و آن هم در ســال1399 
موفق به سودســازی شــده بود و باقی سال ها 
زیان دهی داشــت. این درحالی است که طی 
این دوره مشکلات متعدد مدیریتی گریبان گیر 
این بانک بود. از سال1401 این بانک سیاست 
فروش دارایی هــای مــازاد خــود را به صورت 
جدی تــری پیگیری کــرد. بانــک دی یکی از 
بانک هایی اســت که اموال غیرمنقول زیادی 
دارد؛ اما به دلیــل ارزش بالای آنهــا به راحتی 
توان فروش ندارد. همچنیــن این بانک مدت 
زیادی با سرپرســت اداره شــده بود و در حال 
حاضر نیز بهمن اسکندری پس از یک ماه این 
بانک را ترک کرده است و این بانک همچنان با 
سرپرست اداره می شــود. در چنین شرایطی، 
مدیریت راهبردی بانک با مشکلات متعددی 

روبه رو خواهد شد.
همان طور که اشاره شد، بانک دی در راستای 
مولد ســازی دارایی ها، در ســال های گذشته 
سیاســت های جدی تری را برای فروش اموال 
مازاد خود، از جمله شرکت تولیــد نیروی برق 

دماوند و مجموعه کوهســتان پارک مشــهد، 
پیش گرفت. از جمله این تلاش ها می توان به 
ارائه تســهیلات به خریداران دارایی ها اشاره 
کرد. اما درنهایت به رغــم این تلاش ها خریدار 
خاصی برای این دارایی ها وجود نداشــت که 
این مشکل نه تنها مشکل بانک دی که مشکل 
تمام بانک هایی است که اقدام به فروش مازاد 

دارایی های خود کرده اند نیز هست.
در نهایــت اما ایــن بانک نتوانســت از ذیل 
مــاده141 قانون تجارت خارج شــود. مطابق 
مــاده141 قانون تجارت اگر بــر اثر زیان های 
وارده حداقــل نصــف سرمایه شرکــت از میان 
برود، هیات مدیره مکلف است بلافاصله مجمع 
عمومــی فوق العاده صاحبان ســهام را دعوت 
کند تا موضوع انحلال یا بقای شرکت مورد شور 
و رای واقع شود. به بیان ساده تر، اگر نیمی از 
دارایی هــای یک شرکت از بین برود، نشــانگر 
مواجهه شرکت با مشکلات جدی مالی است. 
در حقیقت این قانون اعضــای هیات مدیره را 
موظف می کند که چاره ای بــرای این موضوع 

بیندیشند. 
به ایــن ترتیب هیات مدیره مکلف اســت که 
ســهامداران را برای تشــکیل مجمع عمومی 
فوق العــاده دعوت کنــد. در مجمــع عمومی 
فوق العاده تشکیل شــده، ابتدا باید در رابطه 
با انحلال یا بقای شرکت تصمیم گیری شــود. 
اگر هیات مدیره برای برگزاری مجمع عمومی 
فوق العاده اقدامی نکنــد، این وظیفه بر عهده 

بازرس خواهد بود.
در دیگر کشــورها، معمولا برای نظام بانکی 
قوانین جداگانه ای وجود دارد و شرایط بانک ها 
ذیل اســتانداردهای متفاوت تری نســبت به 
شرکت های تجاری بررسی می شود. این تمایز 
به این دلیل اســت کــه معمــولا ترازنامه های 
بانکی نســبت به دیگر شرکت ها شــکننده تر 
اســت؛ چراکه بخش زیادی از بدهی های این 

بانک از سپرده های مشــریان و بخش زیادی 
از دارایی های آن را هم تســهیلات ارائه شــده 

دربرمی گیرد.
در ایران اما به دلیل نبود یک قانون مناسب 
برای نظام بانکی، بانک ها با استفاده از قانون 
تجــارت بررسی شــده و در نهایــت هــم بانک 
دی پس از پنج ســال قــرار گرفــن در شرایط 
ورشکستگی و انحلال، از بازار فرابورس خارج 
شــده و در احتمالا در یکــی از بازارهــای پایه 

بورس بازگشایی شود.

تکلیف سهامداران چه خواهد شد؟ �
به گفتــه روابــط عمومی شرکــت فرابورس، 
ماد بانــک دی بر اســاس صورت هــای مالی 
سال1400، در 5ســال گذشــته، 4سال آن 
مشــمول ماده141 بوده است. هیات پذیرش 
فرابورس یک ســال به بانــک دی فرصت داده 
در صورت ارائه صورت های مالی ســال1401 
از مــاده141 خــارج شــود. بانــک دی تــا 
تیرمــاه1402 فرصت ارائــه صورت های مالی 
را داشته است که در این زمان نیز منتشر نکرد. 
این بانک اخیرا صورت های مالی ســال مالی 
منتهی به اسفند1401 را روانه کدال کرد که 
بر اساس آن هنوز هم مشمول ماده141 قانون 
تجارت است. پس از این اتفاق و با توجه به عدم 
خروج این شرکت از ماده141 در جلسه اخیر 
هیات پذیرش نماد دی لغو پذیرش شــد. نماد 
معاملاتی این بانک به زودی به بازار پایه برای 

درج و معاملات سهام منتقل خواهد شد.
به طور کلی بازگشایی نماد این بانک ممکن 
است بین چند هفته تا 6ماه به طول بینجامد. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، در مجمع عمومی 
عادی به طور فوق العاده بانک دی که 10آبان 
ســال جاری برگزار شــد، ســهامداران تاکید 
داشتند که اگر ارزش دارایی ها و املاک مازاد 
بانک و شرکت های تابعه اش محاســبه شــود، 

ارزش ذاتی این ســهم چیزی بیــش از قیمت 
تابلو است و چندین بار از هیات رئیسه مجمع 
درخواســت شــد تا ارزش واقعی ســهم برای 

سهامداران اعلام شود.
اما با لغو پذیرش نمــاد دی از بازار فرابورس 
و انتقــال بــه بــازار پایــه، بــی شــک دغدغه 
سهامداران خرد این نماد این است که بالاخره 
قیمت ســهم چقدر می شــود. امــا اطلاعات 
غیررسمی شنیده شــده حاکی از آن است که 
با الزام بانک مرکزی، تمــام دارایی های بانک 
دی و شرکت هــای گــروه مالی توســط هیات 
کارشناســان رســمی دادگســری ارزیابی و 
ارزش گــذاری شــده اســت و گمان هایی هم 
درخصوص ارزش ذاتی این ســهم وجود دارد 
که فعلا با توجه به عدم انتشار اطلاعات دقیق، 

نمی توان از آنها صحبت کرد.

بانک دی چه خواهد کرد؟ �
موافقت بانک مرکزی بــا برنامه تحول بانک 
دی برای خــروج از زیــان، برنامــه  بانک برای 
واگــذاری 100درصــدی نیــروگاه دماوند به 
شرکت هــای زیرمجموعــه کــه بــه کاهــش 
90000میلیــارد ریالــی زیــان بانــک منتج 
می شود، تهاتر کوهستان پارک شادی مشهد 
و برج شــایان با املاک بنیاد شــهید، افزایش 
سرمایه 70هــزار میلیــارد ریالــی بانک، اخذ 
مجوز بانــک مرکزی بــرای تاســیس صندوق 
املاک و مستغلات، صندوق زمین و ساختمان، 
وصول نقدی بالغ بر 12هــزار میلیارد ریال از 
پرونده های مطالباتی بدهــکاران کلان بانک 
و... مواردی است که خبر از تغییرات چشمگیر 
در عملکرد بانــک دی می دهــد. در نتیجه به 
نظر می رســد که بانک دی برنامه های زیادی 
برای خروج از این حالت دارد؛ اما باید دید که 
با وضعیت کنونی مدیریــت در این بانک، این 

برنامه ها به چه شکل پیش خواهد رفت.

صندوق نوآوری و شــکوفایی: در هشتمین 
گفت   وگــوی رودرروی رئیس صنــدوق نوآوری 
و شــکوفایی بــا مدیــران عامــل شرکت های 
دانش   بنیان، مســائل و مشــکلات پنج شرکت 
مطــرح شــد و رئیــس صنــدوق نــوآوری نیــز 
دستورات لازم را برای پیگیری و حل مشکلات 

این شرکت ها  صادر کرد.
به گزارش روابــط عمومی صنــدوق نوآوری 
و شــکوفایی، در ادامــه گفت   وگوهایــی رو در 
روی رئیس صنــدوق نوآوری با مدیــران عامل 
چند شرکــت    دانش   بنیان برای حل مســائل و 
مشکلات این شرکت ها، عصر چهارشنبه 8 آذر 
ماه، مدیران عامل پنج شرکت با دکر خیاطیان 

دیدار و گفت وگو کردند.
شرکت دانش   بنیان »پیمان خطوط شرق« که 
در حوزه برق و الکرونيک، فوتونيک، مخابرات و 
سيستم   هاي خودکار فعالیت می   کند، به عنوان 

نخســتین شرکت با رئیس صندوق نــوآوری و 
شکوفایی دیدار و مشکلات خود را مطرح کرد.

»نوآوران داده سلامت پیشرو« دومین شرکت 
دانش   بنیانی بــود که مســوولان این شرکت، 
دغدغه و مشــکلات خود را با دکــر خیاطیان 
مطــرح کردند. این شرکــت در حــوزه فناوري 
اطلاعات و ارتباطــات و نرم   افزارهاي رايانه   اي 
است. مدیرعامل شرکت دانش   بنیان »صنایع 
پیشــگام روباتیک ارس«، فعال در حوزه برق و 
الکرونيک، فوتونيک، مخابرات و سيستم   هاي 
خودکار نیز به عنوان ســومین شرکت، مسائل 
و مشــکلات خود را با رئیس صندوق نوآوری و 

شکوفایی در میان گذاشت. 
شرکــت دانش   بنیــان »صنایــع آهنگــری 
فلزکــوب« کــه در حــوزه مــواد پيشرفتــه و 
محصــولات مبتني بر فناوري   هاي شــيميايي 
فعالیت می   کنــد، چهارمین شرکتی بود که در 

گفت   وگوی رو در رو با رئیــس صندوق نوآوری و 
شکوفایی حضور داشت.

مدیرعامــل این شرکت با اشــاره به مراســم 
رونمایی از محصول دانش   بنیــان زنجیر   های 
شنی ویژه ماشین   آلات راه   ســازی و معدنی در 
نمایشــگاه ماینکــس 2023 تهــران و پخش 
گزارش آن از صدا و ســیما تاکید کــرد، وزارت 
صمت با استقبال از بومی   سازی این محصول 
مهم دانش   بنیــان در کشــور، از حمایت برای 
تولید این محصــول با مســاعدت وزیر صمت 

خبر داده است.
شرکت دانش   بنیان »فاوا فناوری افق« فعال 
در حوزه برق و الکرونيک، فوتونيک، مخابرات 
و سيســتم   هاي خودکار نیز به عنــوان آخرین 
شرکت، درخواســت خود را بــا رئیس صندوق 

نوآوری و شکوفایی مطرح کرد.
تامین سرمایه برای یکــی از طرح   های کلان 

ملی، درخواســت حمایت از یک طــرح ملی، 
مشــکل در دریافت تســهیلات رشــد تولید و 
اســتفاده از تســهیلات لیزینــگ صنــدوق، 
مساعدت در استفاده از تسهیلات ودیعه رهن و 
مساعدت در ارزیابی تسهیلات تولید صنعتی 
و نمونه   ســازی، محورهای مطرح   شــده توسط 
مدیران عامل این شرکت های دانش   بنیان بود. 
بر ایــن اســاس رئیس صنــدوق نــوآوری و 
شکوفایی نیز دستورات لازم را برای رسیدگی 
و کمک به رفع مشــکلات این شرکت ها صادر 
کــرد. گفت   وگــوی رو در روی رئیــس صندوق 
نوآوری و شکوفایی با مدیران عامل شرکت های 
دانش   بنیان برای رســیدگی به مشکلات این 
شرکت ها بــه صورت منظــم برگزار می شــود. 
هفت نشســت قبلی به ترتیــب در تاریخ   های 
6اردیبهشــت، 3 خــرداد، 7 تیــر، 28 تیــر، 

4شهریور، 5 مهر و 10 آبان برگزار شدند.
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1401تا 1396روند زیان خالص و زیان انباشته بانک دی طی شش ساله 

خالص سالانه( زیان)سود  زیان انباشته صورت سود زیان منتشر شده بانک در سامانه کدال: منبع

خبرخبر

تا پایان آبان   ماه سال جاری صورت گرفت
پرداخت 8 هزار و ۷۰۰ فقره وام قرض   الحسنه 

ازدواج و فرزندآوری توسط بانک سینا

تحلیل بازار: بانک ســینا تا پایان آبان ســال جاری در حوزه 
تسهیلات تکلیفی، بیش از 8 هزار و 700 فقره وام قرض   الحسنه 
ازدواج و فرزنــدآوری به مبلــغ 11    هزار و 529 میلیــارد ریال، 

پرداخت کرده است.
به گزارش بــازار به نقــل از بانک ســینا، این بانک تــا پایان 
آبان   ماه ســال جاری، به 4 هزار و 192 پرونده بــه میزان 8 هزار 
و 583 میلیارد ریال تســهیلات قرض   الحسنه ازدواج پرداخت 
کرده است. بر اساس این گزارش، بانک ســینا در مدت اشاره 
شده در حوزه تسهیلات تکلیفی فرزندآوری نیز بیش از 2 هزار 
و 946 میلیون ریال به حــدود 4 هــزار و 600 متقاضی واجد 
شرایــط پرداخت کرده اســت. ایــن در حالی اســت که بانک 
ســینا، افزون بر وام   های تکلیفی، با طراحی و ارائه محصولات 
ویژه »بانکداری اجتماعی« نظیر تســهیلات آفتاب و چشمه در 
چارچوب ضوابط بانک مرکزی، وام   های قرض   الحسنه به سایر 
گروه   های مشریان، اعطا می   کند. گفتنی است بانک سینا در 
سال گذشته، بیشرین درصد پوشش بودجه   ای در تسهیلات 

تکلیفی مربوط به فرزندآوری را به خود اختصاص داد.

جزئیاتی از لایحه بودجه سال 140۳ 
صندوق بیمه همگانی ۷۰ هزار میلیارد تومان 

از دولت دریافت می   کند
تحلیل بازار: تاسیس صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی 
در سال 1399 به تصویب رسید و از سال 1400 فعالیت خود را 
آغاز کرد، اما از آنجا که بودجه های لازم در اختیار آن قرار نگرفته 
بود، نتوانست در سال نخست فعالیت چندان به وظایف قانونی 
خود عمل کند.  بر این اســاس، مرداد 1401 دولت سیزدهم 
مصوب کرد 2.5هزار میلیارد تومان به عنوان سهم دولت برای 
سال 1400 به این صندوق اختصاص یابد تا از طریق قرارداد با 
سایر شرکت های بیمه بتوان در کوتاه ترین زمان ممکن خسارات 

ناشی از سیل و زلزله را جبران کرد.
این رویه در دو سال گذشــته نیز تکرار شد و دولت سیزدهم 
تلاش کرد تا سهم خود را به عنوان بیمه پایه به صندوق بپردازد، 
زیرا طبق قانون تاسیس این صندوق، دولت نه تنها سرمایه اولیه 
500 میلیارد تومانی آن را تامین می   کند بلکه بخشــی از حق 

بیمه پایه نیز از سوی دولت تامین می شود.
بر اساس قانون تاســیس این صندوق، درصدی از حق بیمه 
پایه از طریق درج در قبوض برق واحدهای مسکونی از مالکان 
آنها دریافت می شــود و بقیه را دولت تامین می   کند؛ این حق 
بیمه باید هر ســال به صــورت پلکانی افزایش یابــد به طوری 
که ظرف  10ســال از آغاز اجــرای این قانون ســهم مالکانه به 

90 درصد و سهم دولت به 10 درصد برسد.
در لایحه بودجه 1403 کل کشور که به تازگی از سوی دولت 
منتشر شــده اســت، بندی به صندوق بیمه همگانی حوادث 
طبیعی و سهم دولت اختصاص دارد. در بند ت تبصره 5 ماده 
واحده این لایحه که به حوادث غیرمرقبه اختصاص دارد، سهم 
دولت بابت حق بیمه پایه واحدهای مسکونی 70 هزار میلیارد 

تومان تعیین شده است.
در این بند آمده اســت: در اجرای ماده چهار قانون تاسیس 
صندوق بیمــه همگانی حوادث طبیعی مصوب ســال 1399 
دولت مکلف اســت تا مبلغ 70 هزار میلیــارد تومان بابت حق 
بیمه پایه ســهم دولت و همچنین کل حق بیمه پایه واحدهای 
مسکونی تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره(، سازمان 
بهزیستی یا سایر افراد ناتوان از پرداخت، از محل اعتبار ماده 
10 قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت مصوب سال 
1380 و اصلاحات بعدی آن و اعتبــارات مواد 16 و 17 قانون 
مدیریت بحران کشور مصوب سال 1398، تامین و در ابتدای 
ســال توســط خزانه   داری کل کشور به حســاب صندوق بیمه 

حوادث طبیعی ساختمان واریز شود.
همچنین در بنــد 3 تبصره 6 لایحــه بودجه که بــه موضوع 
عــوارض و مالیــات اختصــاص دارد، درباره ســهم مالکان در 
پرداخت حق بیمه بــه این صندوق توضیح داده شــده و در آن 
آمده است: حداکثر حق بیمه پایه ســالانه هر واحد مسکونی 
دارای انشعاب قانونی برق در ســال 1403 به مبلغ 3 میلیون 
ریال تعیین می شود که سهم مالکان به میزان سالانه به مبلغ 
900 هزار ریال توســط وزارت نیــرو از طریــق درج در قبوض 
برق واحدهای مســکونی دریافت و به حساب صندوق مذکور 
نزد خزانه داری کل کشــور واریز می شــود. مالکان واحدهای 
مسکونی تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان 
بهزیستی کشور و سایر افرادی که از پرداخت ناتوان هستند از 

پرداخت این حق بیمه معافند.
در قانون بودجه امسال درباره صندوق بیمه همگانی حوادث 
طبیعی چنین آمده بود: در اجرای مواد )2( و )4( قانون تاسیس 
صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی حداکثر حق بیمه پایه 
سالانه هر واحد مسکونی دارای انشــعاب قانونی برق در سال 
1402 مبلغ یک میلیون ریال تعیین می شود که سهم مالکان 
به میزان ســالانه 240 هزار ریال توســط وزارت نیــرو از طریق 
درج در قبوض برق واحدهای مســکونی دریافت و به حســاب 
صندوق مذکور نزد خزانه داری کل کشور واریز می شود. مالکان 
واحدهای مسکونی تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( 
و سازمان بهزیستی کشور و سایر افرادی که از پرداخت ناتوان 

هستند، از پرداخت این حق بیمه معافند. 
بر اســاس قانون تاســیس صندوق بیمه همگانــی حوادث 
طبیعی، ایــن صندوق خســارت های مالی ناشــی از حوادث 
طبیعی از زلزله، ســیل، توفان، صاعقه، سنگینی برف، رانش 
زمین، ریزش کوه و دریالرزه )سونامی( را برای همه ساختمان 
   های مســکونی دارای انشــعاب قانونی بــرق در مناطقی که 
 احتمال وقــوع هر یــک از این خطرات وجود داشــته باشــد، 

جبران می کند.

جهش چشمگیر پرداخت تسهیلات 
قرض   الحسنه در بانک اقتصادنوین

ایبنا: بانــک اقتصادنوین از ابتدای ســال تا پایــان آبان ماه 
1402 با پرداخت 9998 فقره تسهیلات قرض   الحسنه، شامل 
تســهیلات ازدواج، فرزندآوری و خوداشــتغالی مددجویان، با 
194 درصد رشد در تعداد تســهیلات پرداختی و 250 درصد 
رشد در مبلغ تسهیلات نسبت به دوره هشت   ماهه مشابه سال 
قبل جهش چشــمگیری را تجربه کرد.  این بانک تا پایان آبان 
ماه سال جاری 4024 فقره تسهیلات قرض   الحسنه ازدواج به 
مبلغ 8066 میلیارد ریال پرداخت کرده که ازنظر تعداد 164 
درصد و از نظر مبلغ 290 درصد بیشــر از دوره مشــابه سال 
گذشــته اســت. همچنین بانک اقتصادنوین در دوره یادشده 
2080 فقره تسهیلات قرض   الحســنه به مبلغ 2519 میلیارد 
ریال به مددجویان تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( 
و سازمان بهزیستی کشور و 3894 فقره تسهیلات فرزندآوری 

به مبلغ 2169 میلیارد ریال پرداخت کرده است.

کسب رتبه برتر بانک سپه در تعداد تراکنش   ها
ایبنا: بانک سپه با کسب سهم 18.15 درصدی رتبه نخست 
شبکه بانکی با بیشرین سهم بازار از کل تعداد تراکنش   های 

شبکه پرداخت را در مهرماه سال جاری به خود اختصاص داد.
 ایــن بانک با کســب ســهم 19.49 درصدی رتبه نخســت 
شــبکه بانکی با بیشــرین ســهم از تعداد تراکنش   های ابزار 
کارتخوان فروشگاهی و نیز ســهم مبلغی 10.32 درصدی در 
زمره بانک های برتر در حوزه مبلغ تراکنش   های ابزار کارتخوان 
فروشگاهی در شبکه پرداخت قرار گرفت. بر اساس این گزارش، 
این بانک با 11.44 درصد جایگاه دوم شبکه بانکی در بیشرین 
ســهم از تعداد کارت   های بانکی تراکنش   دار شبکه پرداخت را 
در مدت مذکور کسب کرد. بانک سپه همچنین موفق به کسب 
رتبه دوم بیشرین کارت برداشت تراکنش   دار در شبکه پرداخت 
با سهم 11.53 درصدی و نیز جزو بانک های برتر صادرکننده 
بیشــرین کارت اعتباری تراکنش   دار، کارت هدیه و بن   کارت 
تراکنش   دار در مدت مذکور بوده است. شاپرک در جدیدترین 
گزارش خود بانک سپه را با سهم 250111هزار تراکنشی در 
جایگاه نخست بیشرین اختلاف مثبت در تعداد تراکنش   های 
پذیرش   شده و با کسب سهم 1204980 هزار تراکنشی نیز در 
جایگاه دوم بیشرین سهم از کل تراکنش   های صنعت پرداخت 

کارتی در شبکه بانکی قرار داده است.

معاون توسعه سازمان بیمه سلامت عنوان کرد
پرداخت به روز مطالبات موسسات درمانی 

تحت پوشش بیمه سلامت

تحلیل بازار: حســین رنجبران، معاون توســعه سازمان بیمه 
سلامت گفت: سازمان بیمه سلامت مطالبات در سطح یک در 
شهرهای زیر 20 هزار نفر همزمان با پرداخت حقوق نیروهای 
درمانی پرداخت می شود و در سطح 2 و 3 بر اساس اسناد ارائه 
شده که حوزه های تخصصی و فوق تخصصی است پرداخت ها 
تا پایان شــهریور، مطالبات بخش دولتی و خصوصی پرداخت 
شده است و بقیه مطالبات نیز بر اساس اسنادی که به دست ما 
می رسد، پرداخت می شود. رنجبران با بیان اینکه بررسی اسناد 
فرصتی دو ماهه لازم دارد، گفت: ســازمان بیمه سلامت مبلغ 
2هزار و 900 میلیارد تومان را بابت لکه گیری هر نوع مطالبات 
باقی مانده مراکز به ویژه مراکز دولتی و درشت، در 6 ماه نخست 
ســال، ظرف چند روز آینده پرداخت می کند. معاون توسعه و 
مدیریت منابع سازمان بیمه سلامت گفت: برخی مراکز درمانی 
اسناد را با تاخیر به بیمه سلامت ارائه می کنند، اما به اطمینان 
پرداخت داروخانه ها، آزمایشگاه ها، مطب ها، مراکز فیزیوتراپی 
و ... به روز پرداخت می شود و آنچه باقی می ماند مربوط به زمان 
ارسال اسناد مراکز دولتی - دانشگاهی است. رنجبران افزود: 
همه مراکز ملزم هســتند با بیمه های پایه طرف قرار داد باشند 
و اگر در اجرای قانون تعلل کنند پروانــه و مجوز فعالیت مرکز 

درمانی متخلف تمدید نمی شود. 
معاون توسعه و مدیریت منابع ســازمان بیمه سلامت گفت: 
بیش از 53 هزار موسسه درمانی با بیمه سلامت طرف قرارداد 
هستند و همه مطالبات مربوط به نســخه الکرونیک به موقع 

پرداخت و در این خصوص معوقه ای وجود ندارد.
مسوولان ســازمان بیمه ســلامت پیش از این اعلام کردند: 
مطالبات طرح دارویار تا تیر امسال پرداخت شده است و پس 
از این تاریخ پرداخت مطالبات طرح دارویار بر عهده ســازمان 
برنامه و بودجه و ســازمان هدفمندی یارانه ها اســت که دو ماه 

مرداد و شهریور نیز توسط این دو ماه پرداخت شده است.

توزیع 6 هزار کلاه ایمني از سوي صندوق 
تامین خسارت هاي بدني

شــادا: صندوق تامين با همــکاري بيمــه مرکــزي، وزارت 
آموزش وپرورش، پليس راهنمايي و رانندگي کشور، در راستاي 
اعمال تبصره 5 مــاده 24 قانون بيمه اجباري شــخص ثالث و 
تعميم و گسرش فرهنگ بيمه، ترغيب رانندگان فاقد بيمه نامه 
شخص ثالث به اخذ بيمه نامه و پيشــگيري از زيان هاي ناشي 
از حوادث رانندگي و به مناسبت بزرگداشت هفته بيمه 6هزار 

کلاه ايمني به موتور سواران اهدا خواهد کرد.

آقای فردنیاخانم معروف خانیآقای احمدیتایید دبیرپایانشروعصفحه آرا
00:0016:15خلوجینی

بیمه مرکزی: بــا تلاش های بیمــه مرکزی بنــد الف تبصره 
10 ماده واحده قانون بودجــه 1402 مبنی بر پراخت 6 هزار 
میلیارد ریال از حق بیمه شخص ثالث به خزانه داری کشور و در 
لایحه بودجه سال آینده حذف شد. به گزارش اداره کل روابط 
عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی دکر استادهاشمی در 
همایش گرامیداشت هفته بیمه در استان همدان که از سوی 
بیه نوین برگزار شد بر حفظ منابع مالی صنعت بیمه تاکید کرد 
و گفت: کارکرد اصلی صنعت بیمه، پرداخت به موقع خسارت 
به زیان دیدگان است و منابع مالی که در اختیار دارد، ذخایری 
اســت که برای پرداخت خســارت و سررســید بیمه نامه های 
بلندمدتی چون بیمه های زندگی باید نزد بیمه گران محفوظ 

بماند. رئیــس کل بیمه مرکــزی در ادامــه از اقدامات خوب 
صنعت بیمه در راستای رفاه اجتماعی خبر داد و افزود: کروکی 
آنلاین، راننده محوری و نســخ الکرونیک از اقداماتی است 
که آثار و نتایج مثبتی برای مردم با همراه خواهد داشــت. وی 
اجرای طرح راننده محوری را حمایت از رانندگان کم ریسک 
دانست و گفت: با اجرایی شدن این طرح سابقه رانندگی افراد 
ملاک محاسبه حق بیمه خواهد بود و رانندگان کم ریسک حق 

بیمه کمری پرداخت می کنند.
رئیس شورای عالی بیمه همچنین از تلاش های بیمه مرکزی 
برای پوشــش بیمه   ای حوادث ریلی خبر داد و گفت: در سال 
1401 بیمه مرکزی جدول تعرفه حق بيمه شخص ثالث انواع 

وســایل نقلیه ریلی را ابلاغ کرد اما با اســتقبال مواجه نشد و 
باید دلایل عدم تمایل به خرید این بیمه نامه به رغم ریســک و 
خسارت بالا مورد بررســی قرار گیرد. وی در بخش دیگری از 
ســخنان خود صنعت بیمه را به عنوان یکی از شــاخص های 
توسعه یافتگی و نهاد اثر گذار اقتصادی دانست و گفت : این 
صنعت با پشتیبانی اقتصادی از سایر نهادها در توسعه اقتصاد 
نقش داشته و باعث ایجاد اطمینان برای فعالیت های خدماتی 
و تولیدی، حفظ ثروت ملی و بهبود وضعیت معیشــتی افراد 
کشور می شود بنابراین ارتقای سطح رضایتمندی مشریان از 
خدمات بیمه ای برای نهاد ناظر حائز اهمیت است و در تلاشیم 

بهرین خدمات بیمه ای را به مردم عزیز ارائه دهیم.

 رئیس کل بیمه مرکزی در دومین روز از هفته بیمه در استان همدان خبر داد 
حذف عوارض تحمیلی بر صنعت بیمه
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دبیر سندیکای صنعت آلومینیوم در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« عنوان کرد 

آسیب زنجیره ارزش از کاهش عرضه آلومینیوم
دنیای اقتصاد – سید ســجاد موسوی:  عرضه 
ناکافی آلومینیوم در بورس کالا موجب شــده  
است زنجیره ارزش این کالا با چالش های جدی 
همراه شود که در نهایت مشکلات متعددی را 
در حوزه تولید برای تامین بازار داخلی و به ویژه 

صادرات ایجاد کرده است. 
صنعت آلومینیوم از اهمیت و کاربرد فراوانی 
در صنایعــی مانند ساخت   وســاز، حمل   ونقل 
هوایی، ریلی، کشتی   ســازی، خودروســازی 
و… برخوردار است و افزایش تقاضای جهانی 
آلومینیوم طی یک سال اخیر به واسطه جنگ 
اوکراین و روسیه منجر به رشد چشمگیر قیمت 
این فلز شده اســت. همچنین کارشناسان بر 
این باورند که با توجه به میزان آلودگی بســیار 
پایین فلز آلومینیوم در برابر انواع دیگر فلزات، 
در ســال های آتی بــرای انتقال انــرژی از فلز 
آلومینیوم اســتفاده خواهد شــد و همین امر 
باعث افزایش عرضه و تقاضــا در بازار جهانی 
آلومینیــوم و افزایش تولید آلومینیــوم در دنیا 
می شــود. در کشــور ایران اگر چــه آلومینا در 
بورس کالا عرضه می شود، اما مسائل مختلفی 
مانند کمبــود عرضه بارها مــورد انتقاد صنایع 
پایین دســت قرار گرفته اســت. بر این اساس 
سیاستگذاری   های اشتباه و مشاوره نکردن با 
انجمن   های تخصصی و صاحب   نظران صنعت 
آلومینیوم، چالش اساســی است که باید مورد 
بررســی و به نوعی یــک جراحی قــرار بگیرد. 
برای مثال، وضع عوارض صادراتی در ابتدای 
ســال جاری باعث شــد بســیاری از مشتریان 
خارجی را از دســت بدهیم و این مساله منجر 
به رکــود در بــازار داخلــی شــد. در حالی که 
دولت می توانست با مشورت با صاحب   نظران 
و انجمن   های تخصصی، به شکل مناسب   تری 

در این خصوص تصمیم گیری کند. 
بر اساس سند چشم   انداز افق ۱۴۰۴، ایران 
باید به ظرفیت تولید ۱.5 میلیون تن آلومینیوم 
برسد، اما چالش   هایی در برابر این صنعت قرار 
دارند. در زمینه تولیــد آلومینا با توجه به اینکه 
معدن بوکســیت بــزرگ و پرعیاری در کشــور 
نداریــم، تنها یک کارخانــه تولیــد آلومینا در 
جاجرم متعلق به شرکت آلومینای ایران است 

که از سنگ بوکسیت آلومینا تولید می کند؛ به 
این ترتیب استفاده از بوکسیت در کشور گینه 
بیش از چند دهه پیش مورد توجه قرار گرفت که 
البته با وجود پرداخت اجاره معادن بوکســیت 
تاکنون هیچ گونــه بهره بــرداری از این معادن 
نشــده و در عوض کشــوری مانند امــارات که 
3۰ســال پس از ایران اجاره این معادن را آغاز 
کرد، به خوبی توانسته ظرفیت تولید آلومینای 

خود را افزایش دهد. 
آریا صــادق نیت حقیقی، دبیر ســندیکای 
صنعــت آلومینیوم بــه »دنیای اقتصاد« گفت: 
قطعا همچون تابستان که صنعت آلومینیوم با 
چالش قطعی برق مواجه شد، در زمستان هم 
این صنعت از قطــع گاز بی نصیب نمی ماند. 
از ســوی دیگــر اتفــاق منفــی بــرای زنجیره 
پایین دســت آلومینیوم این اســت کــه دولت 
برای واردات قطعات چینی خودرو از صادرات 
آلومینیوم خالص استفاده می کند و همین امر 
نگرانی نســبت به کیفیت آلومینیوم را افزایش 
می دهد.  وی با اشــاره به اینکه در این صنعت 
صرفا از مزیت انرژی  برخورداریم، افزود: امروزه 
حدود ۸۰ درصد مــواد اولیه تولیــد آلومینیوم 
باید از طریق واردات تامین شود؛ اما تحریم ها 
باعث شــده تا این مواد را از واســطه ها تامین 
کنیم که منجر به افزایش هزینه ها می شــود. 
در بخش صادرات هم این رویه حاکم اســت و 
به دلیل تحریم ها باید محصولاتمان را از طریق 

دلالان و با قیمتــی ارزان تر ار نرخ های جهانی 
عرضه کنیم. 

نیت حقیقی با اشــاره به مشتریان صادراتی 
ایران گفت: تنها کشــورهای معدودی هستند 
که بــدون توجه بــه تحریم ها از مــا آلومینیوم 
خریداری می کنند و همزمان علاوه بر دارا بودن 
نقدینگی لازم، نیاز عمده ای به آلومینیوم دارند 
و فرصت مطلوبی برای صادرات خدمات فنی-

مهندسی به شمار می رود؛ اما مهم این است که 
ما از این فرصت چگونه استفاده کنیم. درواقع 
تاکنون که بازار عــراق و افغانســتان را تقدیم 
ترکیه کرده ایم و جالب اینکه آلومینیوم تولیدی 
کشور را ارزان تر از تولیدکننده های داخلی در 

اختیار تاجران ترکیه قرار می دهیم. 
دبیر سندیکای صنعت آلومینیوم اظهار کرد: 
در عرصه صادرات هر کیلوگرم آلومینیوم بالای 
5۰ هزار تومان با احتســاب واسطه ها و کارمزد 
بالا بــرای صادر کننده هزینــه دارد و از طرفی 
خرید تجهیزات کارخانه بــا توجه به تحریم ها 
بعضا با دلار 7۰ هزار تومانی انجام می شود. با 
وجود این برخی اعتقاد دارند صادر کننده باید 
دلار را به نرخ نزدیک به ۴۰ هزار تومان به دولت 

تحویل دهد.
دبیر ســندیکای صنعت آلومینیــوم با بیان 
اینکه باید محصولات با ارز آوری بیشتر توسعه 
پیدا کنند، اظهار کرد: بورس کالا محل کشف 
قیمت به صورت شــفاف و واقعی اســت اما در 

صورت رعایت نکردن اصول اولیه بورس تبدیل 
به بســتری برای رقابت کاذب و قیمت ســازی 
می شود. متاســفانه در همین رابطه شاهدیم 
که شرکتی به جــای عرضه 7 هــزار و 5۰۰ تن 
در هفتــه، 5 هــزار تــن عرضه می کنــد و هیچ 
نهادی به این موضوع مهــم که تمامی صنایع 
پایین دســت را تحت الشــعاع قــرار می دهد، 
ورود نمی کند؛ شــنیده   ها حکایــت از آن دارد 
که یکی از شرکت ها ۶ ســال پیــش به دلایلی 
پرونده تعزیراتــی دارد و امروز بعد از ۶ ســال، 
جریمه ۴۰۰ میلیــارد تومانی برای این شرکت 
تعیین شــده و تعزیرات عنوان کرده که تا این 
مبلغ را پرداخت نکند بارهای شرکت را ترخیص 
نمی کند و همین امر میــزان عرضه و تقاضا در 
بورس را دچار مشکل کرده و صنایع پایین دست 
آلومینیوم برای تامین دچار مشکلات عدیده ای 
شــده اند. این اتفاق دقیقا شــبیه به این مثال 
است که راننده اتوبوس خطوط شهری تخلف 

کند و پلیس تمام مسافران را پیاده کند. 
این کارشــناس صنعت آلومینیوم در پاسخ 
به این ســوال که با توجــه به فقــدان معادن 
گسترده با کیفیت بوکسیت در ایران و اقدامات 
صورت گرفته در گینه چرا اســتفاده از معادن 
این کشــور آفریقایی برای صنعــت آلومینیوم 
راهگشا نبوده اســت، گفت: معدن گینه جزو 
غنی ترین معادن بوکســیت جهان به شــمار 
می رود و کشور ما نیز در یک دوره ۲5 ساله این 
معدن را اجاره کرد و در ادامه بدون هیچ گونه 
استفاده ای مجدد این معدن را ۲5 سال دیگر 
اجاره کرده است. جالب اینجاست که کشوری 
همچون امارات متحده عربی 3۰ سال بعد از 
ما بخشی از این معدن را جهت استفاده اجاره 
کــرده و از آن بهره برداری می کنــد و کماکان 
میزان بهره بــرداری ما صفر اســت.  وی ادامه 
داد: مشکل اینجاســت که مسوولان ما جایی 
از این معدن را اجاره کرده اند که برای انتقال 
به اسکله فاصله بسیاری دارد و آخرین نظرات 
حاکی از ایجــاد راه آهن و خمیر کــردن مواد 
حاوی بوکسیت است تا از طریق لوله به اسکله 
انتقال دهند و در آنجا پس از خشــک کردن، 

این بوکسیت را به کشور منتقل کنند.

ادامه از صفحه 25خبر

برگزاری نخستین همایش نظام پیشنهادها 
در فولاد هرمزگان

نخســتین همایش نظام پیشــنهادهای شرکت فولاد هرمزگان 
به همــت واحد مهندســی صنایــع به منظــور تبییــن عملکرد و 
دســتاوردهای آن در فــولاد هرمــزگان، همراه با معرفــی نفرات و 
کمیته   های برتر برگزار شد. به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد 
هرمزگان، نخســتین همایش نظام پیشــنهادهای شرکت فولاد 
هرمزگان با حضور جمعی از معاونان، مدیران و کارشناسان شرکت 
فولاد هرمزگان در هتل خلیج فارس بندرعباس برگزار شد. در این 
همایش اهمیت توجه به نظام پیشنهادها، دستاوردهای آن برای 
فولاد هرمزگان و عملکرد نظام پیشنهادها در سال های اخیر به ویژه 
دو سال اخیر و کسب تندیس بلورین از هفدهمین جشنواره نظام 

پیشنهادها از سوی مدیریت مهندسی صنایع تشریح شد.
معاون تکنولوژی و توسعه شرکت فولاد هرمزگان گفت: مشارکت 
کارکنان در فرآیندهای سازمانی به ویژه از طریق نظام پیشنهادها 
بســیار مهم اســت و شرکت های بزرگ جهانی نیــز در همین راه 
گام برمی   دارنــد. در فــولاد هرمزگان نیــز قصد داریــم به همین 
سمت حرکت کنیم و جهانی باشــیم. در نخستین همایش نظام 
پیشــنهادهای شرکت فولادهرمزگان، علیرضــا کاظمی، معاون 
تکنولوژی و توسعه شرکت فولاد هرمزگان با اشاره به اهمیت نظام 
پیشنهادها در پیشبرد اهداف سازمانی، بیان کرد: نظام پیشنهادها 
یکی از ارکانی است که مشارکت کارکنان را جلب می   کند. موسسه 
گالوپ در سال ۲۰۰۶ مطالعاتی در خصوص ۲۴۰۰ کسب و کار 
مختلف انجام داده و طی آن اعلام کرد نظام پیشنهادها به شدت 
با عملکرد سازمان مرتبط است. این موسسه عملکرد سازمان ها را 
به چهار دسته تقسیم کرد. کسب و کارهایی که کمترین مشارکت 
کارکنان را داشــتند، با کسری منابع و ســوانح سازمانی بیشتری 
مواجه بودند. در مقابل کســب و کارهایی که بیشترین مشارکت 
در نظام پیشنهادها را داشــتند، از وفاداری، بهره   وری سازمانی و 

سودآوری بیشتری نسبت به سایر کسب و کارها برخوردار بودند. 

جلب مشارکت حداکثری کارکنان با نظام پیشنهادها �
مرضیه حمیدی، مدیر مهندسی صنایع شرکت فولاد هرمزگان 
نیز گفت: یکی از مهم ترین اهداف به کارگیری نظام پیشنهادها 
مشارکت حداکثری کارکنان در روندها و فرآیندهای سازمان است 
که خوشبختانه بســیاری از اهداف شرکت فولاد هرمزگان در این 

رابطه حاصل شده است و موفقیت   های متعددی کسب کرده   ایم.
در این همایش مدیر مهندســی صنایع شرکت فولاد هرمزگان 
بیان کرد: بــا توجه به شروع فرآیند تدوین اســتراتژی ســازمان از 
سال ۹5، هرساله در منظر توانمندســازها، مضمون سرمایه   های 
سازمانی، هدف »ارتقای تعالی ســازمانی« در اهداف استراتژیک 
شرکت لحاظ شده است. در این هدف و خودارزیابی   ها حضور در 
ارزیابی   های جایزه تعالی سازمانی در سال   های اخیر در رشد و بلوغ 
فولاد هرمزگان بسیار موثر بوده و بسیاری از رویکردهایی که در حال 
حاضر در شرکت جاری و نهادینه شــده، حاصل حرکت در مسیر 

تعالی سازمانی بوده است.

پاندمی  »صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر«
پیش    بازاریابی را دست کم نگیرید �

پیش    بازاریابــی )Pre-Marketing( در واقع فرآیند تعامل با 
شرکای محدود قبل از راه اندازی کامل فرآیند جذب سرمایه است. 
پیش   بازاریابی روابط فعلی با شرکای محــدود را تقویت و باعث 

شکل گیری رابطه با شرکای محدود بالقوه می شود.
موقعیت زمانی پیش   بازاریابی مبهم است و می تواند اشاره به 
هر زمانی قبل از راه اندازی فرآیند رســمی جذب سرمایه داشته 
باشد. از آنجا که شرکای محدود اساسا از لحاظ رفتاری تعیین یک 
جدول زمانی محدود )deadline(  برای سرمایه گذاری را دوست 
ندارند، ملاقات کردن با آنها در زمانی که در حال جذب سرمایه 
نیستید، محیطی راحت تر برای برقراری ارتباط و ارزیابی علاقه 

آنها به راهبرد سرمایه گذاری شما فراهم می کند.
وقتی رسما فرآیند جذب سرمایه را آغاز می کنید، تغییر راهبرد 
بسیار دشوارتر خواهد شد. به شهادت تجربه تغییر راهبرد در این 
مرحله باعث می شــود که مذاکره   کنندگان طرف مقابل به این 
باور برسند که شما فرآیند جذب سرمایه خود را پیش از موعد آغاز 
کرده اید و این یعنی انداختن تردید در دل سرمایه گذاران بالقوه! 
این اشتباه استراتژیک سختی کار شما را دوچندان خواهد کرد.

انگیزه شریک محدود برای سرمایه گذاری کردن در صندوق چیست؟ �
شرکای محدود به دلایل مختلف در صندوق ها سرمایه گذاری 
می کنند. گاهی هدف تنوع پرتفولیوی سرمایه گذاری شرکت و 
کاهش ریسک   های کسب وکار اصلی شرکت است. هدف بعضی 
مذاکره   کنندگان کندوکاو برای پیدا کــردن و ربودن طرح   های 
پربازده و ســودآور است. حتی ممکن اســت هدف آنها رسیدن 
به درکی بهــتر از یک راهبرد یا شــناخت دقیــق از یک صنعت 
خاص باشــد. اگر قبل از اینکه شریک محدود در صندوق شما 
سرمایه گذاری کند از انگیزه او مطلع شوید، بهتر می توانید او را 

مدیریت کنید. 
شما باید شناخت خوبی از میزان قدرت نقدینگی، صلاحیت 
و صداقت شریک محدود داشته باشید. برای مثال، شما باید با 
پروسه تصمیم گیری در این سازمان ها یا شرکت ها آشنا باشید این 
دغدغه بیشتر برای هلدینگ   های بزرگ و نهادهای حاکمیتی 
که درگیر بوروکراسی   های زیادی هستند مصداق پیدا می   کند. 
گاهی اوقات شرکای محــدود با تعهدات مرتبط با درخواســت 
سرمایه آشنایی ندارند یا دارای فرآیندهای صحیح برای پرداخت 
سرمایه در زمانی که درخواست می شود )Capital Call( نیستند. 
و اما توصیه آخر! حتما توجه داشته باشید که ارزش های شریک 
محدود با ارزش های شما همراستا باشد. این نکته برای داشتن 
رابطه ای بلندمدت و بدون مشکل دارای اهمیت است. شاید هیچ 
چیزی به اندازه اینکه ارزش   های شرکای محدود و سرمایه گذاران 
خطرپذیر همراستا باشند، اهمیت نداشته باشد. آیا نحوه کسب 

درآمد توسط شما برای شریک محدود اهمیت دارد؟
عمیقا بر این باورم که اگر ارزش های شما با ارزش های شرکای 

محدود سازگار نیست، به دنبال شراکتی دیگر باشید.

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده صاحبان سهام
شرکت ارزش آفرینان طرح سرآمد (سهامى خاص) 

شناسه ملى 14010296958 و شماره ثبت 583801
بـه اطـلاع کلیـه سـهامداران گرامـى مى رسـاند، مجمـع عمومـى عـادى به طـور 
فوق العـاده صاحبـان سـهام شـرکت ارزش آفرینـان طـرح سـرآمد (سـهامى خـاص) 
در ساعت 9 روز 22 آذرماه 1402 به آدرس تهران، خیابان نیاوران، خیابان فیضیه، 
پـلاك 6 برگـزار خواهـد شـد. بدینوسـیله از کلیـه سـهامداران محترم یـا نمایندگان 
قانونـى ایشـان بـا ارائـه معرفى نامـه جهـت حضـور در مجمـع عمومـى عـادى به طور 

فوق العـاده دعـوت به عمـل مى آیـد.
دستور جلسه:

* استماع گزارش عملکرد هیأت مدیره براى سال مالى منتهى به 1402/03/31
* تصویب صورت هاى مالى شرکت براى سال مالى منتهى به 1402/03/31

* انتخاب بازرس قانونى (اصلى و على البدل)
* تعیین روزنامه کثیرالانتشار جهت درج آگهى و اطلاعیه هاى شرکت

* انتخاب اعضاى هیأت مدیره
* سایر مواردى که در صلاحیت مجمع عمومى عادى سالیانه باشد.

هیأت مدیره شرکت ارزش آفرینان طرح سرآمد (سهامى خاص)

آگهی دعوت به مجمع فوق العاده صاحبان سهام
شرکت ارزش آفرینان طرح سرآمد (سهامى خاص) شناسه ملى 14010296958 و شماره ثبت 583801

ارزش آفرینان  فوق العاده صاحبان سهام شرکت  اطلاع کلیه سهامداران گرامى مى رساند، مجمع  به 
طرح سرآمد (سهامى خاص) در ساعت 9 روز 25 آذرماه 1402 به آدرس تهران، خیابان نیاوران، 
خیابان فیضیه، پلاك 6 برگزار خواهد شد. بدینوسیله از کلیه سهامداران محترم یا نمایندگان قانونى 

ایشان با ارائه معرفى نامه جهت حضور در مجمع فوق العاده دعوت به عمل مى آید.
دستور جلسه: * تصمیم گیرى درخصوص افزایش سرمایه.

* سایر مواردى که در صلاحیت مجمع فوق العاده باشد.
هیأت مدیره شرکت ارزش آفرینان طرح سرآمد (سهامى خاص)

آگهی مناقصه عمومی شماره ۲۰۰۲۰۰۵۲۶۵۰۰۰۳۱۹
شهردارى کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شوراى اسلامى شهر پروژه مندرج در جدول ذیل را از طریق مناقصه عمومى به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید.

نحوه پرداخت قرارداد رتبه لازم مبلغ سپرده به ریال مبلغ پروژه به ریال شرح پروژه ردیف

%50 5 ابنیه 1/600/000/000 31/994/595/461 پروژه بازسازى گلزار شهداء و مقبره شهداى گمنام سطح شهر – با برآورد گل 1
1- سـپرده شـرکت در مناقصـه بـه یکـى از روش هـاى ذیـل ارائـه گـردد: ضمانـت نامـه بانکـى معـادل مبلـغ فـوق کـه بـه مـدت 90 روز اعتبـار داشـته و قابـل تمدیـد باشـد و یـا واریز 
فیـش نقـدى بـه مبلـغ فـوق بـه حسـاب 700786948623 بانـک شـهر 2- برنـدگان نفـر اول و دوم مناقصـه هـرگاه حاضـر بـه انعقـاد قـرارداد نشـوند سـپرده آنـان بـه ترتیـب ضبط 
خواهـد شـد .3- مبلـغ 1/000/000 ریـال بـه عنـوان هزینـه خریـد اسـناد بـه حسـاب 700785313795 بـه نـام شـهردارى کـرج از طریـق سـامانه الکترونیـک دولـت ( سـتاد ) بـه 
آدرس www.setadiran.ir  مـى بایسـت واریـز گـردد.4- متقاضیـان مـى تواننـد از تاریـخ انتشـار آگهـى تـا سـاعت 14:30 تاریـخ 1402/9/18 جهـت خریـد اسـناد مناقصـه بـه 
سـامانه الکترونیـک دولـت ( سـتاد) مراجعـه نماینـد.5- شـرکت کننـدگان مـى بایسـت ضمـن بارگـذارى ضمانـت نامـه شـرکت در مناقصـه در سـامانه سـتاد نسـبت بـه تحویل اصل 
ضمانـت نامـه تـا سـاعت 14:30 تاریـخ 1402/9/28 بـه آدرس کـرج- میـدان توحیـد - بلـوار بلال-شـهردارى کـرج طبقـه هفتـم اداره امـور پیمان هـا و قراردادها  اقـدام نمایند.6- در 
صـورت بـروز هرگونـه تناقـض در مـوارد منـدرج در آگهـى بـا سـامانه سـتاد مـلاك عمـل سـامانه سـتاد خواهد بود.7- پیشـنهادات رسـیده در مـورخ 1402/9/29 در کمیسـیون عالى 
معامـلات شـهردارى کـرج مطـرح و پـس از بررسـى و کنتـرل برنـده مناقصـه اعـلام خواهـد شـد. لازم به ذکـر اسـت شـرکت کننـدگان مجـاز بـه حضـور در جلسـه بازگشـایى پـاکات 

خواهنـد بـود.8- هزینـه چـاپ آگهـى بـه عهـده برنـده مناقصه مى باشـد.
*جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 35892423-026 تماس و یا به سایت www.karaj.ir  مراجعه نمایید.(143)

11183/549 اداره امور قراردادها و پیمان ها – شهردارى کرج

آگهی دعوت به جلسه مجمع عمومی عادی 
به طور فوق العاده

 شرکت توسعه و فن آوری برق و کنترل مپنا
به شماره ثبت ۳۹۹۵۰۲ و شناسه ملی ۱۰۳۲۰۴۹۶۳۰۶

بدینوسـیله از کلیـه سـهامداران محتـرم شـرکت توسـعه و فـن آورى 
بـرق و کنتـرل مپنا(سـهامى خـاص) دعـوت بـه عمل مى آید در جلسـه 
مجمـع عمومـى عـادى بـه طـور فـوق العـاده شـرکت که در سـاعت 10 
صبـح روز چهـار شـنبه مـورخ 1402/09/22 در محـل اقامتـگاه قانونـى 
شـرکت بـه نشـانى: تهـران، بلوارمیردامـاد، نبـش خیابـان کجـور، پلاك 

231 تشـکیل مـى گـردد حضـور بـه هم رسـانند. 
دستور جلسه: 

1- انتخاب اعضا هیات مدیره
2- سایر 

هیات مدیره

آگهی دعوت به جلسه مجمع عمومی فوق العاده 
 شرکت توسعه و فن آوری برق و کنترل مپنا

به شماره ثبت ۳۹۹۵۰۲ و شناسه ملی ۱۰۳۲۰۴۹۶۳۰۶

بدینوسـیله از کلیه سـهامداران محترم شـرکت توسـعه و فن آورى برق و 
کنتـرل مپنا(سـهامى خـاص) دعـوت بـه عمل مى آید در جلسـه مجمع 
عمومـى فـوق العـاده شـرکت کـه در سـاعت 10 صبـح روز شـنبه مورخ 
1402/09/25 در محـل اقامتـگاه قانونـى شـرکت بـه نشـانى: تهـران، 
بلوارمیردامـاد، نبـش خیابـان کجـور، پـلاك 231 تشـکیل مـى گـردد 

حضـور بـه هم رسـانند. 
دستور جلسه: 

1- تصویب اساسنامه جدید 
2- اصلاح موضوع فعالیت شرکت 

3- تغییر سال مالى 
هیات مدیره4- سایر موارد 

شرکت شیر پاستوریزه پگاه گیلان در نظر دارد نسبت به خرید استابیلایزر ماست همزده  
ازطریق برگزارى مناقصه عمومى به صورت دو مرحله اى اقدام نماید.

لذا متقاضیان مى توانند از تاریخ 1402/09/11 لغایت 1402/09/21جهت دریافت شرایط 
مناقصه  به واحد تدارکات این شرکت مراجعه نمایند. آخرین مهلت تحویل مدارك دوشنبه  

1402/10/04 مى باشد.
سایر:

1- سپرده شرکت در مناقصه استابیلایزر ماست همزده: مبلغ 1/100/000/000ریال
(سپرده شرکت در مناقصه باید حاوى ضمانت نامه بانکى معتبر و بى قید و شرط با درج 
موضوع مناقصه و حداقل سه ماه اعتبار و یا واریز به حساب شرکت شیر پاستوریزه پگاه 

گیلان مى باشد)
-تاریخ بازگشایى مرحله اول:روز  سه شنبه 1402/10/05  ساعت 11:00صبح مى باشد.

تاریخ بازگشایى مرحله دوم:پس از ارزیابى شرکت کنندگان حداکثر طى 15 روز کارى 
متعاقباً به شرکت کنندگان اعلام مى گردد.

آدرس: رشت - شهر صنعتی - ورودي دوم - شرکت شیرپاستوریزه پگاه گیلان.
تلفن: 01331883082نمابر: 01331882348

شرکت شیر پا ستوریزه پگاه گیلان (سهامى عام)

آگهي تجدید مناقصه عمومي دو مرحله ای
شرکت شیر پاستوریزه پگاه گی�ن

شرکت پالایش نفت تبریز 
(سهامى عام)

آگهى مناقصه عمومى
شماره: مناقصه 47-م-1402

موضوع آگهى: در رابطه با «برشکارى و تعویض قسمتى از SHELL PLATEهاى

مخازن TT-2201 ، T-2034 و TT-2031 ، کلیه Annular Plateهاى مخازن 

«TT-2034 هاى مخزن Roof Plate & Structure و TT-2201 و TT-2034

آخریـن مهلـت اعـلام آمادگـى و ارسـال رزومـه پایـان وقـت ادارى روز 
چهارشـنبه مورخ 1402/09/22 مى باشـد. براى کسـب اطلاعات بیشـتر 
 www.tzorc.ir و مبلغ تضمین شـرکت در مناقصه به سـایت شـرکت

بخش تأمین کنندگان - فراخوان ها مراجعه نمایید.

روابط عمومى و امور بین الملل شرکت پالایش نفت تبریز

موضوع آگهى: 
سامانه پایش آنلاین پارامترهاى زیست محیطى 

دودکش هاى منطقه ج  
آخرین مهلت اعلام آمادگى و ارسال رزومه 

پایان وقت ادارى روز چهارشنبه مورخ 1402/10/06
  WWW.BAORCO.IR براى کسب اطلاعات بیشتر به سایت این شرکت
 www.tender@NIORDC.ir و www.shana.ir و یا خبرگزارى شانا

مراجعه نمایید.

روابط عمومى و امور بین الملل

آگهى مناقصه عمومى
دو مرحله اى

شماره: 1402/021

  COMPRESSOR INTERCOOLER شرکت پالایش نفت شیراز در نظر دارد جهت خرید
مناقصه عمومى برگزار نماید. لطفاً جهت کسب اطلاعات بیشتر به وب سایت شرکت پالایش نفت 

شیراز به آدرس www.sorc.ir مراجعه نمایید.

آگهى مناقصه عمومى
 شماره 1402/056/م ع ت

روابط عمومى شرکت پالایش نفت شیراز (سهامى عام)

 فراخوان  جایزه   ملی
  مدیران  پروژه  برتر سال

انجمن مدیریت پروژه ایران به عنوان مرجع
با  در کشور،  پروژه  مدیریت  زمینۀ  در  پیشرو 
مدیران  گسترده  معرفی  و  شناسایی  هدف 
اجرایی برتر در زمینه مدیریت پروژه به  جامعه 
علمی و صنعتی کشور، رویداد ملی رقابت های 
شایستگی  مبنای  براساس  را  پروژه ها  مدیران  فردی  دستاورد 

فردی IPMA-ICB در سه سطح زیر برگزار مینماید:

 جایزه ملی مدیر پروژه برتر سال: ویژه مدیران پروژههای در 
رده سنی بالای 35سال.

 جایزه ملی مدیر پروژه جوان سال: ویژه مدیران پروژههای 
در رده سنی زیر 35سال.

 جایزه ملی رهبر چابک سال: ویژه مدیران پروژههای چابک 
)پژوهشی، نوآوری و فناوری، توسعه فناوری اطلاعات و...(.

 ثبت نام درخواست شرکت در جایزه:حداکثرتا30آذر1402با
مراجعهبهصفحهرویداد جایزه ملی مدیر پروژه برتردرسایت

.www.ipma.irانجمنمدیریتپروژهایرانبهنشانی
021  تلفن دبیرخانه: 88229406-

فراخوان  جایزه   ملی
مدیریت  پروژه  ایران
انجمـــــن مدیـریـت پــروژه ایـــران

بهعنوانمرجعپیشرودرزمینۀمدیریت 
پروژهدرکشور،باهدفشناساییومعرفیگستردهپروژههای
برتردرزمینهبهکارگیرینظاممدیریتپروژهبهجامعهعلمیو
صنعتیکشور،جایزهملیمدیریتپروژهرابراساسمبنایتعالی

IPMA-PEBدرسهسطحزیربرگزارمینماید:
 پروژه های متوسط:حداقلزمانتکمیل12ماهوحداکثر

بودجه50میلیونیورو.

 پروژه های بزرگ:حداقلزمانتکمیل12ماهوبودجه50 
تا200میلیونیورو.

 ابرپروژه ها:حداقلزمانتکمیل24ماهوحداکثربودجه
بیشاز200میلیونیورو.

 ثبت نام درخواست شرکت در جایزه:حداکثرتا21آذر1402با
مراجعهبهصفحهجایزهملیمدیریتپروژهدرسایتانجمن

.www.ipma.irمدیریتپروژهایرانبهنشانی

021  تلفن دبیرخانه: 88229406-
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شنبه  11 آذر ماه 1402
سال بیست و یکم  شماره 5888

بلاکچین
bank.bimeh@Gmail.com گروه بانک وبیمه: 52189365

درحالی که بیت کوین یک انتخاب آسان برای سرمایه گذاران بلندمدت است که فقط می خواهند 
بدون توجه به نوسانات قیمتی آن را حفظ کنند، ریسک های بالاتر اغلب با پاداش های بالاتر همراه 
هستند. سرمایه گذاری بر روی بسترهای بلاک چینی که روی لایه اول قرار دارند، دارای ریسک 
بالاتری هستند اما غالبا سودهای بیشــتری ارائه می دهند و به اندازه سکه       های پایین رده       تر در 

زنجیره کریپتو، خطرناک نیستند.
با گذشــت بیش از یک دهه سرمایه گذاری در رمزارزها، ســه الگو به وضوح آشکار شده است. 
اولین مورد زمانی است که کل بازار کریپتو با قیمت بیت کوین بالا و پایین می رود. دومین الگو این 
است که سرعت نوسان آلت کوین ها معمولا بسیار سریع تر از بیت کوین است و سوم این است که 
برخی از توکن       ها عملکرد بهتر یا بدتری نسبت به سایرین دارند. اگر یک معامله       گر کریپتو هستید، 
از اســتراتژی برونکوس های باکینگ پیروی کنید، یا اگر فقط می خواهید فقــط بر روی امواج 
سواری کنید، بر روی سکه های لایه اولی متمرکز شوید. ابزارهای تحلیلی بسیار ساده ای مانند 
میانگین های متحرک یا MACD یا RSI یا ترکیبی از آنها می توانند برای تصمیم گیری در زمان خرید 
و فروش مورد استفاده قرار بگیرند. بیایید به سه دارایی رمزنگاری که معتقدیم معامله گران آلت       کوین 
پاره       وقت باید درنظر داشته باشند، نگاهی بیندازیم. دو مورد اول بلاک چین های لایه اول هستند. 

سومین توکن DeFi است که برای عملکرد خوب در بازارهای گاوی و خرسی طراحی شده است.

TRON (TRX)  وارد شدن به بازی استیبل کوین ها � 
ترون یک بلاک چین لایه اول اســت که برای ذخیره ســازی غیرمتمرکز فایــل و توزیع محتوا 
ساخته شده است. نکته جالب در مورد ترون اضافه شدن اکوسیستم استیبل کوین به آن است.

استیبل کوین یک توکن رمزنگاری است که به گونه ای طراحی شده که ارزش آن برابر با یک دلار و 
ثابت باشد. برای ثابت نگه داشتن این ارزش، دارندگان TRX می توانند USDD را زمانی که قیمت 
کمتر از یک دلار آمریکا است خریداری کنند و پس از بازگشــت مجدد قیمت به یک دلار، آن را 
بفروشند. در طول بازارهای نزولی، TRX سابقه عملکرد بهتری نسبت به سایر آلت کوین ها و در 

بازار صعودی، سابقه عملکرد بهتری از بیت کوین و اتریوم داشته است.

کاردانو )ADA( در پاشنه اتریوم �
اخیرا کاردانو با باز کردن معماری خود به یک نقطه عطف بزرگ دست یافت و این قابلیت را برای 
توســعه دهندگان فراهم آورده تا بتوانند شروع به ایجاد برنامه های کاربردی در این بلاک چین 
کنند. انتظار می رود کاردانو قبل از پایان سال با عملکرد سولانا مطابقت داشته باشد و با انجام 
هارد فورک Vasil مقیاس پذیــری این بلاک چین تا حد زیادی افزایــش خواهد یافت. کاردانو، 
 Solana، Avalanche، بیدی نیست که  با این بادها بلرزد. رقبای لایه اول این بلاک چین مثل
Polkadot و Polygon همگی از نظر ارزش بازار از Cardano عقب افتاده اند. فقط BNB بین 

کاردانو و اتریوم باقی مانده است.

GNOX در زمان خوب و بد �
همان طور که پیشــتر ذکر کردیم، GNOX، برخلاف TRX و ADA، یک توکن کاربردی اســت 
که به طور ویژه بــرای عملکرد خــوب در بازارهای خرســی و گاوی طراحی شده اســت. پلتفرم 
Gnox برای ساده ســازی فرآیندهای سرمایه گذاری دیفای طراحی و توســعه داده شده است. 
تمام سرمایه گذاری های Gnox در یک خزانه نگهداری می شــود، سپس وجوه در فرصت های 
ییلد فارمینگ سرمایه گذاری می شــود. تیم Gnox متشــکل از متخصصان تحلیلگــر DeFi از 
استراتژی های ثابت شده DeFi برای تولید درآمد ثابت، غیرفعال و ماهانه استفاده می کنند، سپس 
بازپرداخت ها به کسانی که توکن GNOX را دارند بازتوزیع می شود. علاوه بر این، یک درصد از هر 

تراکنش GNOX به طور مستقیم به همه دارندگان هر 60 دقیقه اعتبار داده می شود.

شـرکت آب و برق و تأسیسـات قشـم (سـهامى خاص) در نظر دارد یک واحد تجارى به مسـاحت 572/68 
مترمربـع بـه نشـانى : شـهر قشـم، میـدان گلهـا، جنـب بانـک سـامان را از طریـق مزایـده عمومـى بـا اجـاره بهـاى 
ماهیانـه بـا مبلـغ پایه700,000,000(هفتصـد میلیون)ریـال و مجموعـاً بـراى یک سـال 8,400,000,000 (هشـت میلیارد و چهارصد 

میلیون)ریـال را در قالـب عقـد اجـاره بـراى مـدت یک سـال واگـذار نماید. 
خریـد اسـناد : بـراى خریـد اسـناد مبلـغ 20,000,000ریـال (بیسـت میلیـون ریـال) بـه شـماره حسـاب 610685 بـا شـماره شـبا 
IR 300160000000000000610685 بـه نـام شـرکت آب و بـرق و تأسیسـات قشـم نـزد بانـک کشـاورزى شـعبه مرکـزى قشـم 

واریـز گردد.
مبلـغ و نـوع تضمیـن شـرکت در مزایـده :  متقاضیـان شـرکت در مزایـده موظفنـد مبلـغ 840,000,000 (هشـتصد و چهـل 

میلیـون) ریـال را تحـت عنـوان تضمیـن شـرکت در مزایـده بـه یکـی از طـرق ذیـل تهیـه و در پاکـت تضمیـن (الـف) قـرار دهنـد.
1- ضمانت نامـه بانکـی (مطابـق فـرم هـاى منـدرج در اسـناد مزایـده) بـه مبلـغ 840,000,000 (هشـتصد و چهـل میلیـون) بـه مدت 
اعتبـاري حداقـل90روز از تاریـخ پایـان مهلـت تسـلیم پیشـنهادات و قابـل تمدیـد، صـادره از یـا تاییـد شـده توسـط یکـی از بانک هاي 
دولتـی یـا خصوصـی کشـور (داراي مجـوز از بانـک مرکـزي جمهـوري اسـلامی ایـران) بـه نـام شـرکت آب و بـرق و تأسیسـات قشـم با 

شـماره ثبـت: 685 و شناسـه ملـى: 10861502326 و کـد اقتصـادى: 411146338437  .
2- رسـید پرداخت به مبلغ 840,000,000 (هشـتصد و چهل میلیون) به عنوان سـپرده نقدي به حسـاب شـماره 610685 با شـماره 

شـبا IR300160000000000000610685 به نام شـرکت آب و برق و تأسیسـات قشـم نزد بانک کشـاورزى شـعبه مرکزى قشـم. 
مهلـت دریافـت اسـناد مزایـده : متقاضیـان مـى تواننـد از تاریـخ 1402/09/11 تـا پایان وقـت ادارى روز دوشـنبه 1402/09/20 
جهـت دریافـت اسـناد بـه نشـانى: قشـم، میـدان گلهـا، بلـوار 22 بهمـن، خیابان بوسـتان شـمالى، سـایت آب شـیرین کـن– دفتر امور 

قراردادهـا  مراجعـه نمایند.
مهلـت تحویـل اسـناد مزایـده : مهلـت تحویـل اسـناد مزایـده از تاریـخ 1402/09/21 لغایـت 1402/10/02 مـى باشـد (آخریـن 

مهلـت تحویـل پاکـت هـا، پایـان سـاعت ادارى روز شـنبه 1402/10/02 مـى باشـد).
محـل تحویـل اسـناد : قشـم، میـدان گلهـا، بلـوار 22 بهمـن، خیابان بوسـتان شـمالى، سـایت آب شـیرین کن-دفتر امـور قراردادها 

تلفـن : 5-07635240881- فکـس: 07635240890
زمـان و محـل تشـکیل کمیسـیون و بازگشـایى پاکـت هـا : کمیسـیون معامـلات در سـاعت 9 صبـح روز یکشـنبه مـورخ 
1402/10/03 در محـل کمیسـیون معامـلات شـرکت برگـزار مـى گـردد. (حضـور یـک نفـر نماینـده از طـرف هـر یـک از پیشـنهاد 

دهنـدگان بـا معرفـى نامـه معتبـر در جلسـه بازگشـایى پاکـت هـا بلامانـع مـى باشـد).
سایر توضیحات : 

 1)  بـه پیشـنهادات فاقـد امضـاء، مخـدوش و پیشـنهاداتى کـه پـس از انقضـاء مـدت مقـرر در آگهـى، واصـل شـود مطلقـاً ترتیـب اثـر 
داده نخواهد شـد.

2) برنـده مزایـده مـى بایسـت، ظـرف مـدت یـک هفتـه از تاریـخ بازگشـایى پـاکات مزایـده نسـبت به عقد قـرارداد اقـدام نماید. در غیر 
این صـورت مطابـق مقـررات و قوانیـن موضوعـه، تضمیـن شـرکت در مزایـده بـه نفـع مزایـده گـذار ضبـط و کارسـازى مـى گـردد و بـا 
نفـر دوم مزایـده، قـرارداد منعقـد مـى گـردد. در ایـن خصـوص برنـده مزایـده (نفـر اول) حـق هیچ گونه ادعا و اعتراضى نخواهد داشـت.

3) تمام اجاره بهاء یک سال، همزمان با انعقاد قرارداد اجاره از برنده مزایده دریافت مى گردد. 
4) مزایده گذار در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات مختار است.

5) هزینه هاى انتشار آگهى مزایده وکارشناسى مورد مزایده، بر عهده برنده مزایده مى باشد.
6) متقاضیـان مـى تواننـد پـس از ارائـه درخواسـت کتبـى، جهـت هماهنگـى بـراى بازدیـد بـا شـماره 09121042200 تماس حاصل 

نمـوده و از سـاعت  8:00 الـى 12:00 روز شـنبه و یکشـنبه مـورخ 18 و 19 آذرمـاه 1402 از موضـوع مزایـده بازدیـد نماینـد.
7) سایر اطلاعات و جزییات مربوطه، در اسناد مزایده مندرج است.

شرکت آب و برق و 
تأسیسات قشم

آگهی مزایده عمومی یک مرحله ای شماره ۱۴۰۲-۰۴  
(نوبت اول)

شرکت آب و برق و تأسیسات قشم

شـرکت آب و بـرق و تأسیسـات قشم(سـهامى خـاص) در نظـر دارد سـاختمان مجتمـع اقامتـى، فرهنگى، 
تفریحـى در حـال احـداث متعلـق بـه خـود بـه مسـاحت 3674/61 مترمربـع بـه نشـانى : قشـم، میدان گلهـا، بلوار 
22 بهمـن، خیابـان بوسـتان شـمالى، جنـب اداره اسـتاندارد بـا قیمـت پایـه بـه مبلـغ 1,050,000,000,000ریـال با شـرایط اقسـاط، 

را از طریـق مزایـده عمومـى بـه فروش برسـاند.
خریـد اسـناد : بـراى خریـد اسـناد مبلـغ 20,000,000ریـال (بیسـت میلیـون ریـال) به شـماره حسـاب 610685 بانک کشـاورزى 

شـعبه قشـم واریـز گردد.
مبلـغ و نـوع تضمیـن شـرکت در مزایـده :  متقاضیـان شـرکت در مزایـده موظفنـد مبلـغ 105,000,000,000 (یکصـد و پنـج 

میلیـارد) ریـال را تحـت عنـوان تضمیـن شـرکت در مزایـده بـه یکـی از طـرق ذیـل تهیـه و در پاکـت تضمیـن (الـف) قـرار دهنـد.
1- ضمانت نامـه بانکـی (مطابـق فـرم هـاى منـدرج در اسـناد مزایـده) بـه مبلـغ 105,000,000,000 (یکصـد و پنـج میلیـارد) ریـال 
بـه مـدت اعتبـاري حداقـل90روز از تاریـخ پایـان مهلـت تسـلیم پیشـنهادات و قابـل تمدیـد، صـادره از یـا تاییـد شـده توسـط یکـی از 
بانک هـاي دولتـی یـا خصوصـی کشـور (داراي مجـوز از بانـک مرکـزي جمهـوري اسـلامی ایـران) به نام شـرکت آب و برق و تأسیسـات 

قشـم بـا شـماره ثبـت: 685 و شناسـه ملـى: 10861502326 و کـد اقتصـادى: 411146338437  .
2- رسید پرداخت به مبلغ 105,000,000,000 (یکصد و پنج میلیارد)ریال به عنوان سپرده نقدي به حساب شماره 610685 با 
شماره شبا IR300160000000000000610685 به نام شرکت آب و برق و تأسیسات قشم نزد بانک کشاورزى شعبه مرکزى قشم.

 مهلـت دریافـت اسـناد مزایـده : متقاضیـان مـى تواننـد از تاریـخ 1402/09/11 تـا پایان وقـت ادارى روز دوشـنبه 1402/09/20 
جهـت دریافـت اسـناد بـه نشـانى: قشـم، میـدان گلهـا، بلـوار 22 بهمـن، خیابان بوسـتان شـمالى، سـایت آب شـیرین کـن– دفتر امور 

قراردادهـا  مراجعـه نمایند. 
مهلـت تحویـل اسـناد مزایـده : مهلـت تحویـل اسـناد مزایـده از تاریـخ 1402/09/21 لغایـت 1402/10/02 مـى باشـد (آخریـن 

مهلـت تحویـل پاکـت هـا، پایـان سـاعت ادارى روز شـنبه 1402/10/02 مـى باشـد). 
محل تحویل اسـناد : قشـم، میدان گلها، بلوار 22 بهمن، خیابان بوسـتان شـمالى، سـایت آب شـیرین کن – دفتر امور قراردادها 

تلفن : 5-07635240881- فکس: 07635240890
زمان و محل تشکیل کمیسیون و بازگشایى پاکت ها : 

برگزار مى گردد.  کمیسیون معاملات در ساعت 10 صبح روز یکشنبه مورخ 1402/10/03 در محل کمیسیون معاملات شرکت 
(حضور یک نفر نماینده از طرف هر یک از پیشنهاد دهندگان با معرفى نامه معتبر در جلسه بازگشایى پاکت ها بلامانع مى باشد).

 سایر توضیحات : 
1) شرایط و نحوه پرداخت مبلغ موضوع مزایده به شرح زیر مى باشد: 

معـادل 30٪ (سـى درصـد) از قیمـت بـه مبلـغ 315,000,000,000(سـیصد و پانـزده میلیـارد) ریـال همزمـان بـا انعقـاد قـرارداد 
و الباقـى قیمـت بـه مبلـغ 735,000,000,000(هفتصـد و سـى و پنـج میلیارد)ریـال طـى اقسـاط 15 ماهـه  (مبلـغ هـر قسـط 

49,000,000,000(چهـل و نـه میلیارد)ریـال) بـه حسـاب مزایده گـذار واریـز مى گـردد. 
2) به پیشنهاداتى که پس از انقضاى مدت مقرر در آگهى، واصل شود ترتیب اثر داده نخواهد شد.       

3) برنـده مزایـده مى بایسـت، ظـرف مـدت یـک هفتـه از تاریـخ بازگشـایى پـاکات مزایـده نسـبت بـه عقد قـرارداد اقدام نمایـد. در غیر 
این صـورت مطابـق مقـررات و قوانیـن موضوعـه، تضمیـن شـرکت در مزایـده بـه نفـع مزایده گـذار ضبـط و کارسـازى مى گـردد و بـا نفر 

دوم مزایـده، قـرارداد منعقـد مى گـردد. در ایـن خصـوص برنـده مزایـده (نفـر اول) حـق هیچ گونـه ادعـا و اعتراضى نخواهد داشـت.
4)  متقاضیـان مـى تواننـد پـس از ارائـه درخواسـت کتبـى، جهـت هماهنگـى بـراى بازدیـد بـا شـماره 09121042200 تماس حاصل 

نمـوده و از سـاعت  8:00 الـى 12:00 روز شـنبه و یکشـنبه مـورخ 18 و 19 آذرمـاه 1402 از موضـوع مزایـده بازدیـد نماینـد.
5) هزینه انتشار آگهى مزایده و هزینه کارشناسى مورد مزایده، بر عهده برنده مزایده مى باشد.

6) سایر اطلاعات و جزییات مربوطه، در اسناد مزایده مندرج است.

شرکت آب و برق و 
تأسیسات قشم

آگهی مزایده عمومی یک مرحله ای شماره ۱۴۰۲-۰۵  
(نوبت اول)

شرکت آب و برق و تأسیسات قشم

آقای فردنیاخانم معروف خانیآقای احمدیتایید دبیرپایانشروعصفحه آرا
00:0000:00خلوجینی

بهراد تیموریان
کارشناس حوزه بلاک چین

کدام رمزارزها می توانند برای نگهداری بلندمدت مفید باشند؟
اجتناب از تله خرس

دنیای اقتصاد – حامد توانای آزاد: ظهور بیت کوین به عنوان 
یک ارز دیجیتال غیرمتمرکز در سال 2009 انقلابی در دنیای 
مالی و فناوری را به وجود آورد. این ارز با وعده ارائه یک سیستم 
مالی جایگزین، بدون مرز و شــفاف فعالیت خــود را شروع 
کرد و هم اکنون با گذشت بیش از 14ســال  از زمان عرضه، 
بازاری تریلیون دلاری را پایه     گذاری کرده است که در سراسر 
جهان مورد اســتفاده قرار می گیرد. بازار ارز     های دیجیتال 
طی سالیان گذشته مسیر پرفراز  و نشیبی را طی کرده است، 
اما با وجود  هزاران ارز دیجیتال متنوع، بیت کوین همچنان 
بیشترین ارزش بازار را به خود اختصاص داده است و شرایط 
این ارز همچنان بر روندهای قیمتی بازار اثرگذار اســت؛ به 
همین دلیل رویداد     ها و اتفاقات رخ داده در شبکه بیت کوین 
همچنان برای اکثر سرمایه گذاران بازار اهمیت زیادی دارد. 
یکی از این رویداد     های مهم هاوینگ نام دارد که نقش مهمی 
در کنترل عرضــه بیت کوین و پویایی بــازار آن ایفا می کند.  
 با توجه به انجام اولین هاوینگ تاریــخ بیت کوین در تاریخ

28 نوامــر 2012، هم اکنــون بــه مناســبت یازدهمیــن 
ســالگرد اولین هاوینگ بیت کوین فرصت مناســبی برای 
علاقه مندان این ارز و سرمایه گذاران بازار ایجاد شده اســت 
تا نگاهی به هاوینگ     های گذشــته این ارز دیجیتال داشته 
باشند و اطلاعات مهمی را پیش از انجام هاوینگ بعدی در 

سال 2024 به دست آورند.

هاوینگ و دلیل اهمیت آن �
به عنوان یک ارز دیجیتــال غیرمتمرکز، فعالیت بیت کوین 
وابسته به هیچ سازمان و دولتی نیســت. خالق آن، ساتوشی 
ناکاموتو این ارز دیجیتال را به گونه ای توســعه داده است تا با 
کدنویسی     های دقیق و فناوری بلاک چین به صورت خودکار 
فعالیت کند و کاربران، مشارکت     کنندگان و توسعه     دهندگان 
براساس قوانین از پیش تعیین شده در کنار یکدیگر همکاری 
داشته باشند. ناکاموتو برای بیت کوین یک مدل ضد تورمی نیز 
پیاده     سازی کرده که اولین ویژگی آن، عرضه محدود 21 میلیونی 
بیت کوین اســت، به این معنی که در نهایت تنها 21 میلیون 
بیت کوین قابل استخراج هستند و پس از رسیدن به این عدد 
اســتخراج بیت کوین متوقف می شــود.  اســتخراج مکانیزم 
اصلی فعالیت بیت کوین اســت. برای پــردازش تراکنش ها، 
شــبکه بیت کوین نیازمند افــرادی از سراسر جهان اســت تا 
قدرت پردازشــی رایانه     های خود را با آن به اشتراک بگذارند. 
طی فرآیند استخراج، این افراد با دستگاه های خود معادلات 
پیچیده ریاضی را برای اضافه کردن بلاک     های جدید به زنجیره 

شــبکه حل می کنند و در ازای آن از شــبکه پــاداش دریافت 
می کنند.  بلاک     هــا؛ در واقع فضا     های ذخیره ســازی داده با 
ظرفیت مشخص در بلاک چین هستند که به صورت زنجیره     ای 
به یکدیگر متصل می شوند. درحالی که در سال های ابتدایی 
 BTC50 فعالیت بیت کوین، شبکه به ازای اضافه شدن هر بلاک
پاداش می داد، هم اکنون این پاداش بــه BTC6.25 کاهش 
پیدا کرده است. دلیل این کاهش، مکانیزمی به نام هاوینگ 
اســت. اگر پاداش اســتخراج بیت کوین 50 باقی مانده بود، 
اســتخراج     کنندگان در همان ســال های ابتدایــی فعالیت 
بیت کوین می توانستند تعداد زیادی بیت کوین به دست آورند 
و استخراج بیت کوین تقریبا در 8 سال به پایان می رسید.  در 
چنین شرایطی بیت کوین دیگر یک دارایی کمیاب به شــمار 
نمی رفت، در نتیجه ممکن بود که ارزش خود را از دست بدهد یا 
هرگز به سطوح قیمتی امروزه نرسد، به همین دلیل برای کاهش 
تورم این ارز دیجیتال، رویداد هاوینگ تقریبا هرچهار ســال 
 یک بار  یا پس از استخراج هر 210 هزار بلاک انجام می شود که 
پاداش استخراج     کنندگان شبکه را نصف می کند. این رویداد 
تا استخراج آخرین بیت کوین ادامه پیدا می کند و پیش بینی 

می شود که در نهایت 34هاوینگ رخ دهد. 

هاوینگ     های گذشته و آینده �
اولین هاوینگ در 28 نوامر 2012، حدود ســه سال  پس 
از شروع بیت کویــن انجام شــد. در آن زمان پــاداش بلاک از 
50 بیت کوین در هر بــلاک به 25 بیت کویــن کاهش یافت 
که نقطه عطف مهمی بود زیرا ماهیــت تورم زدایی بیت کوین 
را نشــان داد و آن را از ارز     های ســنتی که توســط بانک های 
مرکــزی و سیاســت های تورمی اداره می شــوند، جــدا کرد. 

توانایی بیت کویــن از زمان پیدایــش خود همواره با شــک و 
تردید همراه بوده اســت و به همین دلیل، انجام موفقیت آمیز 
هاوینــگ اول رویداد مهمی بــود که پایبنــدی بیت کوین به 
برنامه از پیش تعیین شده خود و همچنین توانایی آن را برای 
عملکرد به عنوان یک ارز مستقل و بدون نیاز به کنترل متمرکز 
به نمایش گذاشت. اولین هاوینگ کاربرد بیت کوین به عنوان 
یک محافظ در برابر تــورم و ذخیره بالقوه ارزش را نشــان داد و 
همچنین اســتقبال کاربران از اولین هاوینگ و اثرات مثبت 
قیمتی آن، زمینه را برای رخ دادن هاوینگ     های بعدی فراهم 
کرد که هرکدام پاداش اســتخراج     کنندگان را کاهش دادند و 
در نتیجه بر پویایی عرضه بیت کوین تاثیر گذاشــتند. پس از 
اولین رویداد هاوینگ در ســال 2012، پاداش اســتخراج از 
50 به 25 بیت کوین کاهش یافت و به دنبال آن هاوینگ دوم 
در ســال 2016 انجام شــد که پاداش را به 12.5 بیت کوین 
کاهش داد. ســومین و جدیدترین هاوینگ بیت کوین نیز در 
سال 2020 رخ داد و پاداش را از 12.5 به 6.5 بیت کوین نصف 
کرد. کاهش پاداش استخراج     کنندگان به معنای کاهش عرضه 
بیت کوین است. همانند هر دارایی دیگری، کاهش عرضه در 
زمان ثابت ماندن یا افزایش یافتن تقاضا منجر به افزایش قیمت 
می شــود و به همین دلیل رخ دادن رویداد هاوینگ به عنوان 
نشــانه     ای از احتمال رشــد قیمت و ارزش بیت کوین به شمار 
می رود. درحالی که در زمان رخ دادن اولین هاوینگ بیت کوین 
تنها 12 دلار قیمت داشــت، 150روز بعد به 127 دلار رسید  
و یک ســال بعد در نزدیکی هزار دلار، نوسانات قیمتی را ثبت 
کرد. روندی که در هاوینگ دوم نیز دیده شد و ارزش بیت کوین 
حــدود یک ســال پس از رخ دادن هاوینــگ ســال 2016، از 
محدوده 650 دلار به نزدیکی 20 هزار دلار افزایش یافت. پس 

از هاوینگ سال 2020 و در بازه زمانی یک ساله نیز بیت کوین 
باری دیگر جهش قیمتی را تجربه کرد و از محدوده 8 هزار دلار 
به بیش از 60 هزار دلار رسید، به همین دلیل هم اکنون بسیاری 
از حامیان بیت کوین به نوسانات قیمتی این ارز دیجیتال پس 
از هاوینگ سال 2024 خوش بین هستند. با توجه به سهم زیاد 
بیت کوین از ارزش کلی بازار ارز     های دیجیتال، نوسانات قیمتی 
بیت کوین می تواند در دیگر ارز     های دیجیتال بازار نیز منعکس 
شود، در نتیجه ممکن است فرصتی برای بازار ایجادشده باشد 
تا بالاخره از زمستان سخت 2022 و 2023 عبور کند و باری 
دیگر سرمایه گذاران شــاهد اوج     های قیمتی باشــند. با این 
حال توجه به این نکته مهم است که هاوینگ همواره تضمینی 
برای افزایش     های قیمتی بیت کوین عمل نیست، درحالی که 
هاوینگ عرضه بیت کوین را کاهش می دهد، اما رشد قیمتی 
تنها در صورتی رخ می دهد که تقاضا نیز کاهش پیدا نکند. تا 
زمان رخ دادن هاوینگ سال 2024 این احتمال وجود دارد که 
تقاضای بیت کوین بر اثر اتفاقات مختلفی مانند ورشکستگی 
صرافی     های بزرگ جهانی یا افزایش سختگیری قانون گذاران 
کاهش پیدا کند و در نتیجه، هاوینگ نمی تواند منجر به رشد 
قیمتی این ارز دیجیتال شود.  درحالی که هاوینگ می تواند 
اثرات مثبت قیمتی را در بلندمــدت برای بیت کوین به همراه 
داشته باشد، اما سرمایه گذاران قدیمی به خوبی می دانند که 
این بازار تا به امروز بار     ها برخــلاف پیش بینی     ها حرکت کرده 
اســت و هیچکس نمی تواند بــا قاطعیت روند     هــای آینده را 
پیش بینی کند، بنابراین درحالی که با نگاه و بررسی به روند     های 
قیمتی بیت کوین در هاوینگ     های گذشته، افزایش قیمت این 
ارز دیجیتال طی سال 2024 و 2025 اجتناپ ناپذیر به نظر 
می رسد، احتمال رخ دادن کاهش     های قیمتی نیز وجود دارد.  
حتی در صورت رخ دادن سناریوی صعودی، بیت کوین در طول 
زمان رسیدن به محدوده     های بالاتر ممکن است بار     ها کاهش 
و نوسانات شدید قیمتی را ثبت کند؛ نوساناتی که ضرر     های 
غیرقابل جرانی را برای بسیاری از سرمایه گذاران بازار به همراه 
دارد.  سرمایه گذاران و معامله گران طی چند ماه آینده باید دقت 
و احتیاط بیشتری برای فعالیت در بازار ارز     های دیجیتال داشته 
باشند تا در دام افزایش     های قیمتی کوتاه مدت گرفتار نشوند 

و در صورت شروع روند نزولی، سرمایه خود را از دست ندهند. 
به همین دلیل در سالگرد اولین هاوینگ بیت کوین، پیشنهاد 
می شــود تا علاقه مندان روندهــای قیمتی گذشــته این ارز 
دیجیتال در قبل و بعد از هاوینگ     ها را دقیق تر بررسی کنند، 
زیرا این بررسی می تواند منجر به شناسایی الگوهای مهمی 

شود که در معاملات آینده نزدیک کاربرد خواهند داشت.

در سالگرد اولین هاوینگ بیت کوین، سرمایه گذاران به ادامه افزایش قیمت این ارز در سال 2024 امیدوارند

پاداش نزولی، قیمت صعودی
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سوژهویژه

 تصميمي به قيمت تعليق ناشنوايان؟
دنیاي اقتصاد-نوید خیرخواه: مســابقات قهرماني ناشنوايان 
آسيا درحالي که با حضور تنها دو کشور  ميهمان يعني قزاقستان 
و ژاپن برگزار شــد، تبديل به يکي از جنجال هــاي جديد ورزش 
ايران شد. در اين مسابقات، ورزشکار قزاقستان پوششي جدا از 
پوشــش ورزشي بانوان در ايران را به کار برد و اين موضوع باعث 
برکناري مهران تيشه گران، رئيس فدراسيون ناشنوايان با دستور 
مستقيم کيومرث هاشمي، وزير ورزش و جوانان شد. اين موضوع 
که آيا واقعا تيشه گران بايد بابت چنين اتفاقي که خود او نقشي 
در آن نداشته است برکنار مي شــد يا نه، بحث ديگري است، اما 
دستور کيومرث هاشــمي مي تواند يکي از خطرات بزرگ براي 
اين بخش از ورزش ايران باشــد. مطابق قانــوني که محمدرضا 
داورزني در دوران حضورش در معاونت توســعه ورزش قهرماني 
و حرفه اي وزارت ورزش به اساسنامه تمامي فدراسيون ها اضافه 
کرد، هيچ رئيس فدراســيوني بدون تصميم مجمع فدراسيون 
مذکور، برکنار نمي شود و به اين ترتيب، دستور کيومرث هاشمي 
فاقد اعتبار است. حال آنکه تجربه اين موضوع در گذشته نيز ثابت 
کرده اســت دخالت بخش هاي دولتي در امور فدراسيون هاي 
مختلف، احتمال حرکت به سوي تعليق را افزايش خواهد داد. 
تجربه اي که سال ها پيش در فدراسيون هاي مختلف ديده شده 
و آثار زيان بار آن، تنها متوجه ورزشکاران خواهد شد. موضوعي 
که باعث مي شود با خود بگوييم  اي کاش مديران ورزشي کشور 

قبل از تصميم گيري، عواقب تصميم خود را در نظر مي گرفتند.

سرانه بالاي چاقوکشي!
دنیاي اقتصاد: فوتبال پايه ايران مشکلات بسيار زيادي دارد. براي 
اين بخش سرمايه گذاري صورت نمي گيرد و بازيکنان در بدترين 
شرايط ممکن به ميدان مي روند. نظــارت کافي هم وجود ندارد و 
همين مساله باعث شده گاه و بيگاه اخبار و تصاوير هولناکي منتشر 
شود. چندي قبل عکسي از بازي اميدهاي آلومينيوم و ذوب آهن 
منتشر شد که کيفيت اسفبار زمين باعث تعجب شده بود و برخي به 
شوخي نوشتند شايد اين ديدار در کره ماه برگزار مي شود! اين چند 
وقت اما، خبر درگيري هاي شديد فيزيکي با چاشني چاقوکشي و 
قمه کشي هم حسابي زياد بوده است. آخرين نمونه مربوط مي شود 
به نبرد اميدهاي گل گهر سيرجان و فجرسپاسي شيراز که ناتمام 
باقي ماند. در شرايطي که اين بازي با سه گل به سود تيم سيرجاني 
در جريان بود، بين بازيکنان دو تيم درگيري رخ مي دهد که دامنه 
آن به کنار زمين هم مي کشد و گويا يک نفر منتسب به تيم ميزبان، 
با چاقو به بازيکنان  ميهمان حمله کــرده و چند نفري را مضروب 
و مجروح مي کند. در شرايطي که روز گذشــته خبر بازداشت فرد 
مهاجم منتشر شد، باشگاه گل گهر هم با صدور بيانيه اي اعلام کرد 
او هيچ ارتباطي با تيم سيرجاني ندارد. اين نخستين بار نيست که 
خبر اين قبيل درگيري هاي خونين در رده هاي پايه و نيز ليگ هاي 
پايين تر منتشر مي شود. از همه دردناک تر اينکه اين رده سني قرار 

است استعدادهاي فرداي فوتبال ايران را تربيت کند.

يک ميزباني ديگر براي عربستان
دنیاي اقتصاد: کنفدراســيون فوتبال آســيا کــه چندي پيش 
به طور رسمي اعلام کرده بود مسابقات باشگاهي خود را از سال 
2024 با حضور 76 تيم در سه سطح مختلف يعني سطح اول به 
نام ليگ قهرمانان نخبگان آسيا، سطح دوم به نام ليگ قهرمانان 
آسياي دو و سطح سوم به نام چلنج ليگ آسيا برگزار خواهد کرد، 
حالا اعلام کرد که بازي هاي مرحله نهايي ليگ قهرمانان نخبگان 
آسيا به ميزباني عربستان برگزار خواهد شد. AFC ديروز فدراسيون 
فوتبال عربستان سعودي را به عنوان ميزبان مرحله نهايي ليگ 
نخبگان آسيا براي فصول 25-2024 و 26-2025 معرفي کرد. 
24 باشگاه برتر قاره آسيا در اين تورنمنت به دو ليگ 12 تيمي در 
مناطق غرب و شرق تقسيم مي شوند که در قالب مسابقات ليگ و 
به صورت بازي هاي خانگي و خارج از خانه براي راهيابي به مرحله 
يک هشتم نهايي با يکديگر رقابت خواهند کرد، جايي که در نهايت 
8 تيم از آنجا به مرحله نهايي راه خواهند يافت. مرحله يک چهارم 
نهايي، مرحله نيمه نهايي و فينال به صورت تک بازي به ميزباني 

عربستان سعودي برگزار خواهد شد.

گلايه مورينيو از بازيکنانش
تسنیم: ژوزه مورينيو در پي تساوي يک-يک شاگردانش مقابل 
سروت سوئيس در مرحله گروهي ليگ اروپا که باعث شد تا کارشان 
براي صعود مستقيم به يک هشتم نهايي دشوار شود، به انتقاد از 
برخي بازيکنان خود پرداخت. سرمربي رم گفت: »حيف است که 
در رختکن دوربين نداريم که ببينيد هر بار به بازيکنانم مي گويم که 
وقتي در خانه حريفي که يک گل خورده بازي مي کنيم، آنها براي 
جبران نتيجه مي آيند و خواهند جنگيد. اين يک واکنش طبيعي 
است و چيزي است که ما انتظار داريم. باز هم نگرشي سطحي نگر 
به بازي داشتيم. بازيکناني هستند که يکبار ديگر فرصت اثبات 

خود را از دست دادند، به عنوان مثال حسام عوار.«

يک لژيونر مهم ديگر براي ژاپن؟
دنیاي اقتصاد: کيوگو فوروهاشي 28 ســاله يکي از بازيکناني 
است که به شدت در انگليس توسط تيم هاي مختلف زيرنظر گرفته 
شده و اعتقاد بر اين است که او در زمستان راهي ليگ برتر انگليس 
مي شود. ملي پوش ژاپني سلتيک اين فصل در 14 بازي ليگ، 8 
گل به ثمر رسانده است و پيش از اين با آنژه پوستکوئلو، سرمربي 
فعلي تاتنهام هاتسپر در سلتيک کار کرده است. او احتمالا در جام 

ملت هاي آسيا نيز تيم ملي کشورش را همراهي کند.

اخراج بعد از هفت بازي!
دنیاي اقتصاد: فابيو گروسو از هدايت ليون فرانسه برکنار شد. 
مديران ليون ماه ســپتامبر لوران بلان را از سرمربيگري تيم شان 
برکنار و گروسو را جانشين او کردند، اما اين مربي ايتاليايي در هفت 

بازي تنها يک پيروزي کسب کرد. 

آگهی دعوت از بستانکاران ( نوبت اول ) 
شرکت پارك هاي افق پتروشیمي خلیج فارس (سهامی خاص)

آگهی دعوت از بستانکاران شرکت پارك هاي افق پتروشیمي
خلیج فارس (سهامی خاص)

به شماره ثبت 608076  و شناسه ملى 14011891465
افـق  پـارك هـاي  بسـتانکاران شـرکت  از کلیـه  قانـون تجـارت  اجـراى مـاده 225 اصلاحیـه  در 
پتروشـیمی خلیـج فـارس در حـال تصفیـه (سـهامى خـاص) بـه شـماره ثبـت 608076 و شناسـه ملى 
14011891465 که آگهى انحلال آن در صفحه 61 روزنامه رسـمى کشـور به شـماره 22757 مورخ 
1402/02/20 درج گردیده اسـت دعوت به عمل مى آید تا ظرف مدت حداکثر 6 ماه از تاریخ انتشـار 
آگهـى نوبـت اول بـا ارائـه مـدارك مثبتـه ادعـاى خـود بـه مدیـر تصفیـه آقـاى حجـت الـه دیناروند به 
شـماره همراه 09163545213 مسـتقر در آدرس : اسـتان تهران، شهرسـتان تهران، بخش مرکزي، 
شـهر تهـران، هفـت تیـر، خیابـان شـهید جعفـر عـارف ادیـب، بلـوار کریـم خـان زند، پـلاك 38 ،طبقه 
1،  کدپسـتی 1584893314مراجعـه نماینـد. بدیهـى اسـت شـرکت و مدیـر تصفیـه در مـورد هرگونه 

ادعـاى احتمالـى کـه خـارج از مـدت فـوق بـه شـرکت منعکـس گردد مسـئولیتى نخواهند داشـت.
 مدیر تصفیه شرکت پارك هاي افق پتروشیمی خلیج فارس (سهامى خاص) 

در حال تصفیه ـ حجت اله دیناروند

آسانسـور  دسـتگاه  دو  راه انـدازی  و  نصـب  سـاخت،  طراحـی،  مناقصـه  دارد  نظـر  در  عـام)  (سـهامی  شـیراز  پتروشـیمی  شـرکت 

نمایـد. واگـذار  شـرایط  واجـد  پیمانـکار  بـه  عمومـی  مناقصـه  طریـق  از  را  خـود   ۳ منطقـه  واحدهـای  جهـت 

تاریـخ  از  روز  هفـت  مـدت  ظـرف  حداکثـر  می آیـد  به عمـل  دعـوت  صلاحیـت  واجـد  تولیدکننـدگان  و  شـرکت ها  کلیـه  از  لـذا 

به همـراه  رسـمی،  تعطیـلات  و  جمعـه  پنج شـنبه،  روزهـای  احتسـاب  بـدون  سـوم)،  (نوبـت  آگهـی  انتشـار  نوبـت  آخریـن 

سـد  مرودشـت،  خـان  پـل  جـاده   ۶ کیلومتـر  در  واقـع  شـرکت  دبیرخانـه  آدرس  بـه  مناقصـه  اسـناد  دریافـت  جهـت  معرفی نامـه، 

پـلاک۱۱   ،۲۵ خیابـان  ابن سـینا،  خیابـان  یوسـف آباد،  خیابـان  آدرس:  بـه  تهـران  در  شـرکت  دفتـر  یـا  و  خزانـه  دفتـر  درودزن، 

نماینـد.  مراجعـه   (۸۸۷۱۲۸۲۷  -  ۸۸۷۲۹۰۸۲-۸۸۷۲۲۹۵۰  -  ۸۸۵۵۴۶۲۶-  ٨٨٧٢٣٢٧۹ فکـس:  و  (تلفـن 

شرایط کلی:

۱- نوع آسانسور: کششی.

۲- ظرفیت: آسانسور اول ۴ و آسانسور دوم ۶ نفر.

۳- تعداد توقف در طبقات: آسانسور اول ۲ و آسانسور دوم ۴ ایستگاه.

۴- تعداد درب کابین: ۲ عدد.

۵- طول مسیر حرکت: آسانسور اول ۱۴ و آسانسور دوم ۱۷ متر.

۶- طراحی و اجرای اسکلت فلزی نگهدارنده اجزاء آسانسور به صورت مستقل باشد.

۷- پوشش کامل اطراف سازه فلزی و سقف اتاقک آسانسور با ورق های ساندویچ پانل انجام شود.

۸- اخذ و ارائه گواهی استاندارد برای هر دو آسانسور.

نوبت اول ۱۴۰۲/٠٩/۱۱      نوبت دوم ۱۳/ ۱۴۰۲/۰۹      نوبت سوم ۱۵/٠٩/۱۴۰۲

سـئوالات  طـرح  و   ۰۷۱-۳۲۳۶۳۴۶۱ تلفـن  شـماره  بـا  عمومـی  سـئوالات  طـرح  جهـت  می تواننـد  مناقصـه  در  شـرکت کنندگان 

نماینـد. حاصـل  تمـاس   ۲۶۳۴ و   ۲۳۱۶ داخلـی  فنـی  خدمـات  مدیریـت   ۰۷۱-۳۲۳۳۰۰۹۱-۹ تلفـن  شـماره  بـا  تخصصـی 

 WWW.SPC.CO.IR آدرس  بـه  شـیراز  پتروشـیمی  شـرکت  پرتـال  سـایت  بـه  مربوطـه  مناقصـه  اسـناد  از  آگاهـی  جهـت 

فرماییـد.  مراجعـه 

روابط عمومى شرکت پتروشیمى شیراز (سهامى عام)

آگهی مناقصه عمومی ۳۰-۱٤۰۲ (م ن ع )

شناسه ملی: ۱۰۵۳۰۰۱۰۰۲۵

آگهى مناقصه عمومى (نوبت دوم)
شـرکت تولیـدى ایـران تایـر در نظـر دارد پیمانـکارى ابنیـه مخـازن و پمپ خانـه 
روغـن پروسـس، آب خنک کننـده و ایسـتگاه انتقـال دوده کارخانـه ایـران تایـر واقـع 
در شهرسـتان (مهـدى شـهر) سـمنان خـود را از طریـق برگـزارى مناقصـه عمومـى 

(نوبت دوم) به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید.
لـذا متقاضیـان مى تواننـد حداکثـر تـا سـاعت 14 روز 1402/09/20 جهـت بازدیـد، 

دریافـت و تحویـل اسـناد مناقصـه بـه دو نشـانى:
1- تهران، کیلومتر 5 جاده مخصوص تهران – کرج واحد دبیرخانه

2- سمنان، مهدى شهر، کارخانه ایران تایر واحد حراست مراجعه نمایند.
همچنیـن مناقصـه به صـورت دو مرحلـه اى برگـزار خواهـد شـد (مرحلـه اول – بررسـى 
اسـناد متقاضیـان در جلسـه کمیتـه فنـى (پاکـت الـف، ب) مرحله دوم بازگشـایى پاکت 

(ج) قیمـت پیشـنهادى شـرکت هاى مـورد تأییـد در کمیتـه فنـى.
زمـان بازگشـایى پاکـت قیمـت پیشـنهادى متقاضیـان: 1402/09/28 در محـل کارخانه 

مى باشـد. تهران 
متقاضیان محترم یکى از شرایط حضور در مناقصه داشتن پایه سه ابنیه مى باشد.

شرکت در رد و قبول پیشنهادات مختار است.

آذر  نسوز  هاى  فرآورده  شرکت  رساند  مى  اطلاع  به  بدینوسیله 
(سهامى عام) در نظر دارد نسبت به عملیات ترمیم و بازسازى حدود 50 
عدد اتاق استراحت پرسنل خود از طریق مناقصه عمومى اقدام نماید.
لذا از افراد و شرکت هاى واجد شرایط دعوت به عمل مى آید در صورت 
  www.Azarref.ir تمایل اسناد مناقصه را از طریق سایت شرکت به آدرس
پاکت  در  امضاء  و  مهر  از  را پس  خود  قیمت  پیشنهاد  و  نموده  دریافت 
دربسته حداکثر تا ساعت 14 روز یکشنبه مورخ 1402/09/19 به آدرس 
اصفهان-خیابان شیخ صدوق شمالى-کوچه حکیم نظامى(شماره 63)- کوى 
کارگران-جنب کوچه بوعلى سینا - پلاك 15- کدپستى 8163935671-

واحد خرید و پشتیبانى ارسال و تحویل خانم مطلق گردد.

شرکت فرآورده هاى نسوز آذر (سهامى عام)

به شماره 3287 - 1

آگهى مناقصه عمومى

کـد بـا  ممبـران  عـدد   ۱۵۰۰ حمـل  و  خریـد  دارد  نظـر  در  عـام)  (سـهامی  شـیراز  پتروشـیمی  شـرکت 

بـه  عمومـی  مناقصـه  طریـق  از  را  خـود   ۳ منطقـه  یوتیلیتـی   RO واحـد  نیـاز  مـورد   BW30XHR-PR0-400/34
نمایـد. واگـذار  شـرایط  واجـد  پیمانـکار 

هفـت  مـدت  ظـرف  حداکثـر  می آیـد  به عمـل  دعـوت  صلاحیـت  واجـد  تولیدکننـدگان  و  شـرکت ها  کلیـه  از  لـذا 

و  جمعـه  پنجشـنبه،  روزهـای  احتسـاب  بـدون  سـوم)،  (نوبـت  آگهـی  انتشـار  نوبـت  آخریـن  تاریـخ  از  روز 

واقـع  شـرکت  دبیرخانـه  آدرس  بـه  مناقصـه  اسـناد  دریافـت  جهـت  معرفی نامـه،  به همـراه  رسـمی،  تعطیـلات 

آدرس:  بـه  تهـران  در  شـرکت  دفتـر  یـا  و  خزانـه  دفتـر   - درودزن  سـد   - مرودشـت  خـان  پـل  جـاده   ۶ کیلومتـر  در 

 -۸۸۵۵۴۶۲۶-۸۸۷۲۳۲۷۹ فکـس:  و  (تلفـن   ۱۱ پـلاک   -  ۲۵ خیابـان   – ابن سـینا  خیابـان   - یوسـف آباد  خیابـان 

نماینـد  مراجعـه   (۸۸۷۱۲۸۲۷  -۸۸۷۲۹۰۸۲  -۸۸۷۲۲۹۵۰

شرایط کلی:

۱- قرار داشتن در وندورلیست مورد تأیید شرکت نفت و یا NPC از شرایط شرکت در مناقصه می باشد.

 (WWW.SPC.CO.IR) سـایت  وب  در  موجـود  شـده  بارگـذاری  فایـل  در  فـوق  مناقصـه  در  شـرکت  شـرایط  تمامـی   -۲

اسـت. گردیـده  درج  مناقصـات  قسـمت 

نوبت اول ۰۸ /۱۴۰۲/۰۹      نوبت دوم ۱۴۰۲/۰۹/۱۱      نوبت سوم ۱۴۰۲/۰۹/۱۳ 

و   ۰۷۱-۳۲۳۶۳۴۶۱ تلفـن  شـماره  بـا  عمومـی  سـئوالات  طـرح  جهـت  می تواننـد  مناقصـه  در  شـرکت کنندگان 

تمـاس   ۲۳۰۰ داخلـی  فنـی  خدمـات  مدیریـت   ۰۷۱-۳۲۳۳۰۰۹۱-۹ تلفـن  شـماره  بـا  تخصصـی  سـئوالات  طـرح 

نماینـد. حاصـل 

آدرس بـه  شـیراز  پتروشـیمی  شـرکت  پرتـال  سـایت  بـه  مربوطـه  مناقصـه  اسـناد  از  آگاهـی  جهـت 

WWW.SPC.CO.IR مراجعه نمایید. 

روابط عمومى شرکت پتروشیمى شیراز (سهامى عام)

آگهی مناقصه عمومی ۰۷-۱۴۰۲ (م ن ع)

شناسه ملی: ۱۰۵۳۰۰۱۰۰۲۵

دنیاي اقتصاد: طي چند روز گذشــته، فضاي فوتبال ايران 
تحت تاثير سالگرد بازي ايران و استراليا بود؛ حماسه ملبورن 
که هشتم آذر 76 رخ داد و باعث صعود تيم ملي کشورمان به 
جام جهاني 1998 فرانســه شــد. اين رخداد تقويمي، طبق 
معمول بازار اظهارنظرها در مورد نسل طلايي 98 و مقايسه آن 
با نسل فعلي تيم ملي را داغ کرد. با اين وجود آنچه کمتر کسي 
انتظارش را داشت، ورود صريح و مستقيم علي دايي به ماجرا 
بود.شــهريار فوتبال ايران که طي ماه هــاي اخير کم حرف تر 
شده، بعد از مدت ها سکوتش را شکست و در گفت وگويي که 
سايت تابناک از او منتشر کرد، به تمجيد از نسل 98 پرداخت. 
دايــي در بخش هايــي از مصاحبــه اش گفته: »نســل 98 
همدلي داشت، رفاقت داشت، بُعد مالي وجود نداشت. شما 
باور مي کنيد پس از صعودمــان به جام جهاني هيچ چيزي به 
عنوان پاداش به ما ندادند؟! ما هيچ پاداشي دريافت نکرديم، 
چون ما براي پول بازي نمي کرديم. ما به عشق مردم مان بازي 
مي کرديم و هميشه دوست داشتيم کاري بکنيم که مردم مان 
خوشــحال شــوند. کسي به خودش و پاداش فکر نمي کرد. 
از آن تيم 1998 نفراتي هســتند که الان حتــي در پرداخت 
اجاره خانه شــان مشــکل دارند. تفاوت دوره ما و اين دوره در 
اين بود که ما به عشق مردم و براي شاد کردن دل مردم بازي 

مي کرديم. ما به عشــق ايران و سربلندي نام کشورمان بازي 
مي کرديم. به اعتقاد من تيم 98 هم از لحاظ فوتبالي سرتر بود 
و هم از لحاظ محبوبيت ميان مردم بالاتر قرار خواهد گرفت. 
مردم ما همه چيز را خوب مي دانند. همه مسائل را موشکافانه 

آناليز مي کنند. مطمئن باشــيد اگر نظرســنجي هم در اين 
خصوص برگزار شود، مردم آن تيم را از هر لحاظ که فکر کنيد 

از تيم فعلي سرتر مي دانند.«
اظهارات دايي در شرايطي اســت که برخــي بازيکنان تيم 
کنوني از جمله مهــدي طارمي و عليرضــا جهانبخش، پيش 
از اين صراحتا يا تلويحا از نســل فعلي به عنوان نسل طلايي 
فوتبــال ايران يــاد کــرده بودند، اما حــالا مواضــع دايي که 
180درجه در مقابل آن حرف ها بود، با استقبال گسترده اغلب 
مردم در شبکه هاي اجتماعي و فضاي رسانه اي کشور همراه 
شده است. شايد در برخي پست ها بازيکنان تيم فعلي از نظر 
فني بهتر از آن نسل باشند، اما حقيقت آن است که به طور کلي 
آن تيم محبوب تر بود. نمي شود هم همه چيز را صرفا به حس 
نوستالژي و »گذشته دوســتي« ايرانيان ربط داد. به هر حال 
برخي مسائل فوتبالي و اجتماعي در آن تيم با تيم فعلي فرق 
داشت که باعث شده مردم به اين شکل قضاوت کنند. جالب 
آنکه برخي بازيکنان آن نســل مدت هاست در صحنه فوتبال 
ايران حاضر نيستند و از جمله علي دايي و کريم باقري هم به 
دلايلي کنار گذاشته شــده اند، اما مردم آنها را دوست دارند، 
حتي کساني که شايد روز بازي ايران و استراليا يا ايران و آمريکا 

در جام جهاني 98 اصلا به دنيا نيامده بودند!

جواهراتفراموشنشدني!  واکنش ها به 
ادعاي اخیر علي دایي

دنیاي اقتصاد: داســتان اضافه شــدن مهدي 
هاشمي نسب به کادرفني اســتقلال در اين فصل 
واقعا عجيــب و مجهول پيــش رفت. ابتــدا به نظر 
مي رسيد نخســتين انتخاب قطعي جواد نکونام از 
بين دستيارانش، هاشمي نسب باشد، اما اتفاقي که 
رخ داد دقيقا برعکس بود. نکونام عطش و اشتياق 
چنداني براي اين همکاري نشان نداد. او کادرش را 
چيد و به جرات مي توان گفت فقط با فشار هواداران 
بود که اســتقلالي ها به سمت جذب هاشمي نسب 
رفتند. کار به جايي رســيد که خود مهــدي هم در 
يک نوبت و پس از اطمينان از اينکه ديگر جايي در 
اســتقلال ندارد، عليه مسوولان باشــگاه مصاحبه 
کرد، اما در نهايت دعوت به همکاري شد و داستان 
به پايان رسيد. حالا که مدتي از اين وصال گذشته، 
شايد زمان مناســبي براي بازنگري در مورد ضرورت 
اين همکاري باشد؛ آيا واقعا حضور هاشمي نسب در 

کادرفني استقلال به اين تيم کمک مي کند؟
غائله قرارداد: مهم ترين حاشيه اي که همکاري 

با هاشمي نســب در اين مدت براي استقلال به 
وجود آورده، داســتان رقم قرارداد او بوده اســت. 
همان طور که مي دانيد اســتقلالي ها براي باقي 
ماندن زير سقف بودجه مجاز، ناچار شدند قرارداد 
برخي بازيکنان خــود را با ارقــام عجیب وغریبی 
ثبــت کنند؛ از قــرارداد معــروف و 160ميليوني 
سعيد مهري تا قرارداد 100ميليون توماني اميد 
حامدي فــر! در اين ميان گفته مي شــود قرارداد 
مهدي هاشمي نســب هم 50 ميليون تومان در 
نظر گرفته شده که بعدا حتي خبر کاهش همين 
رقــم هم منتشر شــد کــه حيرت انگيز بــود! باور 
کردن يا نکردن اين اخبار بر عهده خود مخاطبان 
اســت و ما حرفي نداريم، اما لااقل بخشي از اين 
داستان عجيب و حواشي تند مي توانست وجود 
نداشــته باشــد، اگر هاشمي نســب به کادرفني 
ملحق نمي شود و جواد نکونام به انبوه دستياران 
ديگرش، از محمد نــوازي و کيانــوش رحمتي و 

حميدرضا رجبي تا يوسو سسما بسنده مي کرد!

يــک پــاي درگيري هــا: اســتقلال در اغلــب 
هفته هاي گذشــته نتايج خوبي گرفته و بنابراين 
دليل چنــداني بــراي درگيري و جنجــال باقي 
نمانده است. با اين حال نخستين حضور قانوني 
هاشمي نسب روي نيمکت اين تيم با توقف برابر 

ذوب آهن همزمان شــد تا جرقه نخســتين 
درگيري هــا از ســوي هاشمي نســب 

زده شــود. او در ماجــراي تنش بين 
جواد نکونام و فيلمــبردار، نقش 

کاتاليــزور را بــازي کــرد و بــه 
حــواشي دامــن زد؛ کاري که 
قبلا در فولاد هم انجام مي داد. 
بــه نــدرت از هاشمي نســب 
تصويــري غــير از اين بــه ياد 
مي آوريم. او زمــان حضورش 
در تيم اهوازي ســابقه ايجاد 

جنجــال برابــر رقبايــي مثــل 
نساجي و پرسپوليس را داشته و طبعا 

در استقلال هم پتانســيل تکرار اين داستان ها 
را دارد. گاهي نقش هاشمي نســب در استقلال 
با نقــش کريم باقــري در پرســپوليس ســاليان 
اخير مقايسه مي شــده اســت، اما تفاوت دقيقا 
همين جاســت؛ کريم اغلب مشغول فرو نشاندن 

حواشي بود، نه شعله ور کردن آنها.
معــاي بــار فنــي: آيــا مهدي 
هاشمي نســب بار فني قابل 
توجهــي بــه کادر مربيان 
استقلال اضافه مي کند؟ 
مــا صلاحيــت  شــايد 
اظهارنظر در اين مورد را 

باشــيم، امــا يــک نکتــه را نداشــته 
مي دانيم؛ منطق مي گويد اگر کمک او 
محســوس بود، نکونام ابتداي کارش در 
اســتقلال با اشتياق از دوســت و همکار 
ســابقش دعوت به همــکاري مي کرد، نه 
اينکــه صرفا پس از مواجه شــدن بــا انبوه 
فشــارها تن به اين موضوع بدهــد و در اين 
مدت هم بــه ندرت قــاب دو نفــره اي از او و 

هاشمي نسب ثبت شود!

»کريم باقري« استقلال؟ واقعا؟ نگاهي به حواشي حضور هاشمي نسب روي نیمکت آبي ها
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»بچه زرنگ« یک میلیون و سیصدهزار تماشاگر را به سینماها کشاند

شکست رکورد پرمخاطب ترین انیمیشن
دنیای اقتصاد: انیمیشن »بچه زرنگ« در مدت 
دو ماهی که از زمان اکــران آن می گذرد دو بار 
رکورد زده است؛ بار نخست با پشت سر گذاشتن 
بیشترین میزان فروش در بین آثار انیمیشن، و 
این بار با کسب عنوان پرمخاطب ترین انیمیشن 
تاریخ ســینمای ایران. دو دســتاورد بزرگ که 
دومی بیــش از اولی می تواند مــورد توجه قرار 
گیــرد، زیرا بــا توجه بــه افزایش قیمــت بلیت 
سینماها، عموما مقایسه مبالغ فروش فیلم ها 
در ســال های مختلف معیار ســنجش چندان 
درستی برای موفقیت آثار محسوب نمی شود، 
در حالی که تعــداد بیننــدگان می تواند معیار 

منصفانه تری برای سنجش برتری آثار باشد. 
رکــورد پربیننده ترین انیمیشــن ســینمای 
ایران پیــش از ایــن در اختیــار »فیلشــاه« به 
کارگردانی هــادی محمدیان، اثــر قبلی گروه 
»هنرپویا« کمپانــی ســازنده »بچه زرنگ«، بود 
که در حدود یک میلیــون و ۲۵۰هزار مخاطب 
داشــته اســت. »بچه زرنگ« تاکنــون بیش از 
یک میلیون و ۳۰۰هــزار مخاطب داشــته و با 
فروش بیــش از ۴۳میلیــارد تومانــی، عنوان 
پرفروش ترین فیلــم انیمیشــن و فیلم کودک 
تاریخ سینمای ایران را از آن خود کرده است. با 
چنین دستاوردی می توان گفت سه انیمیشن 
پرفروش تاریخ سینمای ایران از تولیدات گروه 
 هنر پویا بوده اند؛ »شــاهزاده روم«، »فیلشاه« و 

»بچه زرنگ« .
»بچه زرنگ« بــه کارگردانی مشــترک بهنود 
نکویی، هادی محمدیان و محمدجواد جنتی 
داستان پسری به نام محسن را حکایت می کند 
که عاشق ابر قهرمان های فیلم هاست و همیشه 
تلاش می کنــد با وســایل ابرقهرمانــی اش به 
هرکس و هر چیزی کمک کند. اما در یک اتفاق 
نادر، محسن با ببری مواجه می شود که از گونه 
حیوانات منقرض شــده ایران اســت و تصمیم 
می گیرد بــه آن حیوان کمــک کــرده و او را به 

زادگاهش بازگرداند.
 کار تولیــد ایــن پویانمایــی از اوایل ســال 
۹۷ شروع شــد و ایده پردازی آن ۸ ماه به طول 
انجامید اما به دلیل شیوع کرونا وقفه ای در آن 
ایجاد شد. به گفته حامد جعفری، تهیه کننده 

این فیلم، »بچــه زرنــگ« در دو نســخه تولید 
شده  اســت؛ نســخه اول آن برای ایران و دیگر 
کشــورهای مســلمان و نســخه دیگــر بــرای 

کشورهای غیرمسلمان است. 
 در بخش دوبله پویانمایی بچه زرنگ، بیش از 
۱۰۰ کاراکتر انسانی و حیوانی درکنار تنوع و 
تعدد اقلیمی لوکیشن ها و پلان ها حضور دارند. 
از جذابیت های این انیمیشن برای خانواده ها 
می تــوان بــه اســتفاده از لهجــه مازندرانــی 
شخصیت ببر با صدای هومن حاجی عبداللهی 
اشــاره کرد؛ بازیگر و صداپیشــه ای که مردم با 
چهره  او در سریال پرمخاطب »پایتخت« پیش از 

این آشنا شده اند.
علاوه بــر قابلیت های تصویری و داســتانی 
این انیمیشــن، باید از تبلیغات گسترده ای که 
از طریق مستقیم و غیرمستقیم برای آن انجام 
شده نیز یاد کرد، و همچنین تسهیلات اکران که 
پیش از این انیمیشن های »فیلشاه« و »شاهزاده  
روم« هم بــا توجه به مضامین مذهبی شــان از 
آن برخوردار بودنــد؛ مانند نمایش های نیم بها 
به مناســبت های مختلف برای اقشار مختلف 
جامعه از جمله در روز دانش آموز و اکران آن در 

مناطق فاقد سینما و دیگر نمایش های ویژه.

رده دوم فروش هفتگی �
براســاس آمارهــای ثبت شــده 
در ســامانه فروش ســمفا در هفته 

گذشــته، فیلم »هتل« ساخته مسعود 
اطیابی با ســهم ۴۴.۵۲درصدی از کل 

مخاطبان، و با فــروش ۲۱۸هــزار بلیت برای 
۳هزار و ۷۰۰ سانس اکران، توانسته با درآمدی 
معادل ۷۷میلیارد و ۲6۵میلیون ریال در صدر 
جدول پرمخاطب ها در مــدت ۷ روز قرار گیرد. 
به دنبال آن انیمیشــن »بچه زرنگ« با ۹۸هزار 

مخاطب، معادل ۲۰ درصد از کل مخاطبان، 
برای هزار و 6۰۰ سانس درآمدی، ۲6میلیارد 

و ۵۱میلیون ریال فروش داشته و جایگاه 
دوم را بــه نام خود کرده اســت. چنین 
موقعیتی در فهرست فروش بیانگر این 

موضوع اســت که این انیمیشن نه تنها 
در بین آثار ژانر خود کــه در بین دیگر آثار 

ســینمایی در حال اکران نیز جایگاه درخوری 
برای خود فراهم کرده است. البته بخشی از این 
موفقیت به استقبال سنتی از فیلم های کمدی 
و انیمیشن بازمی گردد، آثاری که معمولا علاقه 
کل خانواده را در بر می گیرند؛ به ویژه فیلم های 
برای  مخاطب کــودک و نوجــوان؛ چراکه این 
گروه ســنی به تنهایی قادر به رفتن به ســینما 
نیســتند و دســت کم یکی از اعضای بزرگ تر 

خانواده آنها را همراهی می کند.

کاهش مخاطب  �
از ابتــدای هفتــه تــا پایــان هشــتمین روز 
از آذرمــاه ۱۴۰۲ مجموعــا ۴۹۰هــزار نفر از 
هموطنان بــرای دیدن فیلم هــای مورد علاقه 
خود بلیت تهیه کرده و در ۱۱هزار سانس روی 
صندلی های ســالن ها نشســتند. این تعداد 
بلیــت فروخته شــده مجموعــا ۱6۵میلیارد و 
۹۱۱میلیون ریال به گیشــه ها واریز کرد.این 

در حالی است که اگر عملکرد 
یک هفته قبل تر سینماها 
آمارهــای  براســاس  را 
رســمی مدنظر داشــته 

باشــیم، بــا رونــد نزولــی 
تعــداد  ۹.۴۲درصــدی 

مخاطبان روبه رو می شــویم، به ایــن دلیل که 
در دوره ۲۷ آبان تا دومین روز از آذرماه مجموعا 
۵۴۱هزار نفــر از هموطنان بــرای دیدن فیلم 
مورد علاقه خودشان در ۱۲هزار سانس بلیت 
ســینما تهیه کرده بودند که این تعــداد بلیت 
فروخته شــده درآمدی معــادل ۱۸6میلیارد و 

۱۰۲میلیون ریال داشته است.
اگر بــه عملکرد و تــازه واردان جــدول اکران 
پاییزی سینماهای سراسر کشور نگاه دقیق تری 
داشته باشیم، می بینیم که دو فیلم توانسته اند 
 در ۲۴ ســاعت اول اکرانشــان مجموعــا نظر 
۹۰۳ مخاطب را در 6۲ ســانس اکران به خود 
جلب کنند و رقمی معــادل ۳۸6میلیون ریال 

درآمد به نام خود ثبت کنند.
»چرا گریه نمی کنی« در نخستین روز اکران 
توانســت نظر ۱۸۳مخاطب در ۲۱ ســانس را 
جلب کند تا درآمــدی معــادل ۱۰۱میلیون و 
۴۰۰هزار ریال را بــه نام خود کرده 

باشد. 
»سلفی با رســتم« نیز با جلب 
 نظــر ۷۲۰ مخاطــب بــرای 
۴۱ سانس درآمدی معادل 
۲۸۴میلیون ریال درآمد 

کسب کرد.

»قاتلان ماه  کامل« بهترین فیلم  
منتقدان نیویورک شد

دنیای اقتصاد: حلقه منتقــدان نیویورک 
فیلم حماسی وســترن »قاتلان ماه کامل« به 
کارگردانی مارتین اسکورســیزی را به عنوان 
بهترین فیلم و لی لی گلادستون بازیگر آن را 
به عنوان بهترین بازیگر زن انتخاب کردند تا 
نشان دهند که این فیلم شانس اصلی اسکار 
امســال اســت، زیرا برنده بهترین فیلم این 
جایزه معمولا شــانس زیادی بــرای انتخاب 
شــدن به عنوان بهتریــن فیلم اســکار دارد. 
اسکورســیزی پیش تر برای »رفقای خوب« و 

»ایرلندی« هم این جایزه را برده بود. 
اما افزون بر این فیلم، جدیدترین ســاخته 
کریســتوفر نولان یعنی »اوپنهایمــر« هم دو 
جایزه قابل توجــه برای بهتریــن کارگردانی 
و فیلم بــرداری دریافــت کــرد. کریســتوفر 
نولان اکنون یــک مدعی جدی برای بهترین 
کارگردانی اسکار است و خیلی ها پیش بینی 
می کنند که سرانجام نولان اسکار کارگردانی 
خواهد گرفت. نولان تاکنون تنها یک نامزدی 
کارگردانی در جوایز اسکار برای »دانکرک« به 

دست آورده است.
فیلم نادیده گرفته شده این جوایز »مایسترو« 
بردلی کوپر اســت که هیچ جایزه ای دریافت 
نکرده اســت. »باربی« گرتا گرویگ هم بدون 
جایزه به خانه رفت. امســال هشتاد و نهمین 
سال اهدای جوایز منتقدان نیویورک بود که 
از بیش از ۵۰ روزنامه نــگار از نشریاتی مانند 

ورایتی تشکیل شده است.
همچنین در ایــن دوره از جایــزه، فرانتس 
روگوفســکی برای بازی در فیلم »گذرگاه ها« 
بهتریــن بازیگر مــرد شــد و جایــزه بهترین 
فیلم نامــه هم بــرای فیلم »می دســامبر« به 

سامی برچ و الکس مکانیک رسید.
»پسر و مرغ ماهی خوار« آخرین انیمیشــن 
میازاکی هم بهترین انیمیشن سال منتقدان 
نیویورک شد. فیلم تحسین شده »زندگی های 
گذشــته« که اولین فیلم بلند ســلین سانگ 
اســت، جایزه بهتریــن فیلــم اول را گرفت. 
»آناتومی یک سقوط« ســاخته ژوستین تریه 

هم بهترین فیلم بین المللی شد.

روایت روزهای آخر زندگی بیتا فرهی
دنیای اقتصاد: مهســا قریشــی، دختر بیتا 
فرهــی، در مراســم یادبودی که بــه دعوت او 
و با حضور جمعی از ســینماگران برگزار شــد 
به روایــت روزهای واپســین زندگــی مادرش 

پرداخت.
در این مراســم فاطمــه معتمدآریــا، هانیه 
توسلی، احترام برومند، آزیتا موگویی، سهیلا 
رضوی، شایسته ایرانی، ســاره بیات، اندیشه 
فولادوند، همایون ارشــادی، لیلی رشــیدی، 
سیروس الوند، سام قریبیان، اکرم محمدی، 
شهره ســلطانی، پانته آ پناهی ها و... از جمله 

هنرمندان حاضر بودند.
ســیروس الونــد، کارگــردان ســینما، در 
ســخنانی با اشــاره به درگذشــت هنرمندان 
مختلف طی چند ماه اخیر گفــت: هر روز که 
از خواب پا می شویم، خبر رفتن عزیزی را می 
شنویم و چقدر غمگین است و غمگین تر اینکه 
فکر نمی کردیم این قدر طاقت داشته باشیم.او 
با یادآوری همکاری اش در فیلم »هتل کارتون« 
با بیتــا فرهی ادامــه داد: وقتی داشــتیم این 
فیلم را کار می کردیم، دیدم بعــد از چند روز 
کار، ایشان راحت نیستند. از خانم بیتا فرهی 
پرسیدم چه اتفاقی افتاده است؟ ایشان گفتند 
کفشــی که به پایــم کردید، اذیــت می کند. 
گفتم خوب چرا نگفتید؟ گفت نمی خواســتم 
در کارتان وقفه ای ایجاد شــود. آنجــا بود که 

فهمیدم بــا چه بازیگر باوقــار و قابل احترامی 
طرف هستم.

سپس مهسا قریشــی، دختر بیتا فرهی، به 
روی صحنه آمد و از همه کسانی که پیگیر حال 
مادرش بودند و پس از مرگ نیز با حضورشان 
و پیام هایشــان دلگرمی دادند، تشــکر کرد. 
او با اشــاره به حضور مادرش در فرانسه یادآور 
شد: ایشان یک سال پیش ما بودند و با وجود 
اینکه در کنار ما بودن را دوســت داشــتند اما 
همیشــه می گفتند دوســت دارم در خانه ام و 

کنار دوستانم در ایران باشم.
قریشــی ادامه داد: ســه هفته قبل از مرگ 
ایشان، با اجازه دکترهای فرانسوی، اجازه پرواز 
گرفتند و با پای خودشان به ایران برگشتند و به 
محض رسیدن دچار عفونت شدند. دریغ که 
لذتی که دوست داشتند در خانه خودشان و 
کنار دوستانشان دوباره بچشند، اتفاق نیفتاد. 
مهسا قریشی در پایان گفت: هنوز باور ندارم 
به این زودی مادرم را از دست دادم، مادری که 
سالم بود ولی ناگهان این گونه از بین ما رفت. 
او می توانســت سال های ســال کنار ما باشد 

چون هنوز سنی نداشت.
در ایــن مراســم بخش هایــی از فیلم  های 
مانــدگار بیتا فرهــی همچون بانــو، هامون ، 
کیمیا، پارک وی ، بــرادرم خسرو و... در قالب 

چند کلیپ پخش شد.

چهرة ها

هفت  هنر جهان

کوتاه از فرهنگ وهنر

»شب بهروز رضوی« در بخارا
دنیــای اقتصــاد: هفتصــد و 
چهاردهمین شب از شب های بخارا 
با حضور و سخنرانی حسین پاکدل، 
محمدعلی بهمنی، فرهنگ جولایی، 
رشــید کاکاوند، سعید اســلام زاده، 
محسن حکیم معانی و علی دهباشی 
به تجلیل از بهروز رضوی اختصاص 
دارد.بهروز رضوی صدا پیشه و گوینده 
پیشکســوت رادیو اســت که از دهه 

چهل تاکنون به عنوان گوینده رادیو مشــغول به کار بوده اســت. 
او همچنین در ترانه سرایی هم دســت بــه قلم دارد. بســیاری از 
کتاب های شناخته شده با صدای این گوینده پیشکسوت از رادیو 
پخش شده است. شب بهروز رضوی پس از برگزاری »شب آنه ماری 
شیمل« که هفته قبل در پردیس شهرزاد برگزار شد، در ساعت پنج 
بعد از ظهر شنبه یازدهم آذرماه ۱۴۰۲ در پردیس تئاتر شهرزاد به 
نشانی خیابان حافظ، نوفل لوشاتو، بعد از سفارت ایتالیا، شماره 

۷۴ برگزار می شود.

رادیو

بررسی موسیقی میرزا کوچک خان در رادیو
دنیای اقتصاد: رادیو صبا امروز به مناسبت سالروز درگذشت 
میرزا کوچک خان جنگلی، رهبر نهضت جنگل، مستند »ماجرا« 
را روی آنتن می برد.»ماجرا« در قالب گزارش به بررســی دلایل 
شــهرت افراد و ماجراهای معروف می پردازد که در این قسمت 
به سراغ موسیقی تیتراژ سریال تلویزیونی »کوچک جنگلی« به 
کارگردانی بهروز افخمی و آهنگســازی سید محمد میرزمانی 
می رود. در این مستند از زبان سید محمد میرزمانی، آهنگساز 
تیتراژ فیلــم، دربــاره ترانه تیــتراژ سریال »کوچــک جنگلی« 
می شنویم که برگرفته شده از یک ترانه قدیمی محلی منسوب 
به خواهر خود میرزاکوچک خان است. در بخشی از گفت وگو 
آهنگساز این تیتراژ به اعتراض جمعی از بزرگان گیلان درباره 
خوانندگی این اثر توسط تورج زاهدی و در نتیجه بازخوانی آن 
توسط ناصر مسعودی، خواننده گیلکی، اشاره می کند. مستند 
»ماجرا« به تهیه کنندگی انسیه شمس اللهی روز شنبه یازدهم 

آبان ساعت ۱۰:۳۰ روی آنتن رادیو صبا می رود.

کتاب سال »واتراستونز« معرفی شد
دنیــای اقتصــاد: »موجــودات 
غیرممکن« نوشــته کاترین رندل 
به عنوان کتاب ســال جایزه ادبی 
»واتراستونز« ســال ۲۰۲۳ معرفی 
شــد. این رمــان ادبیــات کودک، 
داستان مجمع الجزایری را روایت 
می کنــد کــه در آن موجــودات 
جادویی زندگــی می کنند. علاوه 
بر »موجــودات غیرممکن«، کتاب 

»برای یادبود« نوشته آلیس وین عنوان »رمان سال واتراستونز« 
را به خود اختصاص داد. وین در ماه اوت جایزه  بهترین نویسنده 
رمان اولــی واتراســتونز را دریافت کــرده بود.رانــدل تاکنون 
کتاب های متعددی برای کودکان به نگارش درآورده است که 
 از جمله آنها می توان به »پشــت بام ها« اشــاره کرد که در سال 
۲۰۱۴ برنده جایزه بهترین کتاب کودک واتراســتونز شد. این 
نویسنده همچنین کتاب های غیرداســتانی را برای مخاطب 

بزرگسال منتشر کرده است.

دنیــای اقتصــاد: دومیــن 
نشست از سلسله نشست های 
»صد کتاب مانــدگار قرن« که 
به بررسی و معرفی صد کتاب 
موثر و مهم تالیفی یکصد سال 
اخیــر اختصــاص دارد، فــردا 
 یکشــنبه ۱۲ آذرماه، ســاعت 
اندیشــگاه  محــل  در   ۱۵
فرهنگــی برگــزار می شــود. 
در ایــن نشســتِ تخصصــی 

سیدصادق ســجادی پژوهشــگر تاریخ و متون و بهرام پروین 
گنابادی پژوهشگر زبان و ادب فارســی درباره کتابِ »بیست 
مقاله قزوینی« علامه قزوینی صحبت خواهند کرد. نخستین 
نشست از سلســله نشســت های »معرفی صد کتاب ماندگار 
قرن« در سی و یکمین دوره هفته کتاب برگزار شد که به معرفی 
دو کتاب »تاریخ پیامبر اســلام« اثر محمدابراهیم آیتی و »نثر 
طوبی؛ دایره المعارف لغات قرآن کریم« اثر علامه ابوالحســن 

شعرانی اختصاص داشت.

دنیای اقتصاد: »تگزاس٣« 
به کارگردانی سید مسعود 
اطیابــی و تهیه کنندگــی 
ســید ابراهیــم عامریــان، 
را  پس تولیــد  مراحــل 
 ســپری می کنــد تا نــوروز 
ســینماهای  در   ۱۴۰۳
سراسر کشــور اکران شود. 

مهدی هاشمی، ژاله صامتی، سام درخشانی، پژمان جمشیدی، 
گابریلا پتری، سیدجواد هاشمی، نعیمه نظام دوست، سام نوری، 
ساعد هدایتی، محمدجواد جعفرپور، حامد وکیلی و سیاوش 

چراغی پور بازیگران این فیلم سینمایی هستند.

دنیای اقتصاد: مهدی آشنا، هنرمند عکاس، 
در ششمین جشنواره بین المللی عکس ژوهای 
چین که در دو بخش آزاد رنگی و سیاه و سفید برگزار 
شد، توانســت مدال طلای این مسابقات را از آن خود 
کند. اثر برگزیده مهدی آشــنا در این جشنواره، متعلق 
به عکسی از نمایش »مشق شب« به کارگردانی امیر نجفی 

است که سال ۱۳۹۸ روی صحنه رفته است.

دنیای اقتصاد: فیلم سینمایی »کشتی روسی« به کارگردانی 
الکســاندر ســوخوروف ســاعت ۱۷ پس فــردا دوشــنبه 
۱۳آذرمــاه در ســینماتک خانــه هنرمنــدان ایــران به 
نمایش درمی آید. نشســت نقد و بررســی فیلم نیز پس 
از نمایش آن با حضور شهرام اشرف ابیانه )منتقد( برگزار 
می شود. سرگئی دریدن، ماریا کوزنتسوا، لئونید موزگووی و ... 

بازیگرانی هستند که در این فیلم ایفای نقش کرده اند.

تلویزیون

فصل جدید »رخ  مادر« روی آنتن می رود
دنیــای اقتصــاد: فصــل دوم 
مجموعــه مســتند »رخ  مــادر« از 
ســاعت ۱۷:۳۰ امــروز روی آنتن 
شــبکه یک می رود. »رخ مادر« در 
فصل جدید خــود سراغ قصه های 
شنیده نشــده از مــادران شــهید 
سراسر کشــور رفتــه اســت. این 
برنامه که در فصل گذشته هم راوی 
قصه های مادران شهید بوده است 

اما در فصل دوم با تغییرات فرمی و در قالب مستند داکیودرام، 
روایتــی شــاعرانه از داســتان زندگــی ۲6 مادر شــهید دفاع 
مقدس دارد.حمید مشایخی، مهدی انصاری، سیدمصطفی 
سیدحسینی و علی علائی چهار کارگردان »رخ مادر« هستند 
و سرپرســتی پژوهش و ســوژه یابی آن را زهرا حسینی بر عهده 
داشــته اســت .فصل اول این اثر ســال ۱۴۰۱ از شــبکه یک 
سیما پخش شده است. به گزارش ایسنا، این برنامه از شنبه تا 

چهارشنبه روی آنتن می رود.

یاد

درگذشت معمار برجسته ایرانی
دنیای اقتصاد: محمدرضا جودت، 
معمار پیشکســوت ایرانی و یکی از 
بنیانگذاران معماری مــدرن ایران، 
پنج شــنبه گذشــته نهم آذرمــاه در 
۸۴سالگی درگذشــت. محمدرضا 
جــودت در ســال  ۱۳۱۸ در اردبیل 
متولد شــد. پس از گذرانــدن دوره 

ابتدایی و دبیرستان در سال ۱۳۴۰ در دانشکده هنرهای زیبای 
دانشگاه تهران رشته نقاشی را ناتمام رها کرد و در رشته معماری 
و شهرسازی دانشگاه شــهید بهشــتی با مدرک فوق لیسانس 
فارغ التحصیل شــد. جــودت طراحــی و مدیریــت پروژه های 
گوناگــون از جمله طراحی معماری دانشــکده های پزشــکی و 
پیراپزشکی سمنان و سنندج و ســالن آمفی تئاتر بندرعباس را 
در کارنامه خود دارد.تالیف کتاب های بررسی هنری اجتماعی 
امپرسیونیسم، معماری قدیم و جدید ژاپن و ترجمه کتاب هایی 
چون ریشــه های معماری مــدرن، معماری دیکانستراکشــن، 
معماری و دیکانستراکتیویست، پایان هنر، زهدان های معماری، 
تو معماری را ترسیم می کنی ولی من آن را می سازم از جمله آثار 

این معمار فقید است.


